
چرایی ماندگاری و محبوبیت 
سردارشهید سلیمانی 

اما در این یادداشت و با مدد از خون شهید بر آن هستم تا چرایی ماندگاری و محبوبیت 
سردار سلیمانی در قلوب ایرانیان و تمام آزادگان و نیز اثرات مکتب شهید سلیمانی در 
سیاست خارجی را مورد بررسی قرار دهم. البته شان شهید که به فرموده بنیانگذار انقلاب 
اسلامی امام راحل)ره( "نظر می کند به وجه الله"، افزون بر توان این قلم است اما از روح 
بلند شهدا و امام عظیم الشان مدد می خواهم تا از عهده نوشتن بخشی از این عظمت 
برآیم. -سردار سلیمانی مرد میدان عمل و قهرمان اجرای اهداف و ساختن بنیان و بنیادها 
بود. فروگذاشتن و بر زمین ماندن کارها با بهانه یا دلایلی چون کمبود منابع یا عظیم 
بودن کار و نیز اسیر امکانات و هیمنه پوشالی دشمن و رقیب شدن در قول و فعل سردار 
جایگاهی نداشت. مردم شریف ایران در خاطر دارند که سردار دلها در بحبوحه سیلاب 
خوزستان در میانه میدان و در کنار مردم حضور یافت، کار میدانی مستمر، ایمان به توان 
داخلی و توسل به انفاس حق الهی سردار را مرد موفق میدان های داخلی و خارجی 
ساخت تا این نام در قلوب همه با مهر و عشق ثبت شود و آن مشایعت و قدرشناسی تاریخی 

ملت ایران و عراق خود بهترین گواه برای عملکرد شهید سلیمانی بود.
-سردار دلها بی پیرایه و صمیمی هر دستی را که به نشانه دوستی یا در خواست کمک به 
سویش گشاده می شد با روی گشوده می فشرد و در کنار ملت ها لهیب فتنه ها و بحران 
ها را مهار می کرد. پس از قدرت نمایی های اولیه گروهک صهیونیست ساز داعش در 
عراق و با درخواست کمک سردمداران اقلیم کردستان عراق از ایشان در کمترین زمان در 
میدان حضور به هم رسانید و این مجاهد شهید و قهرمان مبارزه با افراط گرایی وتروریسم 
شربزرگ وحوش مزدور را از سر منطقه رفع نمود. در جای جای منطقه حضور امنیت ساز و 
برادرانه سردار که پیام آور حقیقی صلح و هم افزایی و اتحاد بود در خاطر مردم مانده است.
- در بحث سیاست خارجی که ساحت تامین و صیانت حداکثری از منافع ملی است، 
حضور و عملکرد سردار سلیمانی باعث افزایش قدرت سخت و نرم جمهوری اسلامی 
ایران گردید و ضریب امنیت و قدرت تاثیرگذاری و بازیگری کشور را افزون نمود و هنوز 
اثرات این شجره طیبه برقرار است. تلاش خستگی ناپذیر برای مقابله با تروریست های 
نیابتی در شرق کشور، تلاش کم نظیر برای توانمندسازی و ایجاد بنیان های بومی در 
کشورهای منطقه در جهت تامین و تضمین امنیت و مبارزه با افراط و اشغال نمودهای 
دیگری از عملکرد سردار در حوزه ایجاد سرمایه مادی و معنوی برای امنیت و سیاست 
خارجی جمهوری اسلامی ایران بوده است. مهار و منکوب کردن تروریسم بین المللی 
داعش در عراق و سوریه جایگاه اثر گذاری و توان جمهوری اسلامی ایران را  به خوبی نشان 
داد و در کنار آن سرمایه عظیم محبوبیت و امنیت آفرینی جمهوری اسلامی ایران برای 
کشورهای منطقه را در قلوب ساکنان جاری و ساری ساخت. اگر با این مجاهده گروهک 
های تروریستی در مبدا متوقف و منهدم نمی شدند چی کسی می دانست که در کدام 

فاصله نزدیک باید بر سر امنیت مرد عزیزمان می جنگیدیم؟
-تقویت محور مقاومت معادلات غرب در منطقه را به کل درهم ریخت و رویاهای 
خرابکارانه را نقش بر آب کرد. نهال مقاومت امروز به مدد سردار و یارانش در هر نقطه از 
منطقه به درختی تناور و پرثمر تبدیل شده است که جریان ساز و تعیین کننده است. رژیم 
صهیونیستی به عنوان موجودیتی ناشروع که عامل و بنیان ناامنی، ترور، تفرقه و اشغال 
در منطقه است امروز از نزدیک ترین فاصله در مواجهه و محاجه با محور قدرتمند مقاومت 
است. رژیمی که روزی به عنوان عامل و مولود شوم قدرت های استعماری  نقش آتش 
افروز منطقه را داشت و البته دارد، رویای نیل تا فرات را در سر می پرورانید امروز در محاصره 
کامل محور مقاومت در اراضی اشغالی محصور است و برای دمی در امان ماندن یا گنبد 
آهنین)از این معنا غافلند که در زمان تحقق وعده ی الهی"  ترمیهم بحجاره من سجیل" 
به وسیله پاک ترین بندگان خدا بر سرشان نازل خواهد شد( می سازد و یا به مظلوم نمایی 
مشغول است. به راستی عمل شهید راه را حق و جانبازی و لیاقت ایشان و یارنشان بود که 
توان تخریب و جنایت صهیونیست ها را مهار نمود و به ایجاد امنیتی درونزا با مشارکت همه 

ساکنان واقعی منطقه خاورمیانه کمک شایانی نمود.
شان شهدا را کلام حضرت روح الله )ره( که "شهدا نزد پروردگارشان عند ربهم یرزقون 
اند" به تمامی نشان می دهد و این کوتاه نوشته را توان بیان عظمت سردار سلیمانی و 
برکات و ثمراتش نیست اما تلاشی به قدر وسع است. مکتب حاج قاسم با ایمان و خلوص 
و اعتماد به توان داخلی و حضور در میدان و جانبازی برای ملت و امت معنا می شود و راه 
مردان خدا این است. باور دارم که یاران و سربازان بالیده در مکتب سردار در همه عرصه ها 
اکنون و آینده ای روشن برای ملت ایران رقم خواهند زد و این تحقق وعده ی الهی است 

که "ان الارض یرثها عبادی الصالحون".
کارشناس مسائل منطقه  خاورمیانه

احسان ابواسحقی*

معاون آموزش متوسطه آموزش و پرورش استان قم :

امتحانات مدارس قم حضوری
 برگزارمی شود

معاون آموزش متوسطه آموزش و پرورش استان قم گفت: امتحانات دی ماه 
مدارس قم به صورت حضوری برگزار می شود.

محمدیاری اظهارداشت :طبق برنامه ریزی های انجام شده امتحانات دوره دوم 
متوسطه نظری از ۷ دی شروع شده و امتحانات دوره اول متوسطه و دوره دوم 

متوسطه هنرستان ها و کارودانش از امروز یازدهم دی آغاز شد.
وی با بیان اینکه دانش آموزان و خانواده هایشان نگران دشواری سوالات نباشند 
افزود با توجه به شرایط خاص کرونایی طبق برنامه ریزی ها سوالات طوری طراحی 

شده که مشکلی برای دانش آموزان ایجاد نشود.
رمضان بیگی معاون تربیت بدنی و سلامت آموزش و پرورش استان هم گفت: 
دستورالعمل های بهداشتی به طور کامل و جدی رعایت خواهند شد و خانواده ها 

نگران حضور دانش آموزان در مدارس نباشند.

اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم در نظر دارد :

اموال منقول اسقاطی به شرح مذکور و با جزئیات مندرج در اسناد مزایده را با بهره گیری از سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت ) ستاد ( و با شماره مزایده 4۰۰/۳ و شماره مزایده در سامانه ۱۰۰۰۰۰۳۱۲۵۰۰۰۰۰۱ را 

به صورت الکترونیکی به فروش برساند. 
پاکتها،  بازگشایی  و  گران  مزایده  پیشنهاد  ارسال  تا  اسناد  دریافت  از  مزایده  برگزاری  مراحل  کلیه   -  ۱
آدرس به   ) ستاد   ( دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  درگاه  طریق  از  کالا  تحویل  و  مزایده  وجه   واریز 

 WWW.SETADIRAN.IR  انجام خواهد شد . 
۲- زمان و نحوه بازدید متقاضیان از نمونه یا عین کالا و مال : از تاریخ درج آگهی لغایت 1400/10/23 در 

محل اداره کل منابع طبیعی به آدرس : جنب بوستان علوی
۳- سایر شرایط مطابق اسناد مزایده می باشد .

4- هزینه های درج آگهی و انتقال اموال و هزینه کارشناسی بعهده برندگان مزایده خواهد بود.
 ۵ -   تاریخ انتشار مزایده در سامانه  مورخ 1400/10/12 می باشد .

مهلت زمانی دریافت اسناد مزایده از سایت ساعت ۱4 روز سه شنبه مورخ 1400/10/14 می باشد .
6 - آخرین مهلت تحویل پیشنهادها ساعت 14 مورخ 1400/10/25  و گشایش پیشنهادها در ساعت 9  

 مورخ 1400/10/26  می باشد.
۷ - مبلغ تضمین شرکت در مزایده : 35.000.000 ریال می باشد.

8 - مدت اعتبار پیشنهادها ۳ ماه از تاریخ آخرین مهلت تحویل پیشنهادها است.
9 - اطلاعات تماس سامانه ستاد : ۱4۵6

آگهی مزایده عمومی )نوبت اول(

شناسه آگهی:1253117

روزنامه

سخنگوی سازمان آتش نشانی قم هشدار داد؛

خطردرکمین مجتمع های 
مسکونی  فاقد اطفاء حریق

معاون وزیر کشور خبرداد:

تصویب تعیین تکلیف وتکمیل مونوریل قم

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
که در کمین مجتمع های  به خطری  با هشدار نسبت  قم 
مدیره  هیات  خواست  شهروندان  از  است  مسکونی 
ساختمان را وادار کنند سیستم های اعلام حریق و امکانات 
اطفاء حریق را در مجتمع های مسکونی قرار دهند. حمید 

های  مجتمع  شدن  مجهز  ضرورت  بر  تاکید  با  کریمی 
این  از  مورد  یک  به  حریق،  اطفاء  سیستم  به  مسکونی 
نوع آتش سوزی ها اشاره کرد و گفت: رأس ساعت 7:07 
مسکونی  مجتمع  یک  در  آتش سوزی  اعلام  با  روزشنبه 
در میدان شهدای فردو واقع در منطقه پردیسان قم مرکز 
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استاندار قم :

سفررییس جمهور به فضایی امیدبخش 
برای توسعه و پیشرفت قم تبدیل شد
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معاون آموزش متوسطه آموزش و پرورش استان قم :

امتحانات مدارس قم حضوری برگزارمی شود
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مرعشی  آیت الله  راه  پیاده  پروژه  گفت:  قم  شهرداری  عمرانی  و  فنی  معاون 
میلیارد  و 14  دارد  فیزیکی  پیشرفت  درصد  از 86  بیش  هم اکنون  نجفی)ره( 
پیش بینی های  طبق  و  می شود  هزینه  آن  از  بهره برداری  برای  میلیون  و 800 
انجام شده تا یک ماه دیگر آماده بهره برداری قرار خواهد گرفت. عباس حلوایی 
زاده با اشاره به آخرین وضعیت پروژه پیاده راه آیت الله مرعشی نجفی)ره( اظهار 
داشت: طول این پروژه حدود 330 متر و عرض آن نیز 20 متر است که هم اکنون 
از زمان بندی پیش بینی شده جلوتر است. وی با بیان اینکه در این پروژه 6 متر برای 

دبیر کمیته مردمی بزرگداشت سردار دلها در قم از هماهنگی و همکاری 125 
مسجد، هیئت و پایگاه بسیج با هدف اجرای برنامه های شهادت سردار سلیمانی 
خبر داد . حجت الاسلام احدی در گردهمایی یاران سردار دلها گفت : در این 
روز ها برنامه های مختلفی مانند استقرار2 ایستگاه سیار در محلات مختلف با 
هدف شناساندن بیشتر حاج قاسم به مردم ، اجرای برنامه های فرهنگی در 50 
نقطه شهر و مراسم شب شعر به یاد شهید حاج قاسم سلیمانی برگزار می شود. 
وی افزود : این گرد همایی ها با هدف افزایش هماهنگی میان گروه های مردمی، 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:
پیشرفت ۸۶ درصدی پیاده راه آیت الله مرعشی نجفی)ره(

دبیر کمیته مردمی بزرگداشت سردار دلها در قم خبرداد:
بزرگداشت سردار دلها در 125 نقطه استان قم
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امیرآبادی نماینده مردم قم:
مصوبات غیرقابل اجرا در 

سفرهای استانی  تصویب نشده است
نماینــده مــردم قم گفــت: قبل 
از ســفر رئیــس جمهور بــه قم در 
جلســات متعددی با مســئولان، 
مصوبات سفر استانی مورد بررسی 
قرار گرفت و مشــکلات استان در 
حوزه مسکن، بهداشت و درمان، 
آموزش عالی، اشتغال و آب بررسی 
شد. مصوبات سفر استانی با زمان 
1بندی مشخص به سازمان ها ابلاغ  2

سردار شریف سخنگو سپاه:

سپاه به دنبال اقتدار دفاعی
 و افزایش منزلت کشور است

نماینده مردم قم در مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه 
مصوبــات غیرقابل اجــرا در 
تصویب  اســتانی  ســفرهای 
نشــده اســت، گفت: رئیس 
جمهور در سفرهای استانی 
کــه  می دهــد  وعده هایــی 
متناسب با منابع و درآمدهای 

دولت بوده و قابل اجرا باشد.

 ســخنگوی ســپاه با بیان اینکه 
رزمایش پیامبر اعظم )ص( 17 خط 
پایانی بر این تحلیل سیاسی بود که 
رزمایش ها با هدف تحت تاثیر قرار 
دادن مذاکــرات برگزار می شــود، 
گفت: ســپاه صرفا به دنبال اقتدار 
دفاعی کشــور و افزایــش منزلت 
کشور و به دنبال تحمیل اراده ملت 
ایران به دشمنان انقلاب اسلامی  2

ذوالنوری نماینده مردم قم :
مصوبات سفر استانی با زمان بندی 
مشخص به سازمان ها ابلاغ می شود

استاندار قم در پیامی با اشاره به سفر استانی آیت الله 
سید ابراهیم رییسی، رییس جمهور و شماری از اعضای 
هیات دولت به قم آورده است: در پرتو این حضور، فضایی 

امیدبخش برای توسعه و پیشرفت استان و گره گشایی از 
مشکلات شکل گرفت. در پیام سید محمدتقی شاهچراغی 
که نسخه ای از آن روز شنبه در اختیار ایمان قرار گرفت 

رهبر معظم انقلاب در دیدار خانواده و اعضای ستاد بزرگداشت سردار شهید سلیمانی:

شهید سلیمانی ملی ترین و امتی ترین
 شخصیت ایران و دنیای اسلام

جریان مقاومت امروز پر رونق تر و امیدوارتر از دو سال قبل است
»صدق« و »اخلاص« خلاصه، نماد و نمایه مکتب سلیمانی است

نماینده مردم قم گفت: قبل از سفر رئیس جمهور به قم در جلسات متعددی 
با مسئولان، مصوبات سفر استانی مورد بررسی قرار گرفت و مشکلات استان 
در حوزه مسکن، بهداشت و درمان، آموزش عالی، اشتغال و آب بررسی شد. 

مصوبات سفر استانی با زمان بندی مشخص به سازمان ها ابلاغ خواهد شد.
رئیس  به سفر  اشاره  با  در گفت وگویی  ذوالنوری  حجت الاسلام مجتبی 
جمهور به قم گفت: سفر آیت الله رئیسی به قم پربرکت و ارزشمند بود. این 
سفر دو روزه برگزار شد در روز اول پروژه های عمرانی مورد بررسی قرار گرفت 

و دیدارهای مردمی انجام شد و رئیس جمهور در شورای اداری حضور یافت.
نماینده مردم قم در مجلس با اشاره به دیدارهای رئیس جمهور با مراجع 
تقلید و جامعه مدرسین گفت: مراجع تقلید فراتر از استان ها و فراتر از منطقه 
هستند و مقلدین آنها در کشورهای مختلف حضور دارند، در حوزه علمیه نیز 
طلاب از صدها کشور دنیا تحصیل می کنند لذا یک روز از سفر رئیس جمهور 

به استان قم به دیدار با مراجع تقلید  اختصاص یافت.
حضور رئیسی در استان ها، مردم را به حل مشکلات امیدوار کرده است

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تصریح کرد: حضور 

و سخنرانی رئیسی در میان مردم نمایانگر صداقت،  صمیمیت و مردمی بودن 
رئیس جمهور بود، مردم زمانی که این رفتارها را از سوی مسئولان می بینند، 

نسبت به نظام و انقلاب و حل مشکلات دلگرم امیدوار می شوند.
ذوالنوری اظهارداشت: البته به خاطر شیوع ویروس کرونا رئیس جمهور 
نتوانست در جمع های بزرگتری از مردم حضور یابد که موجب ناراحتی ایشان 

و مردم شد.
وی ادامه داد: قبل از سفر رئیس جمهور به قم در جلسات متعددی با 
مسئولان، مصوبات سفر استانی مورد بررسی قرار گرفت و مشکلات استان 
در حوزه مسکن، بهداشت و درمان، آموزش عالی، اشتغال و آب بررسی شد. 

مصوبات سفر استانی با زمان بندی مشخص به سازمان ها ابلاغ خواهد شد.
ذوالنوی در ادامه جلسه شورای اداری استان قم با رئیس جمهور جلسه 
صمیمی خواند و گفت: در این جلسه بنده تاکید کردم »مردم در 4۰ سال 
گذشته اقدامات خوبی از انقلاب دیده اند و وعده های زیادی نیز شنیده اند، 
امیدواریم رئیس جمهور همت کند تا مردم نتیجه این سفر را به صورت ملموس 

مشاهده کنند.

ذوالنوری نماینده مردم قم :

مصوبات سفر استانی با زمان بندی مشخص به سازمان ها ابلاغ می شود
حضور رئیسی در استان ها، مردم را به حل مشکلات امیدوار کرده است
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تهران در دام بازی توافق موقت نمی افتد

عبارت توافق موقت از وقتی وارد ادبیات مذاکرات ایران و ۱+۵ شد که ۳ آذر 9۲ توافق 
موقت ژنو صورت گرفت. ابتکار توافق موقت می تواند یک راهکار تلقی شود؛ اما نه 

توافق موقت با رژیم بی تعهدی چون آمریکا.
از توسعه برنامه   ایران  ایرنا، در آخرین تلاش های آمریکا برای انصراف  به گزارش 
صلح آمیز هسته ای ، خواستار یک توافق موقت به شرط توقف غنی سازی 6۰ درصد از 
سوی تهران در ازای تعلیق - و نه رفع و لغو - تعداد محدود و معدودی از تحریم هایی شده 

است که اصولا براساس برجام، موظف به لغو همه آن هاست.  
۱( عبارت توافق موقت از وقتی وارد ادبیات مذاکرات ایران و ۱+۵ شد که ۳ آذر 
9۲ توافق موقت ژنو صورت گرفت. آمریکایی ها که آن زمان از میزان هول بودن تیم 
سابق مذاکره کننده ایران و اجرای داوطلبانه توقف غنی سازی ۵ درصد و از بین بردن 
اورانیوم های ۲۰ درصد غنی شده، شگفت زده شده بودند، حالا هم تصور می کنند آش 

همان است و کاسه همان!
البته در مواردی که راه حلی برای توافق کامل وجود ندارد، ابتکار توافق موقت می تواند 
یک راهکار تلقی شود؛ اما نه توافق موقت با رژیم بی تعهد و خودکامه ای چون آمریکا. 
اصولا مذاکرات فعلی که برای لغو تحریم ها علیه ایران و اجازه بازگشت ایالات متحده 
به برجام در حال برگزاری است و دور هشتم آن در پایتخت اتریش پنج شنبه 9 دی 
برای شرکت مذاکره کنندگان در جشن های کریسمس و سال نو میلادی به درخواست 
طرف های اروپایی به مدت ۳ روز متوقف شد، جایی برای انجام یک توافق موقت؛ آن 

هم با شروط مضحک واشنگتن ندارد.  
۲( آمریکا اصرار و انتظار دارد برای حفظ پرستیژ ابرقدرتی  خود، جمهوری اسلامی 
ایران که تنها متعهد - و البته متضرر - برجام است، قبل از لغو تحریم های برجامی و 
غیربرجامی و پیش از گرفتن غرامت از کاخ سفید، به تعهدات برجامی اش برگردد تا در 
جهان پیروزمندانه اعلام کند هم برجام را پاره کردیم و هم تهران آخر هم ناچار شد ابتدا 
به برجام بازگشت به عقب کند. بعد هم آیا آمریکا واقعا تحریم ها را لغو می کند؟ بسیار 
بعید است. اتفاقا اگر آمریکا دست و پایی می زند و با تهدید و ارعاب، برای رسیدن طرفین 
به توافق، ضرب الاجل تعیین می کند به خاطر نگرانی خود و متحدان صهیونیست و 
سعودی اش از پیشرفت های دانشمندان ایرانی در انرژی صلح آمیز هسته ای است و 
کافی است با خبطی غیرمنتظره مذاکره کنندگان و دولت به توافق موقت رضایت دهند 

تا همان شود که واشنگتن، تل آویو، لندن، پاریس و ریاض می خواهند.
۳( پیشنهاد مذاکره کنندگان آمریکایی حاضر در وین که به صورت غیرمستقیم از 
طریق ۳ کشور تروئیکای اروپا و نماینده اتحادیه اروپایی، از ایران خواستند غنی سازی 
6۰ درصد اورانیوم را متوقف کند تا تنها بخشی از دارایی های بلوکه ایران را آزاد کنند، 
مطالبه ای حداکثری و توقع دادن امتیازی بسیار ارزشمند از جمهوری اسلامی است تا 
بخش بسیار ناچیزی از موضوعی که 6 سال پیش براساس برجام باید عملی می کردند 
را انجام دهند. اگر مواضع اعلام شده در میز مذاکرات از سوی تیم ایران هم چنان حفظ 
شود، با اعتنا به زیاده خواهی های ایالات متحده ممکن است توافق دشوار شود اما هر 
گونه کوتاه آمدن، موجب جری تر شدن آن می شود. بی تردید اگر مذاکره کنندگان 4+۱ 
کم ترین انعطافی از سوی ایران ببینند و مانند دوران مذاکرات دولت یازدهم، احساس 
کنند این ایران است که نیاز به توافق دارد، به این جمع بندی می رسند که تهران 
چاره ای جز احیای برجام ندارد و یقیناً تقاضاها و توقعات غیرمنطقی شان را افزایش 
می دهند. بدین ترتیب نخستین موضوعی که با پذیرش توافق موقت در ذهن طرف 
مقابل شکل می گیرد، نیاز جمهوری اسلامی به احیای برجام خواهد بود در حالیکه در 
واقع این آمریکا و غرب است که محتاج احیای برجام است و ایران در صورت شکست 
احتمالی مذاکرات وین، به پیشرفت های صلح آمیزش در دانش هسته ای سرعت و به 

ذخیره سازی اورانیم با درصد بالا ادامه می دهد.  
4( به آمریکا باید فهماند مواضع سرسختانه و انعطاف ناپذیر آن کشور در صورت تداوم، 
منجر به پایان مذاکرات از سوی ایران می شود و این دولت مانند دولت پیشین هدفش 
مذاکره برای مذاکره نیست و نیازی به وقت کشی ندارد چون هم اینک با اقتدار دست 

برتر را دارد.
یکی از اهداف آمریکا از پیشنهاد توافق موقت، عقب نشینی حتی کوتاه مدت تهران 
است تا به جهانیان اثبات کند هم از برجام خارج شد، هم با قلدری به تعهداتش عمل 
نکرد و هم سرانجام ایران را وادار کرد از مواضع به حقش عدول کند که این موضوع 
پیام های بدی برای جبهه مقاومت داشته و در ادامه مذاکرات موضع کشورمان را به 

شدت تضعیف خواهد کرد.
هدف دیگر بایدن و تیم سیاست خارجی وی، خرید زمان و کاستن از تنش واشنگتن 
با رژیم مجعول صهیونیستی است. آمریکا می خواهد با استفاده از کارت توافق موقت 
ضمن آنکه مانع شکست مذاکرات با خروج احتمالی تهران از میز مذاکرات شود، 
اختلافات خود با اسرائیل را هم کم کند؛ موضوعی که کم ترین ارتباطی با جمهوری 
تنها  و  تنها  ایران  بیایند.  کنار  باهم  باید  خودشان  عالم  شیاطین  و  ندارد  اسلامی 

می خواهد حق منطقی ملت خود را استیفا کند.
۵( مورد با اهمیت آخر درباره بحث انحرافی توافق موقت آن است که موقعی ۲ طرف 
اقدام به موافقت با چنین مدلی می کنند که چشم انداز واضحی از توافق نهایی ترسیم 
شده باشد؛ این در حالی است که اصولا توافق اصلی)برجام( 6 سال قبل انجام شده و 
پذیرش مجدد توافق موقت در این باره از سوی کشوری که به تمام تعهداتش براساس 
توافق - و حتی به اذعان غرب، بیش از آن - عمل کرده است، نوعی عقب نشینی 
محسوب می شود. مقامات عالی رتبه کشور با منطق درست و دقیق، در قدم نخست 
خواستار برچیدن یکباره تحریم های ظالمانه اند که این بدان معناست که امکان اجرای 

مرحله ای تعهدات براساس توافق موقت، هرگز وجود ندارد.
 کارشناس مسائل بین الملل

 

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی:

شهید سلیمانی مصداق بارز تهذیب نفس 
و اخلاق مداری بود

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: افرادی که در حال حاضر مسوولیتی برعهده 
دارند، باید از سردار بزرگ شهید حاج قاسم سلیمانی تبعیت کنند و در این زمانه بهترین 
بروز آن تبعیت از مقام ولایت، تهذیب نفس و اخلاق مداری است. سعیدرضا عاملی، 
با اشاره به حماسه نهم دی ماه و همچنین سالروز شهادت شهید سپهبد حاج قاسم 
سلیمانی، اظهار کرد: ما در زمانه ای هستیم که از آن به عنوان دوران بحران و مردد شدن  

هویت ها و فراگیری  توطئه های  دشمن  در قالب جنگ نرم یاد می شود.
وی افزود: آنچه که موجب نجات جامعه در چنین بحرانی می شود، پیروی از ولایت 
است،  الگوی بزرگ و عظیمی که در 4۳ سال گذشته شاهد بودیم این بوده که هر کجا 
امت در کنار امام بوده، صلابت، عزت  و هویت را نصیب کشور کرده و هر کجا کوچک ترین 
فاصله ای گرفته، دشمن توانسته شریان ایجاد تفرقه و اختلاف افکنی را دست بگیرد. دبیر 
شورای عالی انقلاب فرهنگی با بیان اینکه، 9 دی یک  دستاورد بزرگ در شرایطی بود که 
دشمن تمام تلاش و کوشش خود را برای ضربه زدن به انقلاب، جمهوری اسلامی و ملت 
ایران و همه سرمایه های اجتماعی به کار گرفته بود، افزود: اما این حماسه همه توطئه ها 
را برملا کرد و احیای جدیدی در فضای انقلاب به وجود آورد؛ بنابراین لازم است که از 
این میراث بزرگ پاسداری کنیم و با هم افزایی و امیدواری و مسیر پیش رو را با خلاقیت و 
تدبیر ادامه دهیم. وی با تبیین توصیه های شهید حاج قاسم سلیمانی در خصوص توجه 
به ولایت فقیه، افزود: حاج قاسم خود را محو خدا کرده بود، وجودی خالص و پاک  داشت 
و هیچ گونه تظاهر و ریا و دوگانگی در رفتار او نبود، انسان وارسته ای که مصداق رها کردن 

خود و پیوستن به خدا بود.
 

محمد جواد ظریف:

جهان به مبارزان شجاعی مانند
 »شهید سلیمانی« نیاز دارد

وزیر سابق امور خارجه کشورمان گفت: جهان به مبارزان شجاعی مانند ]شهید[ 
سلیمانی نیاز دارد. 

محمد جواد ظریف وزیر سابق امور خارجه کشورمان در صفحه شخصی خود در 
توئیتر ضمن گرامیداشت یاد شهید سلیمانی گفت: من دو سال پیش دوستی را از 
دست دادم. ایران نیز یک قهرمان و جهان نیز قهرمان مبارزه با تروریسم را از دست داد.
وی ادامه داد: یک سال بعد برای کسانی که انکار کردند، چهره ی واقعی ترامپ در 

کنگره آمریکا به نمایش گذاشته شد.
ظریف تصریح کرد: جهان به مبارزان شجاعی مانند ]شهید[ سلیمانی نیاز دارد و نه به 

جنگ افروزان ترسویی مانند ترامپ و نتانیاهو و شرکا!

سارا هوشمندی*

اخبار

امیرآبادی نماینده مردم قم:

مصوبات غیرقابل اجرا در سفرهای استانی 
 تصویب نشده است

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه مصوبات غیرقابل اجرا 
در سفرهای استانی تصویب نشده است، گفت: رئیس جمهور در سفرهای استانی 

وعده هایی می دهد که متناسب با منابع و درآمدهای دولت بوده و قابل اجرا باشد.
احمد امیرآبادی با اشاره به سفر رئیس جمهور به قم گفت: سفر رئیس جمهور در 
ابعاد مختلف، سیاسی، اجتماعی و اقتصادی سفر موفقی بود، این گونه سفرها رابطه 
بین مردم و مسئولان را نزدیک تر می کند و اعتماد مردم به مسئولان را افزایش می دهد.

عضو شورای مرکزی فراکسیون انقلاب اسلامی اظهار داشت: رییس جمهور در 
سفرهای استانی بالاترین مقام اجرایی کشور بدون واسطه در جریان مشکلات مردم 

قرار می گیرد و با بدنه اجتماعی ارتباط برقرار می کند.
امیرآبادی با تاکید بر این که سفرهای استانی برنامه ریزی شده و دقیق انجام شود، 
افزود: پیش از سفر، جلساتی در نهاد ریاست جمهوری برگزار شد، علاوه بر این 
کارشناسان نهاد ریاست جمهوری به قم سفر کرده با مدیران اجرایی و مردم جلسات 

گذاشتند و از نزدیک در جریان مشکلات و اولویت های استان قرار گرفتند.
وی ادامه داد: پیش از سفر استانی در جلسه ای با حضور معاون اول رئیس جمهور 
و وزرا مصوبات سفر بررسی شد و سازمان برنامه، کارشناسان و وزرا نظرات خود را در 
مورد مصوبات اعلام کردند. رئیس جمهور در سفرهای استانی وعده هایی می دهد که 
متناسب با منابع و درآمدهای دولت بوده و قابل اجرا باشد. نماینده مردم قم در مجلس 
با تاکید بر اینکه مصوبات غیرقابل اجرا در سفرهای استانی تصویب نشده، گفت: 
مصوبات سفرهای استانی بر اساس اولویت های استان و در راستای حل مشکلات 

مردم در دستور کار قرار می گیرد.
برخلاف  جمهور  رئیس  گفت:  قم  به  جمهور  رئیس  سفر  خصوص  در  وی 
استان های دیگر دو روز کاری برای سفر به قم اختصاص داد که در روز اول با مردم 
دیدار کرده و در جریان مشکلات استان قرار گرفت و در روز دوم با مراجع و حوزه 

علمیه دیدار کرد.
امیرآبادی تصریح کرد: مراجع از رئیس جمهور به گرمی استقبال کردند دغدغه 
همه مراجع حل مشکلات معیشتی مردم و توجه و مسائل فرهنگی بود. مراجع تقلید 
همچنین از اقدامات دولت در افزایش تعامل با همسایگان سفرهای استانی و توجه 

رئیس جمهور به عدالت و توزیع ثروت تقدیر و تشکر کردند.

کوثری نماینده مردم تهران:

 عملکرد ما بهترین راه انتقال مکتب 
4سردار سلیمانی است

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی، گفت: بهترین راه انتقال گفتمان 
سردار سلیمانی به نسل های آینده، عملکرد خود ما است و اگر کسی از حاج قاسم 

حرف می زند، خود قبل از دیگران به مکتب سلیمانی عمل کند. 
»محمد اسماعیل کوثری« در آستانه دومین سالگرد شهادت سردار قاسم سلیمانی 
از  الگو گرفتن  با  که  بود  و هدفمند  انگیزه  با  انسانی مصمم،  قاسم،  گفت: حاج 
معصومین در مسیر استکبارستیزی حرکت کرد و لباس پاسداری پوشید تا ضمن دفاع 

از اهداف امامین انقلاب، در میدان عمل از ارزش های اسلام و انقلاب دفاع کند.
نماینده مردم تهران درباره مکتب حاج قاسم سلیمانی، افزود: بهترین راه برای انتقال 
گفتمان سردار سلیمانی به نسل های آینده، عملکرد خود ما است. اگر کسی از حاج 

قاسم حرف می زند، خود باید قبل از دیگران به مکتب سلیمانی عمل کند.
کوثری با اشاره به ویژگی های شخصیتی شهید سپهبد سلیمانی اظهار کرد: او با 
خدای خود عهد کرده بود که تا آخرین لحظه پای اعتقاداتش بایستد و برای آنها تلاش 
کند. حاج قاسم سلیمانی، عزیز تمام مسلمان و آزادیخواهان جهان است زیرا وی در 
عمل به یاری  مظلومان منطقه شتافت. کمک به ملت های مظلوم منطقه سبب حفظ 

آبرو و افزایش محبوبیتش میان مردم شد.
وی با اشاره به مبارزات سردار سلیمانی با تروریسم و افراطی گری در عراق و سوریه، 
گفت: نبرد با تروریست های تکفیری، مبارزه با صهیونیست، حفاظت از اماکن مقدس 
مسلمانان و دفاع از منافع جمهوری اسلامی ایران در منطقه، از جمله اقدامات کلان 
حاج قاسم سلیمانی و جبهه مقاومت است که سبب محبوبیت بالای وی در منطقه 

شد.
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه رضایت خداوند متعال 
و رضایت مقام ولایت برای حاج قاسم سلیمانی در بالاترین درجات قرار داشت، گفت: 
تصاویر و فیلم هایی که از حاج قاسم در سوریه و عراق می بینیم، گوشه ای ناچیز از 
تلاش ها و خدمات این سردار رشید اسلام است که در قیاس با سایر عملکردش، ذره 

ای به حساب نمی آید.
  

رئیس مجلس شورای اسلامی :

شهید سلیمانی؛ نماد دژ مستحکم
 کشور مقابل استکبار 

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: شهید سلیمانی پرورش یافته انقلاب و نماد دژ 
مستحکم کشور مقابل رژیم صهیونیستی و استکبار است.

قالیباف که به منظور حضور در مراسم بزرگداشت دومین سالگرد شهادت سردار 
حاج قاسم سلیمانی در جمع کارکنان وزارت اطلاعات حضور یافته بود، با اشاره به 
شخصیت حاج قاسم، وی را پرورش یافته و نماد مکتب انقلاب اسلامی توصیف کرد 
و افزود: چنین شخصیتی در انقلاب اسلامی و دوران دفاع مقدس جوانه زد و رشد 
کرد و امروز می بینیم که انقلاب ما چنان درخت تناور و چنان دژ مقاومی شده که در 
مقابل رژیم صهیونیستی و آمریکا می ایستد و نهاد عظمت و ایستادگی این انقلاب و 

این مکتب شخصیت هایی همچون سردار سلیمانی هستند.
وی با اشاره به شخصیت خداباور و مردمی شهید سلیمانی تاکید کرد: حاج قاسم 
به معنی واقعی کلمه به سنت های الهی باور داشت و متکی به مردم بود و در 4۰ 
سال گذشته برای این مردم مجاهدت کرد، خون دل خورد و برای امنیت آن ها خون 

داد.
رئیس مجلس همچنین با گرامیداشت یوم الله 9 دی و با اشاره به جایگاه رفیع مردم 
در نظام اسلامی اظهار داشت: این روز، روز بصیرت و میثاق با ولایت و روز برملا شدن 
فتنه های داخلی و خارجی در یکی از مقاطع حساس کشور و روزی است که بازهم 

ثابت شد همیشه باطل السحر این انقلاب، مردم بوده و هستند.
وی افزود: این درس بزرگی برای ماست که بدانیم مردم چه نقش مهمی در کشور 
و انقلاب دارند و چه مسئولیت سنگینی در مقابل مردم داریم. ما وظیفه داریم با همه 

توان با خداباوری و مردم باوری مشکلات مختلف این مردم نجیب را برطرف کنیم.

سرلشکر صفوی:

غلطی از دشمنان سر بزند همه منافعشان 
را با خاک یکسان می کنیم

 دستیار و مشاور فرماندهی معظم کل قوا گفت: اگر غلطی از دشمنان کشور 
عزیزمان ایران سر بزند، نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ظرف 48 ساعت تمام 

منافع دشمنان در منطقه را با خاک یکسان خواهند کرد. 
سردار سرلشکر سید یحیی رحیم صفوی که با همراهی دانشجویان دوره دکتری 
دانشگاه عالی دفاع ملی جهت آشنایی میدانی دانشجویان دانشگاه عالی دفاع ملی 
با ماموریت های نیروی دریایی راهبردی ارتش در منطقه یکم امامت حضور یافت، با 
گرامیداشت فرارسیدن دومین سالگرد شهادت سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی، 
با استناد به سخن فرماندهی معظم کل قوا مبنی بر راهبردی خواندن نیروی دریایی 
ارتش، گفت: آمریکا و ایادی استکباری، تهدیدات فراوانی را برای جلوگیری از به نتیجه 
رسیدن ماموریت ناوگروه ۷۵ نداجا از خود بروز دادند، اما کارکنان ناوگروه ۷۵ بدون 
توجه به همه تهدیدات ۱۵۰ شبانه روز بدون پهلو گرفتن به کشور دیگری، دریاهای 

مواج را پشت سر گذاشتند و مورد استقبال گرم روس ها قرار گرفتند.
مشاور فرماندهی معظم کل قوا ادامه داد: این حضور ناوگروه ۷۵ در اقیانوس اطلس 
و گذر از کانال مانش، مصداق تبدیل شدن ایران به یک قدرت بزرگ منطقه ای است که 

نقش راهبردی نیروی دریایی ارتش بر همگان نمایان شد.
سرلشکر صفوی به اسکورت کشتی های تجاری و نفتکش جمهوری اسلامی ایران 
توسط ناوشکن های نداجا اشاره کرد و افزود: نیروی دریایی راهبردی ارتش، به خوبی 
به وظیفه خود در اسکورت کشتی های تجاری و نفتکش جمهوری اسلامی در آبهای 

آزاد و به ویژه در دریای سرخ عمل می کند.

رهبر معظم انقلاب اسلامی »صدق« و »اخلاص« را خلاصه و نماد و نمایه مکتب 
سلیمانی خواندند و با اشاره به الگو شدن حاج قاسم در میان جوانان منطقه افزودند: 

سلیمانی عزیز، ملی ترین و امتی ترین شخصیت ایران و دنیای اسلام بوده و هست. 
به گزارش روز شنبه پایگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله  
خامنه ای، رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح روز )شنبه( در دیدار خانواده و اعضای 
ستاد بزرگداشت سردار شهید حاج قاسم سلیمانی، »صدق« و »اخلاص« را خلاصه 
و نماد و نمایه مکتب سلیمانی خواندند و با اشاره به الگو شدن حاج قاسم در میان 
جوانان منطقه افزودند: سلیمانی عزیز، ملی ترین و امتی ترین شخصیت ایران و دنیای 

اسلام بود و هست.
رهبر انقلاب، شهادت سردار سلیمانی را حادثه ای ملی و حادثه بین الملل اسلامی 
ایران  سراسر  در  قاسم  حاج  مبتکرانه  و  مردمی  بزرگداشت  افزودند:  و  برشمردند 

نشان دهنده ی پیشرو بودن ملت در قدرشناسی از این شهید والامقام است.
»صدق« و »اخلاص« خلاصه، نماد و نمایه مکتب سلیمانی است

و  آیات متعدد قرآن کریم گفتند: صدق و اخلاص، جوهره  به  با استناد  ایشان 
شکل دهنده مکتب سلیمانی است که هم زندگی و هم شهادت او را پربرکت ساخت 
و کیفیت شهادت او نیز، به فضل الهی حجت را بر همه بندگان خدا و دشمنان اسلام 

تمام کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای پایبندی و وفاداری کاملًا صادقانه سردار سلیمانی به 
عهدی که با پروردگار بسته بود و تعامل از سر صدق حاج قاسم با امام و آرمان های 
اسلام و انقلاب را مایه برکت فعالیت های سردار سلیمانی خواندند و افزودند: سردار 
عزیز ملت ایران، رنج مجاهدت در راه آرمانها را با همه وجود تحمل می کرد و با کمال 

دقت و در همه عمر به وظایف خود در قبال ملت ایران و امت اسلامی وفادار بود.
ایشان با انتقاد از کسانی که خواسته یا ناخواسته خط دشمن در ترویج دوگانه 
دروغین »ملت و امت« را دنبال می کنند، گفتند: حاج قاسم ثابت کرد که می توان 

ملی ترین و در عین حال امتی ترین بود.
رهبر انقلاب با اشاره به حضور ده ها میلیونی ملت در تشییع پیکر مطهر سردار 
سلیمانی افزودند: این واقعیت نشان می دهد حاج قاسم ملی ترین چهره بوده و 
هست، ضمن اینکه نفوذ روزافزون یاد و نام او در دنیای اسلام اثبات می کند سلیمانی 

عزیز، امتی ترین چهره دنیای اسلام نیز بوده و هست.
حاج قاسم مظهر تلاش و کار خستگی ناپذیر و حیرت انگیز است

ناپذیر  خستگی  کار  و  تلاش  مظهر  را  قاسم  حاج  خامنه ای،  آیت الله  حضرت 
و  کارها  همه  در  ایران،  ملت  قهرمان  سردار  افزودند:  و  برشمردند  حیرت انگیز  و 
فعالیت های بی پایانش در حد تحسین برانگیزی از شجاعت و شهامت و در عین حال 
عقلانیت برخوردار بود و ضمن شناخت دقیق از دشمن و امکانات و ابزارهایش، بدون 

ذره ای بیم، با قدرت و تدبیر وارد میدان مقابله می شد و کارهای اعجاب انگیزی انجام 
می داد.

ایشان تحسین ملت از شجاعت سردار سلیمانی را از جمله نتایج صدق حاج قاسم 
در وفاداری به عهد الهی خواندند.

رهبر انقلاب، »اخلاص و کار برای خدا« را ویژگی دیگر شهید سلیمانی و مایه برکت 
بی بدیل در کار او دانستند و افزودند: او از دیده شدن فرار می کرد و اهل تظاهر و 
لاف زنی نبود و آن تشییع ده ها میلیونی و رواج نام و یاد او در جهان، اولین پاداش و 

جزای الهی به اخلاص او در دنیا بود.
ایشان با اشاره به تبدیل شدن شهید سلیمانی به الگو و قهرمان جوانانِ دنیای اسلام 
و منطقه، گفتند: امروز سلیمانی در منطقه ما نماد امید، اعتماد به نفس، رشادت و رمز 
استقامت و پیروزی است و همچنان که برخی به درستی گفته اند، »شهید« سلیمانی 

برای دشمنانش خطرناک تر از »سردار« سلیمانی است.
جریان مقاومت امروز پر رونق تر و امیدوارتر از دو سال قبل است 

 حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: دشمنان خیال می کردند با شهادت سلیمانی، 
ابومهدی و دیگر همراهان ایشان، کار تمام خواهد شد اما امروز به برکت آن خون عزیز 
و مظلومانه، آمریکا از افغانستان فرار کرده است، در عراق ناچار به تظاهر به خروج 
و اعلام نقش مستشاری و بدون حضور نظامی است که البته برادران عراقی باید با 
هوشیاری این مسئله را دنبال کنند، در یمن جبهه مقاومت رو به پیشرفت است، در 
سوریه، دشمن، زمین گیر و بدون امید به آینده است، و در مجموع جریان مقاومت 
و ضد استکباری در منطقه، امروز از دو سال قبل، پر رونق تر، شاداب تر و امیدوارتر در 

حال کار و حرکت است.
رهبر انقلاب با نقل نمونه ای از برخورد عمیقاً مهربانانه شهید سلیمانی با فرزندان 
شهدا، خاطرنشان کردند: آن شهید عزیز با آن روحیه عطوف در مقابل خانواده شهدا، 
در مقابل اشرار و مفسدان داخلی و خارجی چنان قاطع و با شدت بود که حتی خبر 

حضورش در یک منطقه، روحیه دشمن را نابود می کرد.
ایشان برخورد حذفی مستکبران با شهید سلیمانی در فضای مجازی را نشانه ترس 
آنها حتی از اسم شهید و واهمه شان از رواج و تکثیر آن الگوی گران سنگ دانستند و 
گفتند: در دنیای امروز، فضای مجازی زیر کلید مستکبران است و این واقعیت باید 
مسئولین فضای مجازی کشور را نیز هوشیار کند تا به نحوی عمل کنند که دشمن 

نتواند به هر شکل و هر جا که اراده کرد، در فضای مجازی برخورد کند.
ترامپ و قاتلان شهید سلیمانی پس ازتقاص دنیوی جایشان زباله دان تاریخ است

حضرت آیت الله خامنه ای شهید سلیمانی را یک واقعیت ماندنی و تا ابد زنده، 
خواندند و افزودند: قاتلان او همچون ترامپ و امثال آن، جزو فراموش شدگان تاریخ 
خواهند بود و در زباله دان تاریخ گم و گور می شوند، البته پس از آنکه تقاص جنایت 

دنیوی خود را پس بدهند.
رهبر انقلاب با تحسین فعالیت های خانواده، همرزمان و دوستان شهید سلیمانی 
و بویژه سردار قاآنی فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران در دنبال کردن و به پیش 
بردن خط مبارک مقاومت، گفتند: خداوند به کسانی که در راه اراده و اهداف او حرکت 
کنند، وعده دفاع و نصرت داده است و این وعده امیدبخش شامل حال ملت ایران 

خواهد بود.
پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، خانم زینب سلیمانی فرزند شهید و مسئول 
بنیاد شهید سلیمانی گزارشی از فعالیت های این بنیاد و همچنین اقدامات انجام شده 

در ستاد مردمی بزرگداشت دومین سالگرد شهدای مقاومت بیان کرد.
همچنین سردار سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در سخنانی 
شهید سلیمانی را حقیقتی جاری، جوشان و الهام بخش برای جوانان امت اسلامی 
برشمرد و افزود: دشمن با آن جنایت به دنبال خاموش کردن نور مقاومت بود ولی 
اعجاز خون آن شهیدان پرافتخار موجب پیشرفت مقاومت و عقب زدن دشمن در همه 

جبهه های درگیری شد.

رهبر معظم انقلاب در دیدار خانواده و اعضای ستاد بزرگداشت سردار شهید سلیمانی:

شهید سلیمانی ملی ترین و امتی ترین شخصیت ایران و دنیای اسلام

رئیس جمهور با اشاره به تدوین سند تحول در دولت 
گفت: احیای امید مردم وظیفه همه خصوصا نخبگان 

است و مردم منتظر اقدام و عمل هستند. 
آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی در ادامه برنامه های 
سفر خود به استان قم خود جمعه شب  در دیدار با 
جمعی از اساتید حوزه علمیه گفت: سفر به قم و دیدار 
با مردم و مراجع و شنیدن نظرات انان برای دولت بسیار 

مغتنم است. 
برای  دولت  تلاش  به  اشاره  با  جمهور  رئیس 
امیدوارکردن مردم به آینده کشور گفت: تدوین سند 
و هر وقت مردم  پایانی است  تحول دولت در مراحل 
اقدام و عمل مسئولان برای پیشرفت کشور را ببینند از 

آن حمایت می کنند.
آقای رئیسی بار دیگر تاکید کرد: بنا نداریم نسبت به 
اقدامات دولت های گذشته حرف بزنیم و بگوییم دولت 
را چگونه تحویل گرفتیم. ما بدون گله از گذشته به دنبال 

رفع مشکلات هستیم. 
رئیس جمهور افزود: یأس و ناامیدی بدترین آفت برای 
پیشرفت جامعه است و همه خصوصا نخبگان وظیفه 

دارند برای حل مشکلات متحد و همگرا باشند.
دکتر رئیسی جایگاه و نقش حوزه علمیه را بسیار مهم 
برشمرد و تصریح کرد: به تعبیر رهبر معظم انقلاب حوزه 
علمیه مبداء انقلاب است که می تواند در سخت افزار و 

نرم افزار به دولت کمک کند و اتاق فکر ما باشد.
تاکید بر انجام تست کرونا از همه کسانی که به کشور 

وارد می شوند 
رییس جمهوری  همچنین روز شنبه در جلسه ستاد 

ملی مقابله با کرونا با تاکید بر ضرورت اجرای کامل 
قانون نسخه الکترونیکی، گفت: تا تکمیل زیرساخت ها 
با  استثنایی  و  ضروری  موارد  برای  شهرها  برخی  در 
تشخیص وزارت بهداشت و درمان به منظور جلوگیری 
بیماری  شیوع  خطر  و  جمعیت  ازدحام  و  اجتماع  از 
مجوزهای لازم صادر شده تا مشکلی برای شهروندان 

بوجود نیاید. 
به  توجه  اهمیت  به  اشاره  با  رییسی  آیت الله 
واکسیناسیون مهاجران افغانستانی و سایر کشورها که 
به هر شکلی در کشور حضور دارند، اظهارداشت: برای 
قطع زنجیره بیماری و جلوگیری از شیوع کرونا ضرورت 
دارد برای واکسیناسیون همه افراد بویژه مهاجرین اقدام 

شود.
رییسی همچنین با تاکید بر انجام تست کرونا از همه 
کسانی که به کشور وارد می شوند، گفت: لازم است 
استان های مرزی تردد افراد از مرزهای زمینی، هوایی 
و دریایی را با دقت و جدیت کنترل کنند و از همه این 
برگه های تست که  به  و  افراد تست کرونا گرفته شود 
بعضا جعلی هستند، اکتفا نکنند چرا که هرگونه سهل 
انگاری در این زمینه، زحمات همه کادر درمان و دست 

اندرکاران مقابله با کرونا را از بین می برد.
رئیس جمهور همچنین با اشاره به ضرورت پیگیری 
دُز سوم،  تزریق  بویژه اهمیت  واکسیناسیون عمومی 
عمومی  واکسیناسیون  تردید  بدون  اظهارداشت: 
می تواند در مقابل ویروس کرونا مصونیت ایجاد کند و 

باید با قوت ادامه یابد.
شهید  طرح  یادآورشد:  سیزدهم  دولت  رییس 

سلیمانی در پیش بینی و پیشگیری از بیماری کرونا 
برکات فراوانی داشته است و ادامه آن ضروری است.

آیت الله مصباح یزدی در مسیر ولایتمداری از هیچ 
جریانی واهمه نداشت

 رئیسی  همچنین پیش از ظهر روز شنبه در کنگره 
بین المللی بزرگداشت علامه محمدتقی مصباح یزدی با 
بیان اینکه ایشان التزام و تکلیف مداری در مسیر اجرای 
بهترین  به  و  دیگران  از  هراس  بدون  را  اسلام  قوانین 
شکل تبیین کرد، گفت: آیت الله مصباح یزدی در مسیر 
تکلیف مداری و ولایت مداری هیچ واهمه ای از هیچ کس 
و هیچ جریانی نداشت و به بهترین شکل بصیرت و 
میثاق با ولایت را در عرصه فکر، اندیشه و نظر تبیین کرد.
در  یزدی  مصباح  آیت الله  که  همانگونه  گفت:  وی 
عرصه نظر و اندیشه از مرزهای دین مرزبانی کرد، شهید 
قاسم سلیمانی نیز به مثابه مرد با صلابت عرصه میدان 
پایبندی عملی خود را به این نظریات و اندیشه ها به 
به نماد  از دین  با مرزبانی میدانی  نمایش گذاشت و 

بصیرت و وفاداری به ولایت و رهبری تبدیل شد.
از  را  ولایت  طرح  دوره های  همچنین  رئیس جمهور 
ارزشمندترین و اثرگذارترین یادگارهای علامه مصباح 
یزدی توصیف کرد و اظهار داشت: »طرح ولایت« در 
زمره دستاوردهایی است که باید به خوبی پاس داشته 

شود و ادامه یابد.
توفیق  می خواهم  بزرگ  خداوند  از  گفت:  رئیسی 
در  مصباح  که  آیت الله  را  مسیری  حرکت  و  شناخت 
عرصه نظر ترسیم کرد و حاج قاسم سلیمانی در عمل 

پیرو و رهرو آن بود، به ما نیز عطا کند.

آیت الله رئیسی در دیدار با جمعی از اساتید و فضلای حوزه علمیه قم:

احیای امید مردم وظیفه همه خصوصا نخبگان است 

سردار شریف سخنگو سپاه: 

سپاه به دنبال اقتدار دفاعی و افزایش منزلت کشور است
 سخنگوی سپاه با بیان اینکه رزمایش پیامبر اعظم )ص( ۱۷ خط پایانی بر این 
تحلیل سیاسی بود که رزمایش ها با هدف تحت تاثیر قرار دادن مذاکرات برگزار 
می شود، گفت: سپاه صرفا به دنبال اقتدار دفاعی کشور و افزایش منزلت کشور و به 

دنبال تحمیل اراده ملت ایران به دشمنان انقلاب اسلامی است. 
سردار سرتیپ  دوم پاسدار رمضان شریف عصر شنبه در نشست خبری با خبرنگاران 
گفت: پنج میلیون دُز هم از واکسن نورا آماده است که بعد از این ۱۰ هزار تزریق که 

فردا آغاز می شود، به وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تحویل خواهد شد.
سردار شریف اظهار داشت: در کنار سایر واکسن های تولید داخل، واکسن نورا 
کارایی خوبی را در دوره مطالعاتی از خود نشان داده که از فردا این اقدام عملیاتی 

و میدانی می شود.
 دو میلیون بسته معیشتی در اختیار نیازمندان قرار می گیرد

سخنگوی سپاه پاسداران گفت: در آستانه دومین سالگرد شهادت سردار دلها 
حاج قاسم سلیمانی و مقارن با ایام شهادت حضرت فاطمه زهرا )س(، گسترده ترین 
رزمایش مواسات و همدلی با دستور سرلشکر سلامی اجرا و دو میلیون بسته معیشتی 
که توسط پشتیبانی سپاه تامین شده است، بر اساس طرح توزیع سازمان بسیج 
مستضعفین توسط سپاه های استانی در اختیار نیازمندان در سراسر کشور قرار 
خواهد گرفت.  به گفته سردار شریف، ارزش تقریبی بسته های کمک معیشتی حدود 

۵۰۰ هزار تومان است.
و  کرد  اشاره  اعظم ۱۷ سپاه  پیامبر  رزمایش مشترک  برگزاری  به  ادامه  در   وی 
گفت: این رزمایش با حضور نیروهای زمینی، دریایی و هوافضا و همچنین برخی از 
یگان های مردم پایه بسیج در سواحل خلیج فارس و عمومی جنوب کشور با موفقیت 

و دستیابی به اهداف و نتایج پیش بینی شده برگزار شد.
 سخنگوی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی یادآورشد: این رزمایش گوشه ای از 
قابلیت ها و توانمندی های سپاه بود که بازتاب گسترده ای علاوه بر رسانه های داخلی، 

در رسانه های منطقه ای و بین المللی داشت و همگان بر اقتدار جمهوری اسلامی 
اذعان کردند.

سردار شریف گفت: ایجاد شرایط عملیات واقعی با تهدید عملی قابل تصور از سوی 
دشمنان و اجرای سناریوهای هدفمند رزمایش، نمایش دستاوردها و قابلیت های 
جدید عملیاتی و آنچه فرماندهان عالیرتبه نظامی در مراحل مختلف رزمایش به آن 
تاکید داشتند، نشانگر عزم راسخ جمهوری اسلامی ایران برای مقابله قاطع، کوبنده و 

سریع به هرگونه تهدید و تجاوز احتمالی بود.
وی گفت: برگزاری رزمایش پیامبر اعظم ۱۷ سپاه و اجرای موفق سناریوهای 
هدفمند این رزمایش پس از اوج گیری لفاظی های مقامات صهیونیستی - که در 
واقع بیشتر مصارف داخلی برای آنان داشت - پیام روشن این رزمایش را به دشمنان 

انقلاب اسلامی و ملت ایران به ویژه رژیم جعلی صهیونیستی منتقل کرد.
 رزمایش برگزار می شود تا از جنگ جلوگیری کند

سخنگوی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در ادامه گفت: رزمایش ها انجام می گیرد 
تا گوشه هایی از توانمندی های کشور به نمایش گذاشته شود تا از جنگ جلوگیری 

کند. برخلاف آن چیزی که بعضی ها تلاش دارند همواره به آن بپردازند.  
سردارشریف در ادامه افزود: خیلی ها تلاش کردند که بگویند رزمایش های سپاه در 
زمان مسوولیت دولت قبل به گونه ای انجام می گرفت که مذاکرات را تحت تاثیر قرار 
دهد. برگزاری رزمایش پیامبر ۱۷ خط پایانی بر این برداشت و تحلیل سیاسی بود 
و نشان داد که سپاه صرفا به دنبال اقتدار دفاعی کشور و افزایش منزلت کشور و به 

دنبال تحمیل اراده ملت ایران به دشمنان انقلاب اسلامی است.
 وی تصریح کرد: صرف نظر از این که چه جناحی در کشور دولت را در دست دارد، 
کار سپاه در واقع منطبق با منطق تعریف شده راهبردی است که توسط رهبر معظم 
انقلاب و مدیریت و تمشیت دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی کشور و فرماندهی 

ستاد کل نیروهای مسلح و قرارگاه خاتم الانبیا انجام می گیرد.
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دوش گرفتن؛ صبح یا شب؟! معاون دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت :

ایرانی ها دو برابر استاندارد 
جهانی نمک می خورند! 

معاون دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت از مصرف ۲ برابری نمک توسط 
ایرانی ها نسبت به استاندارد جهانی خبر دادو گفت:سکته های قلبی و مغزی، 
نارسایی های کلیه و پوکی استخوان از جمله بیماریی هایی که در اثر مصرف 

نمک عارض می شود. 
 پریسا ترابی، معاون دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت در شبکه خبر با 
اشاره به میزان مصرف بالای نمک در ایران اظهار داشت: میزان مصرف نمک در 
ایران اگرچه کاهش داشته، اما اکنون حدود دو برابر استانداردهای جهانی نمک 
مصرف می کنیم؛ چرا که بر اساس استانداردهای جهانی، میزان مصرف مجاز 

نمک ۵ گرم است اما 9۰ درصد افراد جامعه ۱۰ گرم نمک استفاده می کنند.
وی با اشاره به مواد غذایی حاوی نمک بسیار، خاطرنشان کرد: خیارشور و 
انواع ترشی ها موجب افزایش فشار خون شده؛ ضمن اینکه فست فود، چیپس، 

پفک و غذاهای کنسروی از جمله مواد غذایی حاوی نمک زیاد است. 
معاون دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت با اشاره به وجود نمک پنهان در 
برخی مواد غذایی ابراز داشت: ماده غذایی مانند دوغ نیز حاوی نمک است و 
بهتر است آن را در منزل تهیه کرده و از نمک کمتر استفاده کنیم؛ ضمن اینکه 
هنگام مصرف کنسرو سبزیجات و زیتون باید آب موجود در آن را خالی کرده و 

عوض کنیم.
به اقدامات وزارت بهداشت در مسیر کاهش مصرف نمک  با اشاره  ترابی 
مورد  مواد غذایی  از  بسیاری  استانداردسازی  مواد غذایی تصریح، کرد:  در 

تجدیدنظر قرار گرفته و توانسته ایم میزان مصرف نمک آنها را کاهش دهیم. 
وی با تأکید بر جمع آوری نمکدان ها از سفره های ایرانی افزود: محدودیت 
و قطع نمک حتی در افراد دارای فشار خون مادران باردار نداریم اما متأسفانه 
میزان مصرف نمک بالا رفته و ما غذاهای مختلفی مصرف می کنیم که در آن 

درصد نمک بالاست. 
ترابی با اشاره به اثرات سوء نمک بر سلامت افراد بیان داشت: اثرات مصرف 
نمک می تواند به صورت تجمعی در بدن به وجود آید و با اینکه در سالهای اولیه 
ممکن است اثرات خود را نشان دهد، اما با افزایش سن، اثرات تجمیع مواد شور 

باعث بروز فشار خون در سنین بالا می شود.
معاون دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت با بیان اینکه حدود ۷۰ درصد 
افراد ۷۰ ساله در ایران دارای پرفشاری خون هستند، گفت: سکته های قلبی 
و مغزی، نارسایی های کلیه و پوکی استخوان از جمله بیماریی هایی که در اثر 

مصرف نمک عارض می شود.

همة ما اهمیت سلامتی چشم ها را می دانیم؛ اما معمولًا به مراقبت 
از آن ها در زمستان فکر نمی کنیم. برای حفظ سلامت بینایی خود در 

زمستان و فصول سرد به نکاتی که در ادامه می آیند، توجه کنید.
همه ی ما می دانیم آخرین چیزی که هنگام قدم زدن در زمستان یا 
با یک فنجان چای داغ به ذهنمان  از خانه  نشستن در جای دنجی 
می رسد، چشم هایمان است؛ اما مراقبت از چشم در زمستان مهم تر 
از حد تصور ماست! انعکاس های مخرب نور خورشید از برف و هوای 
خشک داخل خانه می توانند چشمان شما را تحریک کرده و بینایی تان 
را دچار اختلال کنند. حال مسئله ای که مطرح می شود این است که 
چگونه می توانیم در این فصل از چشمانمان مراقبت کنیم و از مشکلات 

بلندمدت آن بر سلامت چشم جلوگیری کنیم؟
مراقبت از چشم ها در زمستان در فضای داخل

شایع ترین مشکل چشمی در فصل زمستان خشکی چشم است که 
باعث ایجاد احساس سوزش یا خارش یا احساس وجود شیء خارجی 
در چشمتان می شود. ممکن است علت این مسئله، پایین بودن سطح 
رطوبت در داخل خانه یا محل کار شما باشد آن هم در زمانی که وسایل 

گرمایش روشن و پنجره ها بسته هستند.

تمرکز  رایانه  از  استفاده  مانند  پیچیده  بصری  کار  یک  روی  وقتی 
می کنید، اغلب پلک نمی زنید که می تواند خشکی چشم در زمستان را 
تشدید کند. اگر در طی کار احساس می کنید چشمانتان خشک است، 

بیشتر پلک بزنید
افرادی که از لنزهای تماسی استفاده می کنند، با احتمال بیشتری به 
این مشکل دچار خواهند شد، اما این مسئله می تواند هر کسی را تحت 
تاثیر قرار دهد، به ویژه زنانی که در دوره ی یائسگی و یا بعد از  یائسگی 
قرار دارند که ممکن است به دلیل از دست دادن استروژن، دچار خشکی 
چشم شوند. گاهی، مردم با شکایت از این که چشم هایشان دچار آبریزش 
بیش از حد است، به پزشک مراجعه می کنند. دلیل این مسئله این است 
که چشم های آن ها آن طور که می بایست اشک ریزی ندارد و وقتی خشک 

و تحریک می شود، از چشم ها دیوانه وار آب سرازیر می شود.
با گذشت زمان، خشکی می تواند باعث تاری دید یا آسیب رسیدن به 

قرنیه شود که احتمال دارد منجر به تاری گردد.
چگونه از چشمانمان محافظت کنیم؟

1. چشمانتان را مرطوب نگه دارید
وقتی بیدار هستید و چشمانتان باز است مایعات بیشتری بنوشید و از 

مرطوب کننده های هوای سرد یا گرم استفاده کنید.
2. قطره چشم را همراه خود داشته باشید

قطره های چشمی روان کننده باعث راحتی خواهند شد. این ژل های 
نمکی، اشک آور یا قطره های روان کننده چشم بدون نسخه در داروخانه ها 
موجود است. آن ها به تکمیل لایه ی اشک طبیعی کمک و از تبخیر سریع 

اشک جلوگیری می کنند.
3. سعی کنید بیشتر پلک بزنید

تمرکز  رایانه  از  استفاده  مانند  پیچیده  بصری  کار  یک  روی  وقتی 
می کنید، اغلب پلک نمی زنید که می تواند خشکی چشم در زمستان را 
تشدید کند. اگر در طی کار احساس می کنید چشمانتان خشک است، 

بیشتر پلک بزنید.
مراقبت از چشم ها در زمستان در فضای بیرون از خانه

زمانی که چندین ساعت یا بیشتر را به اسکی، اسکیت، برف بازی یا 
پاروکردن برف اختصاص می دهید، قرارگرفتن در معرض اشعه ماوراء 
بنفش )UV( ناشی از انعکاس نور خورشید روی یخ یا برف می تواند به 
سطح چشم آسیب برساند و باعث مشکل التهاب قرنیه به نام »کراتیت« 

شود.
کراتیت چشم ها را قرمز، دردناک و حساس به نور می کند و ممکن 
چشمی  قطر ه های  با  درمان  به  نیاز  عفونت  از  جلوگیری  برای  است 
آنتی بیوتیکی داشته باشید. همچنین قرارگرفتن بیش از حد در معرض 
اشعه ماوراءبنفش نقش کلیدی در تشکیل آب مروارید دارد که به علت 
کدرشدن عدسی چشم اتفاق می افتد و می تواند بینایی را تحت تاثیر 
قرار دهد. سرمای شدید معمولًا مشکلی ایجاد نمی کند، زیرا چشمان 
ما دارای بخش دفاع داخلی در برابر سرما هستند که اشک ریختن و 

جمع شدن چشم است.
چگونه از چشمانمان مراقبت کنیم؟

1. از محافظ چشم استفاده کنید
از یک عینک آفتابی استفاده کنید که از چشمان شما در برابر اشعه 
تقریباً  پیست اسکی  در  برف جدید  بنفش محافظت می کند.  ماوراء 
۱۰۰ درصد انعکاس نور فرابنفش دارد، بنابراین سرتاسر بدن شما یک 
دوز مضاعف از نور خورشید را دریافت می کند. به دنبال عینک با حداقل 
محافظت در برابر اشعه ماوراء بنفش 4۰۰ باشید. آن ها هم از UVA  و 
هم ازUVB  جلوگیری می کنند. از آنجایی که آب مروارید نتیجه آسیب 
تجمعی است، حتی کودکان نیز باید در روزهای روشن زمستان از عینک 
آفتابی استفاده کنند. هنگام اسکی، از عینک هایی استفاده کنید که به 
خاط داشتن عدسی های پلی کربنات مانع از تابش اشعه فرا بنفش به 

چشمانتان می شوند.
اگر در شرایط جوی که جریان باد وجود دارد بیرون از منزل هستید، 
عینک آفتابی از چشمان شما در برابر اثرات خشکی ناشی از وزش باد 

نیز محافظت می کند.
2. زمان بودن در خارج از منزل را محدود کنید

اگر عینکتان را فراموش کردید، در روزهای آفتابی یا ابری روشن بیش از 
چند ساعت را در خارج از منزل سپری نکنید.

چگونه از چشمانمان محافظت کنیم؟

نوشیدنی هایی که سموم بدننکاتی برای مراقبت از چشم ها در زمستان
 را پاک می کنند

بدن ما برای از بین بردن سموم، به نوشیدنی های سالم و حاوی مواد مغذی نیاز 
دارد.

 بدن برای از بین بردن سموم و کاهش خطر غذا های چربی که می خوریم، به 
نوشیدنی های سالم حاوی مواد مغذی مفید نیاز دارد. در ادامه این گزارش ۵ 

نوشیدنی پاک کننده بدن معرفی می شود.
 لیموناد

آب لیمو حاوی فلاونوئید هایی است که برای تنظیم فشار خون، کاهش خطر 
حمله قلبی یا سکته مغزی، تنظیم سطح قند خون و تحریک گردش خون مؤثر 
هیدروکسید  جذب  به  که  است  سیتریک  اسید  حاوی  همچنین  لیمو  است. 
آلومینیوم که آنزیم های کبدی را تحریک می کند، کمک خواهد کرد و باعث خنثی 

سازی سموم بدن می شود.
 بهتر است هنگام تهیه آب لیمو، به جای شکر برای شیرین کردن آن از عسل 

استفاده کنید. 
چای سبز

از  را  بدن  که  است  اکسیدان هایی  آنتی  یعنی  فنول،  پلی  حاوی  سبز  چای 
رادیکال های آزاد که می توانند سلول ها را اصلاح، تخریب و از بین ببرند و ممکن 
است منجر به سرطان و بیماری های دیگر شود، پاک می کند، بنابراین نوشیدن 
چای سبز به شما کمک می کند تا مشکلات خوردن غذا های چرب برطرف شود.

 آب چغندر
بسیاری از پزشکان تأکید می کنند که آب چغندر باید در لیست غذا های فوق 
العاده شما باشد، زیرا منبع خوبی از ویتامین ها و مواد معدنی است و حاوی آنتی 

اکسیدان هایی است که سموم بدن را از بین می برد. 
علاوه بر این، آب چغندر به بهبود هضم غذا و بهبود عملکرد کبد کمک می کند، 
زیرا یکی از آبمیوه های غنی از فلاونوئید ها و بتاکاروتن است، بنابراین سموم جمع 

شده در بدن را از بین می برد و کبد را از سموم پاک می کند.
 همچنین کالری کمی دارد، بنابراین اگر این رژیم غذائی را دنبال کنید مناسب 

شما خواهد بود و به شما در روند کاهش وزن کمک می کند.
 آب میوه های سبز

پزشکان اتفاق نظر دارند که کلم پیچ، کلم بروکلی و اسفناج از جمله سالم ترین 
سبزیجات برای تهیه آبمیوه سبز هستند. این آبمیوه ها از بدن سم زدایی کرده و 
از آن در برابر مشکلات گوارشی که پس از خوردن غذا های چرب عارض می شود 

محافظت می کنند.
 نوشیدنی گیاهی و ادویه های دارویی

گیاهان و ادویه های زیادی وجود دارند که به سم زدایی بدن کمک می کنند، از 
جمله موثرترین آن ها زنجبیل، زردچوبه و نعناع است.

 زنجبیل معروف است که هضم غذا را تقویت می کند، اختلالات گوارشی را با 
کمک به تسریع تخلیه معده بهبود می بخشد، و همچنین یک تقویت کننده ضد 

التهاب و ایمنی قوی است.
 زردچوبه فرآیند متابولیسم را افزایش می دهد و به دفع مواد زائد در بدن کمک 
می کند، همچنین حاوی یک ترکیب مهم به نام کورکومین است که یک ضد 
التهاب قدرتمند )مانند دارو های ضد التهاب( و یک آنتی اکسیدان قوی است، که 

به خنثی سازی رادیکال های آزاد کمک می کند.
 نعناع نیز به خاصیت خود برای کاهش مشکلات گوارشی شناخته شده است، 
به گونه ای که یک مسکن طبیعی است و درد گرفتگی عضلات، نفخ و سوءهاضمه 

را کاهش می دهد و حاوی ویتامین C است که به روند سم زدایی کمک می کند.

پوست در زمستان چگونه
 محافظت می شود؟ 

روش محافظت از پوست در برابر آسیب های هوای سرد با نکاتی ساده را بدانید.
زمستان فصل خشکی پوست و عوارض احتمالی، مانند خارش، پوسته پوسته 

شدن، ترک خوردن، خونریزی، قرمزی و التهاب و تشدید اگزما است.
دلایل مختلفی برای آن وجود دارند. اول از همه هوا خشک تر می شود، زیرا 
هوای سرد باعث می شود مولکول های آب در هوا به جای این که در اتمسفر باقی 
بمانند، تبدیل به یخ یا برف شوند. در محیط داخلی نیز هوا به دلیل وجود وسایل 
گرمایشی خشک است. سالمندان نیز باید بیشتر مراقب باشند، زیرا از آن جا که 
نور خورشید کمتر می شود و چربی های طبیعی بدن کاهش می یابند، در خطر 
خشکی بیشتری قرار می گیرند؛ اما کار هایی وجود دارند که می توانید برای مبارزه 

با خشکی پوست در زمستان انجام دهید:
 برنامه حمام خود را تغییر دهید

برای آغاز، برنامه حمام خود را با این فصل هماهنگ کنید. آب داغ ممکن است 
احساس خوبی ایجاد کند، اما به طور حتم چربی طبیعی بدن را از بین می برد. 
به جای آب داغ از آب ولرم استفاده کنید. مدت حمام  خود را کمتر کنید و مقدار 

سخاوتمندانه تری از کرم مرطوب کننده استفاده کنید.
دکتر باو شرگیلف، مشاور پوست و سخنگوی بنیاد پوست انگلیس می گوید: 
محصولات روغنی سنگین، به خصوص برای مبارزه با از دست دادن رطوبت در 
زمستان مؤثرند، اما اگر به دلیل مسدود شدن منافذ پوست یا براق بودن نمی توانید 
آن ها را تحمل کنید، ناامید نشوید. حتی مرطوب کننده های سبک نیز تا حدی از 

پوست شما محافظت می کنند. 
از دست خود محافظت کنید 

از  برای جلوگیری  با صابون  از دست می شود، شستن کامل  وقتی صحبت 
آلودگی ها و عفونت ها ضروری است، اما این کار موجب خشکی پوست می شود. 

پس بعد از این که دست خود را می شویید، حتما از کرم دست استفاده کنید.
 اگر این کار به اندازه کافی مؤثر نبود، می توانید شب ها وقت خواب بعد از چرب 
کردن دست خود دستکش بپوشید تا همه شب رطوبت و چربی حفظ شود. 

دستکش پوشیدن در محیط بیرون نیز آسیب به پوست را کمتر می کند.
چند لایه لباس بپوشید

 اگر مستعد خارش های زمستانی هستید، از پوشیدن مستقیم پارچه هایی که 
ظرفیت ایجاد حساسیت و خارش دارند، مثل پشم یا الیاف مصنوعی، خودداری کنید. 
شرگیل می گوید بهترین کار این است که چند لایه نازک لباس بپوشید: لایه هایی که 
نزدیک پوست هستند، می توانند کتان یا کتان  ـابریشم باشند. بیشتر افراد، حساسیتی 
به این پارچه ها ندارند.  چند لایه لباس پوشیدن به شما اجازه می دهد در طول روز با 
کم یا زیاد کردن لباس، دمای بدن خود را با محیط تطبیق دهید. ضمن این که از عرق 

کردن بیش از اندازه نیز که می تواند باعث خارش شود، جلوگیری می کند.
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رئیس سازمان تبلیغات اسلامی: 

شهید سلیمانی با ایمان قلبی
 از جمهوری اسلامی حفاظت می کرد 

رئیس سازمان تبلیغات اسلامی بصیرت و صبر را از تجلیات ایمان دانست و 
گفت: شهید قاسم سلیمانی از سر ایمان برای خدا خالصانه مجاهدت می کرد، 
جمهوری اسلامی را حرم می دانست، برای حفظ این حرم شب و روز نمی 

شناخت. 
حجت الاسلام والمسلمین محمد قمی در محفل سخنرانی جمعه شب حرم 
مطهر بانوی کرامت که در شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر برگزار شد، با 
بیان اینکه پرچمدار حق بودن کار ساده ای نیست، اظهار کرد: احیای امر حق 
و امر اهل بیت)ع( کار دشواری است که به هر کسی سپرده نمی شود و در تراز 

انبیاء و ملائکه است.
وی با اشاره به اینکه اگر کسی از امتحان ایمان قلبی خدا سربلند بیرون آمد 
آنگاه می تواند فرمانده لشکر حق شود، گفت: ایمان با ادا درآوردن محقق 
نمی شود بلکه باید اتفاقی از جنس محبت در قلب ما بیفتد زیرا مؤمن با خانواده 
و اطرافیان خود مهربان است و محبتش شدت دارد بنابراین اصلی ترین امتحان 

الهی، ایمان است که به قلب و محبت ربط دارد.
رئیس سازمان تبلیغات اسلامی با بیان اینکه اولین جلوه ایمان محبت است، 
گفت: اگر کسی محبت خدا و اولیای خدا در دل او جا داشت، این محبت به 
همه اطرافیانش سرایت پیدا می کند زیرا ایمان اگر وجود داشت باشد، به قلب 

انسان منحصر نمی شود و در اعضا و جوارح نمود پیدا می کند.
وی افزود: قاسم سلیمانی از سر ایمان برای خدا خالصانه مجاهدت می کرد، 
جمهوری اسلامی را حرم می دانست، برای حفظ این حرم شب و روز نمی 

شناخت و این از تجلیات ایمان قلبی و محبت الهی است.
قمی از دیگر تجلیات ایمان را بصیرت و صبر دانست و ابراز کرد: مؤمن به 
نور الهی، به ظواهر بسنده نمی کند و اهل تعمق و دید وثیق است بنابراین در 
سختی ها اهل صبر و استقامت است و چنین کسی است که می تواند پرچمدار 
سپاه حق باشد و از حق دفاع کند. وی با بیان اینکه صبر برای ایمان به منزله سر 
برای بدن است، افزود: مردم قم از ۱9 دی ۱۳۵6 با بصیرت پای حق ایستادند و 
صبوری کردند و این انقلاب جلو رفت بنابراین این مردم گردن انقلاب حق دارند 

و اگر کسی اهل دقت باشد متوجه می شود.
رئیس سازمان تبلیغات اسلامی با اشاره به صبر و بصیرت حضرت زهرا سلام 
الله علیها در راه حق، گفت: حضرت زهرا سلام الله علیها که محور اهل بیت 
)ع( بود با وجود اینکه می توانست زندگی راحتی داشته باشد ولی به ساده ترین 
شکل ممکن ازدواج و زندگی کرد و جایی که دید حق به انحراف رفته، به میدان 

رفت و روشنگری کرد تا مشخص شود حق کجاست و ناحق چیست.
وی با بیان اینکه امام زمان)عج( اسوه و الگوی زندگی خود را مادرشان زهرا 
سلام الله علیها دانسته اند، گفت: سیره حضرت زهرا سلام الله علیها این است 
که پای حق باید ایستاد،  مردم را باید نسبت به امور آگاه کرد تا از ولی خدا 

حمایت کنند و این همان بصیرت افزایی است.
قمی گفت: حضرت زهرا سلام الله علیها از عزاداری هم برای تبیین حق 
استفاده می کرد که همین هم برای یک عده گران تمام می شد و اعتراض کردند 

که یا شب گریه کنید یا روز تا صدای حضرت به مردم نرسد.
وی با بیان اینکه حضرت زهرا سلام الله علیها دسته عزا به راه انداختند و به 
جای مزار پیامبر)ص( بر مزار شهدای احد رفتند و عزاداری می کردند، افزود: 
حضرت به این دلیل بر مزار شهدای احد رفتند تا مشخص شود که آنجا چه 
افرادی نافرمانی و فرار کردند و چه افرادی ایستادگی کردند و جان پیامبر)ص( را 

نجات دادند و به این وسیله بصیرت افزایی و روشنگری صورت بگیرد.
رئیس سازمان تبلیغات اسلامی ادامه داد: حضرت زهرا سلام الله علیها در 
اینکه چه کسانی به عیادت شان بیایند هم بصیرت افزایی داشتند و حتی مخفی 
بودن مزار صدیقه طاهره)س( مبتنی بر بصیرت است و برای کسانی که اهل 

ایمان و بصیرت هستند راه درست را نشان می دهد.
 

معاون پارک علم و فناوری استان قم:
چگونه تولید محتوای فرهنگی مهدویت 

منجر به اشتغال زایی برای جوانان می شود؟!
معاون پارک علم و فناوری استان با اشاره به اینکه وظایف پارک در حوزه نوآوری 
و فناوری است، عنوان کرد: نتایج و محتوای علمی تولیدی در دانشگاه ها و 
پژوهشگاه ها در مراکز رشد پارک علم و فناوری تجاری سازی و تبدیل به کسب و 
کارهای نوآورانه و فناورانه می شود لذا محتوای فرهنگی و اسلامی تولید شده در 
حوزه مهدویت در مراکز رشد وارد و با ایجاد موسسه های فرهنگی و قرآنی منجر 

به اشتغال زایی برای جوانان می شود. 
حمیدرضا فرج شوشتری معاون پارک علم و فناوری استان قم در گفت وگو با 
ایسنا با اشاره به اینکه فعالیت در حوزه فرهنگ و فرهنگ سازی سخت است و 
نیاز به تلاش مضاعف دارد، افزود: در حوزه فناوری و نوآوری هم کارکردن در 

زمینه های فرهنگی که به آن صنایع خلاق و فرهنگی می گوییم مشکل است.
و فنی-  فناوری سخت  از  نرم سخت تر  فناوری های  کار در  ادامه داد:  وی 
مهندسی است چون ما در حوزه فنی و مهندسی با دستگاه ها و ماده سر و کار 
داریم که قابل رویت است اما در زمینه فناوری نرم و صنایع خلاق فرهنگی با 
محتوا سروکار داریم که شاید قابل رویت نباشد لذا این کار یک پیگیری مضاعفی 
می خواهد و با توجه به اهمیت بحث مهدویت در دین و مذهب ما و امر مهم 
انتظار برای غیبت امام زمان به عنوان امام حی و حاضر ما فعالیت در حوزه 

مهدویت و فرهنگ سازی در این زمینه هم پیگیری می خواهد.
شوشتری در ادامه در خصوص لزوم برگزاری جشنواره مهدویت تصریح کرد: 
جوانان باید با حوزه مهدویت آشنا شوند یکی از مواردی که به این آشنایی و 
معرفی کمک می کند برگزاری رویدادها و جشنواره های مختلف است و در این 
زمینه جشنواره ملی مهدویت چند سالی است که به همت جهاد دانشگاهی 
برگزار می شود و امسال برگزاری رویداد ایده پردازی در حوزه صنایع خلاق و 
فرهنگی این جشنواره بر عهده پارک علم و فناوری است لذا در زمینه مهدویت 
برگزاری این رویداد و جشنواره می تواند به آشنایی جوانان با این حوزه کمک 
کند. معاون پارک علم و فناوری استان با اشاره به اینکه وظایف پارک در حوزه 
نوآوری و فناوری است، عنوان کرد: نتایج و محتوای علمی تولیدی در دانشگاه ها 
و پژوهشگاه ها در مراکز رشد پارک علم و فناوری تجاری سازی و تبدیل به کسب و 
کارهای نوآورانه و فناورانه می شود لذا محتوای فرهنگی و اسلامی تولید شده در 
حوزه مهدویت در مراکز رشد وارد و با ایجاد موسسه های فرهنگی و قرآنی منجر 
به اشتغال زایی برای جوانان می شود. شوشتری بیان کرد: اگر چه افراد بسیاری 
فکر می کنند کار فرهنگی فقط باید به صورت عام المنفعه و خیریه انجام شود 
اما اگر به سمت صنایع خلاق و فرهنگی حرکت کنیم و از آنها کسب و کارهای 
فرهنگی و قرآنی دانش بنیان راه اندازی شود، در کنار اشاعه فرهنگ و دین، 
اشتغال زایی و درآمد زایی برای جوانان و در واقع اشتغال پایدار را خواهیم داشت.

وی یادآورشد: امسال برگزاری رویداد ایده پردازی در حوزه صنایع خلاق و 
فرهنگی این جشنواره مهدویت بر عهده پارک علم و فناوری است و مرکز رشد 
علوم انسانی و اسلامی پارک این امر را پیگیری می کند و فراخوان ملی برای 
جذب ایده های نوآورانه و فناورانه در زمینه مهدویت داده شده بنابراین کسانی 
که ایده های نوآورانه و فناورانه در این زمینه دارند با ثبت ایده های خود و پس از 

انجام داوری ها و در صورت منتخب شدن در مراسم اختتامیه تقدیر می شوند.
شوشتری با بیان اینکه مهدویت و امر انتظار در فرهنگ مسلمانان از اهمیت 
بالایی برخوردار است، اضافه کرد: گفتمان مهدویت باید به شکلی در جامعه 
تفهیم شود که موضوع انتظار را به درستی تبیین کند و از انحراف جوانان با توجه 
به شایعات و مطالب دروغ و نادرستی که در حوزه مهدویت و انتظار در فضای 
مجازی با آن روبه رو هستند جلوگیری کند و برگزاری چنین جشنواره هایی به 

این روشنگری و تبیین گری کمک می کند.
معاون پارک علم و فناوری استان در پایان گفت: امیدواریم که برگزاری این 
جشنواره و رویداد ذیل آن که یکی از بخش های جشنواره است به اینکه هر کدام 

از ما سربازی برای امام زمان)عج( باشیم کمک کند.

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده :
مدیران مخالف دورکاری بانوان را معرفی کنید

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده با اشاره به مبحث دورکاری بانوان 
شاغل گفت: مشاغلی که امکانش باشد و ادارات همکاری لازم را با آن ها ندارند را 

به ما معرفی کنید.
انسیه خزعلی، روز پنجشنبه  در نشست با اقشار مختلف جامعه بانوان در سالن 
همایش بیداری جامعه الزهراء )سلام الله علیها( ضمن آرزوی ارتقای حوزه بانوان و 
گرامیداشت ایام پیشرو عنوان کرد: در استان قم بدلیل مهاجرت پذیر بودن آسیب 
پذیری خانواده بیشتر است.  معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده با اشاره 
به بحث هویت گفت: هویت مساله جدیدی نیست و در قرآن نیز به آن اشاره شده 
است، اما دشمنان تصمیمشان این است هم در کیفیت هم پر کمیت، ماهیت آن 
را خصوصا برای نسل جوان دچار خدشه کنند که لازم است بر بصیرت افزایی خود 
بیافزاییم. خزعلی با اشاره به اینکه مشکلات آسیب های اجتماعی به نوعی بخش 
نرم افزایی جامعه است و ممکن است بخش سخت افزاری و عینی جامعه را دچار 
مشکل کند گفت: تصمیم داریم با همت همه بانوان در یک طرح ملی و همراه با 
قاطعیت دولت در این حیطه وارد شویم.  معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده 
در رابطه با مشکلات مسکن گفت: اگر بودجه کشور اجازه دهد امیدواریم بتوانیم 
قدم هایی را در این زمینه برداریم هرچند دولت تصمیم ندارد سبب تورم شود. 
خزعلی تصریح کرد: باید بستری فراهم شود که بانوان بتوانند بیش از پیش به صحنه 
بیایند و دولت باید حمایت لازم را داشته باشد.  معاون رئیس جمهور در امور زنان و 
خانواده  با اشاره به بحث نشاط اجتماعی بانوان عنوان کرد: بحث نشاط بانوان، زنان 
و مادران مبحث گسترده ای است که نیاز به پیگیری ویژه دارد. خزعلی با بیان اینکه 
بحث بیمه خبرنگار انجام شدنی است تاکید کرد: دولت سیزدهم برای بیمه رسانه 
پیگیری های لازم را خواهد داشت، چون شرایطش وجود دارد.  معاون رئیس جمهور 
در امور زنان و خانواده با اشاره به مبحث دورکاری بانوان شاغل گفت: مشاغلی که 
امکانش باشد و ادارات همکاری لازم را با آن ها ندارند را به ما معرفی کنید. او گفت: 
بیمه ناباروری مصوب شده و در این دولت تصویب شده و در صورت مغایرت اطلاع 
دهید تا پیگیری شود. خزعلی در رابطه با حوزه کارآفرینی بیان کرد: تلاش دولت 
تسریع و تسهیل موانع است البته وعده نمی دهیم، ولی به جد پیگیر هستیم. چون 
کارآفرینی در اولویت دولت سیزدهم است تا تقویت های کارآفرینی به حداکثر برسد.  
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده با اشاره به تاکید رهبری به بی بدیل 
بودن نقش بانوان تصریح کرد: در ایران زنان توانمندی در عرصه های مختلف چه 
در مشاغل خانگی، چه در مباحث مشاغل رسانه و مشاغل کارمندی داریم که امید 

است بتوانیم در راستای توقعات به حق شما قدم برداریم.
  

نماینده ولی فقیه در استان قم:

حضور مسئولان میان مردم موجب 
ارتقای سرمایه اجتماعی می شود

نماینده ولی فقیه در استان قم گفت: به برکت حضرت معصومه )س( مسئولان 
بسیاری به قم مشرف و مردم قم از این نعمت متنعم می شوند،حضور مسئولان در 

میان مردم موجب ارتقای سرمایه اجتماعی می شود.
فاطمه  در حرم حضرت  با حضور  پاسداران  کل سپاه  فرمانده  سردار سلامی 
آیت الله سعیدی،  با  بانوی کرامت،  زیارت مضجع شریف  معصومه )س( ضمن 
نماینده، ولی فقیه در استان قم دیدار و گفتگو کرد. آیت الله سیدمحمد سعیدی 
در این دیدار با بیان اینکه به برکت حضرت معصومه )س( مسئولان بسیاری به قم 
مشرف و مردم قم از این نعمت متنعم می شوند،عنوان کرد: حضور مسئولان در 
میان مردم موجب ارتقای سرمایه اجتماعی می شود. او با بیان اینکه خانه بزرگان 
بیرونی و اندرونی دارد که بیرونی برای مراجعان مردمی و اندرونی برای خواص است، 
افزود: آیت الله بهجت فرمودند امام رضا )ع( هم بیرونی و اندرونی دارند که بیرونی 
ایشان مشهد و اندرونی خانه ایشان قم است. نماینده ولی فقیه در استان قم با اشاره 
به زیارتنامه ای که امام رضا )ع( برای حضرت معصومه )س( انشاء کرده اند، گفت: 
اینکه ایشان خودشان در حالی که امام معصوم هستند با این عبارات خواهر خود را 
زیارت می کنند و درخواست شفاعت در بهشت از این حضرت می کنند این نشان 

دهنده اهمیت و عظمت شأن این بانوی با کرامت است.
  

معاون اجرایی رئیس جمهور:

۹۹۳ میلیارد تومان تسهیلات برای ازدواج 
جوانان قمی اختصاص یافت

معاون اجرایی رییس جمهور گفت: 99۳ میلیارد تومان تسهیلات برای ازدواج 
جوانان از طریق بانک های عامل به استان قم اختصاص پیدا کرد. سید صولت 
مرتضوی،معاون اجرایی رئیس جمهور پنجشنبه شب در جلسه شورای اداری استان 
قم که با حضور رئیس جمهور و شماری از اعضای هیئت دولت برگزار شد، طی 
سخنانی افزود: در سفر رییس جمهور به استان تمهیدات و تصمیمات قابل توجهی با 
نظر ۲8 دستگاه اجرایی با پشتوانه کارشناسی درنظر گرفته شده است. او تصریح کرد: 
در سفر استانی سیزدهم رئیس جمهور در حوزه آب و کشاورزی، اشتغال، بهداشت، 
زیربنایی، صنعت و معدن، رفاهی و اقامتی، فرهنگ و آموزش تصمیمات بسیار 
مناسبی برای استان قم اتخاذ شده است. معاون اجرایی رییس جمهور ادامه داد: در 
قالب این سفر و در حوزه وزارت ورزش و جوانان 4 مصوبه و در حوزه جهاد کشاورزی 
نیز ۱۲ مصوبه قطعی شده است. او یادآور شد: ستاد اجرایی فرمان امام راحل برای 
احداث ۱۲ باب مدرسه و کارخانه تولید چادر مشکی اقدامات قابل توجهی برای 
استان قم در نظر گرفته است. او اظهار کرد: وزارت نفت، بنیاد مستضعفان و کمیته 
امداد نیز در قالب رسالت های اجتماعی خود مصوبات قابل توجهی برای استان قم 
در نظر گرفته اند. در این جلسه با پخش کلیپی از سخنان مردم قم، برخی از مسائل و 

مشکلات مردم قم در حضور ریاست جمهوری مطرح شد.
  

مدیرکل میراث فرهنگی قم :

خانه تاریخی ملاصدرا در قم
 ساماندهی می شود

مشارکت  با  ملاصدرا  تاریخی  خانه  ساماندهی  از  قم  میراث فرهنگی  مدیرکل 
شهرداری کهک خبر داد.

قم   صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل  ارجمندی،  علیرضا 
گفت: مجموعه تاریخی خانه ملاصدرا واقع در شهرستان کهک طی تفاهم نامه ای 
مشترک بین اداره کل میراث قم با شهرداری کهک  و طی برنامه ای مدون  و یک ساله 
ساماندهی می شود. او گفت: کهک شهر حکمت و فلسفه است و در روزگاری که 
ملاصدرا، فیلسوف بزرگ عصر صفوی به دلیل عقاید خویش از شهر و دیار رانده شد، 
در منطقه کهک قم سکونت گرفت. ارجمندی گفت: او در کنج خانه اش در کهک، 
در انزوا و در حالتی تبعیدگونه به تحقیق و پژوهش می پرداخت. او ادامه داد: خانه 
ملاصدرا در استان قم تنها اثر مادی به جای مانده از حکیم صدرالمتالهین  شیرازی 
است. این خانه جنبه بین المللی دارد و گردشگران خارجی و داخلی از اهل علم و 

علاقه مندان به دانش و فلسفه را به خود مجذوب می کند.
  

معاون فرهنگی و اجتماعی اداره کل اوقاف و امور خیریه قم خبرداد:

اهدای ۳۰ بخاری به نیازمندان قمی
معاون فرهنگی و اجتماعی اداره کل اوقاف و امور خیریه قم گفت:در قالب اجرای 
طرح شهید سلیمانی و به منظور تامین گرمایش زمستانی نیازمندان، ۳۰ بخاری 
به همت اداره کل اوقاف و امور خیریه اهدا شد. حجت الاسلام جباری  ، یکی از 
وظایف این اداره کل را اجرای نیت های واقف های خیر اندیش دانست و گفت: در 
قالب اجرای طرح شهید حاج قاسم سلیمانی و به منظور تامین گرمایش زمستانی 
نیازمندان، ۳۰ بخاری به همت اداره کل اوقاف و امور خیریه اهدا شد. حجت 
الاسلام جباری عنوان کرد:در راستای تحقق این رسالت، این تعداد بخاری توسط 

ابوحسین تبریزی با نیت سوخت زمستانی بین نیازمندان توزیع شد.

 

گزارش : فتانه انصاری
اهمیت دوران سالمندی و نیاز آنان به خدمات و حمایت هایی همچون بیمه 
درمانی و دریافت مستمری از سازمان تامین اجتماعی، بسیار ضروری است. از این 
رو می توان با اتخاذ و تدوین سیاست های لازم نظام های سلامت و بیمه جهت تأمین 

خدمات مورد نیاز این افراد به این مهم دست یافت.
بخش بزرگی از جمعیت جهان را در طول ۵۰ سال آینده سالخوردگان 6۰ سال 
به بالا تشکیل می دهند، در همین ارتباط جمعیت شناسان پیش بینی کرده اند تا 
۲۰۵۰ میلادی جمعیت افراد بالای 6۰ سال به ۲ میلیارد تن در جهان برسد. این 
بدان معناست که به ازای هر پنج شخص، یک سالمند وجود دارد. به این ترتیب نه 
فقط کشورهای توسعه یافته بلکه در کشورهای در حال توسعه نیز بخش بزرگی از 
جمعیت را افراد بالای 6۰ سال تشکیل می دهند. این افزایش بی رویه سالمندی از 
یک سو و صنعتی شدن جوامع و به فراموشی سپردن ارزش های اصیل از طرف 
دیگر باعث شده که مسأله سالمندان و چگونگی زندگی آنها به چالشی حاد مبدل 
شود. آثار و عوارض اقتصادی سالمندی بسیار پیچیده بوده که نمی توان به سادگی 
از کنار آن عبور کرد. با توجه به ساختار جوان جمعیت ایران، آثار اقتصادی پیری 
نیز حساسیت ها را برانگیخته و پیش بینی ها از تشدید روند سالمندی جمعیت ایران 
در دهه های آتی و ظهور آثار سوء این پدیده در آینده در صورت مدیریت نکردن آن 

حکایت دارد.  
ایران،  اسلامی  جمهوری  اساسی  قانون   ۲9 اصل  طبق  و  اساس  همین  بر 
برخورداری از تامین اجتماعی از نظر بازنشستگی، بیکاری، پیری، ازکارافتادگی، 
بی سرپرستی، درراه ماندگی، حوادث و سوانح نیاز به خدمات بهداشتی درمانی 
و مراقبت های پزشکی به صورت بیمه و غیره حقی همگانی است. یعنی دولت 
موظف است تا طبق قوانین از محل درآمدهای عمومی و درآمدهای حاصل از 
مشارکت مردم، این خدمات و حمایت های مالی را برای تمام افراد کشور تامین کند.
بنابراین رشد جمعیت سالمندی یکی از چالش های مهمی است که کشور در 
دهه های آتی با آن مواجه است؛ به همین دلیل باید در تمامی استان ها برنامه هایی 
جهت بهبود شرایط بهداشتی، جسمانی، اجتماعی و اقتصادی سالمندان وجود 
داشته باشد. مهم ترین درخواست و مشکل بازنشستگان حقوق و درآمد کافی، 
استفاده از بیمه و خدمات درمانی است و برهمین اساس باید مسؤولان نهادهای 
حمایتی و قانونگذار در کشور قوانین و خدماتی را در راستای حمایت از بازنشستگان 
و سالمندان در دستور کار قرار دهند زیرا در آینده با افزایش تعداد بازنشستگان با 

مشکلات بیشتری در کشور مواجه خواهیم شد.
هم اکنون جمعیت سالمندان مثبت 6۰ سال ایران، بیش از ۱۰ درصد از جمعیت 
کشور یعنی نزدیک به هشت و نیم میلیون تن است و از ۱۳۵۵ تا ۱۳98 یعنی طی 
4۳ سال، جمعیت سالمندی ایران از ۵ درصد به ۱۰ درصد رسیده و سپس در یک 
شتاب منحصر به فرد جهانی، تنها در عرض ۲۳ سال، یعنی از ۱۳98 تا ۱4۲۰، 
جمعیت سالمندی از ۱۰ درصد به ۲۰ درصد می رسد و استمرار این رشد، باعث 
عبور جمعیت سالمندان ایران از یک سوم جمعیت کشور )یعنی ۳۳ درصد( در 

حدود سال ۱4۳۵ خواهد شد.
ضرورت پاسخگویی به نیازهای سالمندان و مستمری بگیران

بنابر آمارهای منتشره، جمعیت سالمندی ایران هم اکنون به ۱۰ درصد رسیده 
است که آمار قابل ملاحظه ای است که افزون بر بیماری های ناشی از کهولت سن 
از مشکلات خدمات درمانی و بیمه ای و همچنین یکسان در نظر گرفتن این نوع 
خدمات به صورت عمومی در بین تمامی سنین نیز رنج می برند. در همین ارتباط 
علی رجبی مدیرکل ارزیابی و تعالی خدمات درمان سازمان تامین اجتماعی در گفت 
وگو با پژوهشگر ایرنا با اشاره به اهمیت موضوع ارایه حمایت های ویژه از سالمندان 
در سازمان تأمین اجتماعی می گوید: این موضوع در سازمان تامین اجتماعی از 
جایگاه بسیار مهمی برخوردار بوده، به طوری که در برنامه و بودجه سنواتی این 
سازمان طی تبصره های متعدد ارایه حمایت هایی همچون بیمه مکمل درمانی و 
پرداخت کمک های مالی در قالب مساعدت به مستمری بگیران و ...همواره مورد 

توجه و تاکید سطوح عالی تصمیم گیری در سازمان قرار گرفته است. 

حسام الدین علامه رییس دبیرخانه شورای ملی سالمندان کشور نیز در گفت وگو 
با پژوهشگر ایرنا معتقد است، موضوع سالمندی در یکی دو سال اخیر تبدیل به یک 
دغدغه بزرگ شده است. در کشور ما یک قانون مهم و اختصاصی برای سالمندان 
وجود ندارد و سند ملی سالمندان از جنس قانون نیست. بسیاری از کارهایی که 
در دستگاه های مختلف برای سالمندان انجام می شود به صورت ژنرال و عمومی 
است یعنی برنامه و بودجه ای که برای یک دستگاه در نظر گرفته می شود برای کل 
گروه هدف یکسان است در حالیکه برای گروه افراد سالمند باید یک بسته نشاندار 
و اختصاصی لحاظ شود تا توسط دستگاه های مربوط برای این قشر از جامعه 
تفاوت ها و تمایزاتی در نظر گرفته شود. بنابراین در تمامی برنامه های سالمندان ما 
احتیاج داریم که هم سهم گروه سالمندی از بودجه ها نشاندار شود تا مشخص شود 
چه مقدار برای سالمندان هزینه می شود و اینکه اگر سالمندان بسته به ویژگی های 
خاص دوره سالمندی به اختصاصی شدن برنامه ها برای خودشان احتیاج دارند، 

متناسب سازی و دوستدار سالمندشدن برنامه ها بتدریج صورت بگیرد. 
توزیع ناعادلانه امکانات درمانی

امروز در بسیاری از مراکز و مناطق شهری، سالمندان از امکانات لازم آنچنان که 
باید به طور یکسان برخوردار نیستند و تمهیدات رفاهی و خدمات درمانی مناسب 
و قابل دسترس برای آنها در نظر گرفته نشده، همین امر نیز سبب نارضایتی افراد 
سالمند شده است. رجبی با تاکید بر تأمین دسترسی بیمه شدگان تحت پوشش 
سازمان تامین اجتماعی به خدمات درمانی مورد نیاز در مناطق مختلف و با هدف 
عدالت محوری در بهره مندی بیمه شدگان تحت پوشش سازمان تامین اجتماعی در 
اقصی نقاط کشور و همچنین در راستای اجرای تکالیف مطرح در برنامه و بودجه 
سال جاری مصوب هیات امنای سازمان است، بیان می کند: علاوه بر آنچه جهت 

تسهیل دسترسی رایگان سالمندان به خدمات درمانی مورد نیاز در بخش درمان 
غیرمستقیم )طرح حمایت مالی از بیمه شدگان و مستمری بگیران( حائز اهمیت 
است در بخش درمان مستقیم نیز برنامه ها و اقداماتی مورد توجه است که از آن 
جمله می توان به توسعه زیرساخت ها و ظرفیت های فیزیکی که شامل صدور مجوز 
جهت انعقاد تفاهم نامه با وزارت بهداشت برای همسان سازی پرداخت بیمه شدگان 
در قالب طرح پزشک خانواده، روستاییان، عشایر و  شهرهای زیر۲۰  هزار جمعیت، 
راه اندازی ۵۵۱ تخت بیمارستانی در بیمارستان های ملکی تحت پوشش سازمان 
تامین اجتماعی در ۲9 استان کشور، صدور مجوز خرید 46 دستگاه آمبولانس 
جهت بهره برداری در مراکز ملکی سازمان بالاخص مناطق محروم و دوردست، 
بیمه شدگان  بهتر  دسترسی  هدف  با  سرپایی  درمانی  مرکز  شیفت ۱۰  ارتقای 
در شهرهای مورد نیاز، صدور مجوز ساخت 6۱ مرکز درمانی سرپایی در شهر و 
شهرستان فاقد مرکز درمانی طی برنامه زمانی 4 ساله با هدف تامین خدمات مورد 

نیاز بیمه شدگان و.. است اشاره کرد. 
موسساتی که خدمات درمانی لازم را به مردم ارایه نمی دهند

است:  معتقد  درمانی  خدمات  حوزه  منتقد  خسرونیا  ایرج  راستا  همین  در 
موسساتی هستند که پول دریافت می کنند اما خدمات درمانی لازم به مردم ارایه 
نمی دهند در حالیکه باید افراد مسن، از کار افتاده، بیمار و بیکار را پوشش دهند. 
در گذشته سازمان تأمین اجتمایی جزو ثروتمندترین شرکت ها بود اما به دلیل وجود 
مدیریت های غلط در سال های اخیر تبدیل به یک شرکت فقیر شده است و خسران 
و ضرر این فقر را فقط بیمه شده متوجه می شود. نسخه الکترونیکی در بخش 
خدمات درمانی مشکل دیگری است که بیماران و کادر درمان را به سبب اختلال 
در اینترنت در این شرایط  کرونایی گرفتار کرده است. خدمات درمانی یعنی اینکه به 
موقع به کمک بیماران و افراد آسیب پذیر برسد، مردم درمانده و بیمه شده به تأمین 

اجتماعی به دیده یک ناجی می نگرند. متأسفانه این سازمان تبدیل به یک بنگاه 
تجاری شده که سود آن را به عنوان حقوق و اضافه کاری برمی دارند و برای رسیدگی 

به سلامت و بیمه افراد بیمار دغدغه ای ندارند و هیچ تلاشی نمی شود.
محرومیت و طردشدگی سالمندان در مناطق محروم

میثم مهدیار جامعه شناس حوزه سلامت در همین خصوص می گوید: نابرابری 
در دریافت و دسترسی به خدمات سلامت و عدم توزیع عادلانه امکانات درمانی در 
کشور کاملا مشهود است به طوری که در مناطق و شهرهای حاشیه ای مضاعف 
شده است و افراد باید برای دسترسی به امکانات درمانی کیلومترها مسافت را 
بپیمایند تا به یک درمانگاه جهت ویزیت پزشک تخصصی برسند که اغلب پیمودن 
این مسیر برای فرد سالمند مقدور نیست و با این شرایط از پیگیری درمان و سلامت 

خود منصرف می شود.
رییس دبیرخانه شورای ملی سالمندان کشور معتقد است: با توجه به اینکه کشور 
ما در حال حرکت به سمت سالخوردگی جمعیت است باید با مطالعه مدل های 
کشورهای توسعه یافته که سال ها با پدیده سالمندی جمعیت مواجه هستند، 
مدل هایی را که متناسب با زیرساخت ها، ارزش های دینی و فرهنگ ملی ما هستند، 
تدوین و بعد از پایلوت و بومی شدن تبدیل به قانون کنیم، سپس این برنامه ها به 
صورت شاخص های زمانبندی و اولویت بندی شده از گروه های آسیب پذیر تا سایر 
دهک های سالمندی تعمیم پیدا کند. برای اجرای این برنامه ها توسط سازمان 
برنامه و بودجه و مجلس، بودجه و منابع مالی پایدار پیش بینی شود و یک ساختار 
اجرایی چه در سطح کشور مثل سازمان ملی سالمندان و یک ساختار مردمی مثل 
اتحادیه سمن های محل محور در حوزه سالمندی و همینطور نهادسازی متناسب 
با تکالیف مختلف در دستگاه های اجرایی به وجود آید تا این برنامه ها جامه عمل 
بپوشاند و این نیازمند اراده حاکمیت و عزم همه قوای سه گانه است. متاسفانه 
بانک اطلاعات سالمندی نداریم، بسیاری از دستگاه ها و وزارتخانه های ما برنامه و 
بسته اختصاصی سالمندی ندارند که با توجه به سند ملی سالمندان این دستگاه ها 
باید نیازهای سالمندی در حوزه وظیفه و تکالیف قانونی خودشان را تدوین کنند. 
تاکنون فعالیت در این حوزه به صورت ژنرال و عمومی انجام شده است به عنوان 
مثال خدمات درمانی به همه داده می شود اما آیا ما نباید برای گروه سالمندی که 
گروه خاصی هستند و کشور هم در حال حرکت به سمت سالمندی است، برنامه ها 
را از لحاظ کیفیتی نشان دار کنیم تا مشخص شود چه برنامه ای مربوط به حوزه 
سالمندی است و چه خدمات ویژه ای باید برای این قشر از جامعه صورت بگیرد. 
این یک نیاز ضروری است زیرا تمام کشورهای جهان به این سمت حرکت کرده اند.

بیمه مستقل و خصوصی؛ ایجاد رقابت در خدمات رسانی
مهدیار می گوید: چون نظام سلامت ما پزشک محور و در نتیجه درمان محور شده 
و سلامت را از پیشگیری به سمت درمان برده ایم، مشکلات سلامتی سالمندان 
بسیار زیاد شده است. از طرفی بواسطه تحولات ایجاد شده در نظام سلامت و 
عدم بازسازی زیرساخت های این حوزه، نمی توان با این حجم روزافزون از تقاضای 
ناشی از افزایش سن، پاسخگو بود و سالمندان به دلیل اینکه خدمات مناسبی از 
مراکز درمانی و بهداشتی دریافت نمی کنند کم کم از عرصه حذف می شوند. در 
حقیقت بیمه سلامت از خود سازمان تأمین اجتماعی منفک شده و زیرمجموعه 
وزارت بهداشت قرار گرفته است و نظام بیمه ای هم که باید وکیل مدافع بیمار باشد، 
خودش وابسته به فروشنده است. یعنی در اینجا هم تعارض منافع ایجاد شده است 
و حتی بیمه هم معنایی ندارد. راهکار جهت رفع این تعارض منافع این است که بیمه 
مستقل و خصوصی شود، چتر خدمات بیمه ای باید گسترده و سبب ایجاد رقابت 
شود تا حداقل دولت بتواند بر آن کنترل و نظارت داشته باشد چون دولت به تنهایی 
نمی تواند رسالت خود را به درستی انجام دهد. یعنی وزارت بهداشت هم که ارایه 
دهنده خدمات سلامت و هم خریدار خدمات سلامت)بیمه( است باید اجازه دهد 
تا بیمه های خصوصی شکل بگیرد تا در کنار بیمه های دولتی همدیگر را بالانس 

کنند و شاهد خدمات ارزنده در این حوزه به خصوص به افراد سالمند باشیم.

در سال 1396 از 7 میلیون و 500 هزار سالمند 
در ایران فقط 52 درصد آنها تحت پوشش خدمات 
و حمایت های صندوق های بازنشستگی در کشور 
بودند و مابقی تحت پوشش هیچ صندوق بیمه ای 

قرار نداشتند و 34 درصد نیز از خدمات بهداشت و 
درمان مناسب بی بهره و درصدی هم بدون مسکن 

زندگی می کردند. 

 هیچگاه موضوع سالمندی از حد یک  تعارف 
اخلاقی، مسؤولیت اجتماعی و موضوع خوشایند 

کلیشه ای برای هفته سالمندی فراتر نرفته و عزم ملی 
و اراده حاکمیتی برای بررسی ابعاد پیچیده سونامی 

سالمندی و بسترسازی برای مواجهه کارآمد با آن شکل 
نگرفته است.

ضرورت توجه به توزیع عادلانه امکانات برای سالمندان؛

خیز ایران به سمت سالمندی
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دبیر کانون بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی اظهار داشت: نرخ سود منطقی 
باید ۳ درصد بیشتر از نرخ تورم باشد که این اعداد با توجه به تورم اقتصاد ایران بسیار بالا 

است اما نرخ سود باید برای سپرده گذار با صرفه و جذاب باشد.
بازار سرمایه  نوسانات شاخص  و در  وارد دوره رکود شده اند  بازارها  در شرایطی که 
همچنان سیر نزولی و افت قیمت ها و کاهش معاملات سنگین تر است، زمزمه هایی 
مبنی بر افزایش سودهای بانکی دوباره شنیده می شود البته چند سالی است که با 
تشکیل انواع صندوق ها الزامات شورای پول و اعتبار برای تعیین نرخ سود مشخص دور 

زده می شود و نرخ سود در این صندوق ها به بیش از ۲۵ درصد هم رسیده است.
از این رو هفته گذشته بانک مرکزی اعلام کرد نرخ  سود علی الحساب سپرده های 
سرمایه گذاری مدت دار مابین ۱۰ تا ۱8 درصد سالیانه تعیین شده است و بانک ها 
موظف به رعایت نرخ های مذکور هستند. رییس جمهوری هم روز نهم دی ماه در سفر 
استانی به قم به صراحت تاکید کرد که دریافت سود بیش از آنچه در شورای پول و اعتبار 
مقرر شده مجاز نیست و هر بانکی سود بیشتر دریافت کرده حتماً باید به مردم بازگرداند.

اما در این میان بانکی ها معتقدند هر چند که شبکه بانکی تمام اعداد درج شده 
مصوبات نرخ سود را رعایت می کنند اما این نرخ سودها در شرایط تورمی کشور منطقی 

نیست و باید متناسب با نرخ تورم حرکت کند.
در  خصوصی  اعتباری  موسسات  و  بانک ها  کانون  دبیر  جمشیدی«  »محمدرضا 
گفت وگو با ایلنا با بیان اینکه تمام بانک ها زیر نظر بانک مرکزی فعالیت می کنند و طبق 
بند 4 ماده ۲۰ قانون عملیات بانکداری بدون ربا تعیین نرخ سود بانکی بر عهده شورای 
پول و اعتبار است، گفت: تمام بانک ها ملزم هستند که این نرخ های مصوب را رعایت 
کنند و تابع این مصوبات هم هستند. شورای پول و اعتبار هم نرخ های علی الحساب 
سود را به سپرده ها و هم تسهیلات تعیین را به بانک ها ابلاغ می کند و نرخ قطعی سودها 

طبیعتا بعد از انجام هر یک از معاملات به اجرا می رسد.
وی ادامه داد: در حال حاضر در بخش سپرده گذاری نرخ سود علی الحساب تعیین 
شده از سوی بانک مرکزی حداکثر برای دو سال و ۱6 درصد برای یک سال است. اگر در 

پایان دوره مالی میزان نرخ سود بانک ها بیشتر از این اعداد بود سود مازاد را باید براساس 
مدت ماندگاری سپرده بین سپرده گذاران در این بانک تقسیم کنند اما اگر میزان سود 
کمتر باشد، چیزی از سپرده برداشت نمی شود چراکه این سود تضمین شده است و 

کسری سود را بانک ها باید خودشان جبران کنند.
جمشیدی افزود: در تسهیلات هم همین روند به اجرا می رسد و نرخ سود تسهیلات 
در معاملات قطعی حداکثر ۱8 درصد است و اگر معاملات مشارکتی و مضاربه ای باشند 

نرخ بعد از انجام معامله به تعیین و بین طرفین معامله تقسیم می شود.
دبیر کانون بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی درباره  کارکرد انواع صندوق ها و 
تابع  سرمایه گذاری  صندوق های  داشت:  اظهار  صندوق ها  این  به  سپرده ها  جذب 
مصوبات شورای پول و اعتبار نیستند و طبیعتا بعد از انجام معاملات هر سودی را که به 

دست بیاورند نسبت به هر دوره زمانی بین خریداران برگه های سهام یا واحدهای صندوق 
تقسیم می کنند. باید توجه داشته باشیم که طرفین معاملات خریدار و فروشنده هستند 
و نه سپرده گذار و تسهیلات گیرنده، بنابراین شامل سودهای تصویب شده نخواهند شد.  
وی تاکید کرد: به طور قطع مهاجرت پول از بانک به صندوق ها بسیار قابل توجه و 
چشمگیر بوده اما آمار دقیقی از این میزان در اختیار نیست و البته بانک مرکزی از سال 
گذشته به بانک ها تکلیف کرده است که اگر سهامدار این صندوق ها هستند سهام خود 

را بفروشند و کنار بکشند.
جمشیدی با بیان اینکه واقعیت این است که نرخ سود در بخش تسهیلات با این 
وضعیت تورمی کشور بسیار جذاب هستند، گفت: امروز افراد به دنبال این هستند که از 

بانک ها وام بگیرند و با سپرده گذاری در سایر بخش ها سود آن را بپردازند.
دبیر کانون بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی با تاکید بر اینکه پیشنهادی برای 
افزایش نرخ سود بانکی نداده ایم، اظهار داشت:  هر چند که پیشنهاد افزایش نرخ 
سود بانکی را نداده ایم اما نرخ ۱8 درصدی در این شرایط تورمی نه تنها منطقی نیست 
بلکه زیان ده است. بانک ها سود ۱8 درصد به سپرده ها می دهند و باید 8۰ درصد این 
سپرده ها را با نرخ ۱8 درصد تسهیلات دهند بنابراین با احتساب هزینه های بانکی با یک 
محاسبه ساده عایدی بانکها از این محل به دست می آید. بانک ها خیریه نیستند و باید به 

فکر هزینه ها و اقتصاد و کارایی مجموعه خود هم باشند.
وی ادامه داد: نرخ سود  منطقی باید ۳ درصد بیشتر از نرخ تورم باشد که این اعداد با 
توجه به تورم اقتصاد ایران بسیار بالا است اما نرخ  سود باید برای سپرده گذار با صرفه و 
جذاب باشد. در این سیستم فعلی هم سپرده گذار و هم تسیهلات گیرنده زیان می بیند 

چراکه اقتصاد مریض است.
جمشیدی افزود: در شرایطی که افراد برای دریافت سود سپرده گذاری می کنند در 
یک سال بعد با کاهش چند ده درصدی پول خود به دلیل کاهش ارز پول مواجه می شود 
از سوی دیگر تولیدکنندگان هم در این شرایط بازار و اقتصاد، توان پرداخت سود ۱8 

درصدی تسهیلات را ندارند. 

دبیر کانون بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی :

نرخ سود بانکی باید ۳ درصد بالاتر از تورم باشد

رئیس کل بانک مرکزی  تشریح کرد:

جزییات تامین مالی زنجیره ای تولید توسط نظام بانکی 

رئیس اتحادیه صنف مشاوران املاک :

بازار اجاره در شرایط آرام و ثبات نسبی 
قرار دارد

رئیس اتحادیه صنف مشاوران املاک تهران از غیر واقعی بودن نرخ های اجاره 
بها در پلتفرم های مجازی خبر داد و گفت: بازار اجاره در شرایط آرام و ثبات نسبی 
قرار دارد و از دادستانی می خواهیم با عوامل آگهی های پشت بام خوابی و درج 

قیمت های غیر واقعی برخورد کند.
»مصطفی قلی خسروی« با تکذیب افزایش نرخ اجاره بها که در برخی رسانه ها 
تا ۱۳9 درصد عنوان شده است، افزود: حتی در فصل جابه جایی مستاجران  
)تابستان( که تعداد معاملات مربوط به اجاره واحد مسکونی چندین برابر اکنون 

است، رشد قیمت ها تا این میزان نبوده است.
وی توضیح داد: سیاست های دولت در بخش کنترل بازار اجاره از جمله مصوبه 
ستاد مبارزه با کرونا در خصوص تمدید خودکار قراردادها تا حدود زیادی تورم 
بخش اجاره را کنترل کرد و در تابستان امسال میزان جابه جایی ها با تمدید خودکار 

قراردادهای اجاره تا 4۰ درصد کاهش یافت.
قلی خسروی ضمن تکذیب رشد قیمت های اجاره در جنوب پایتخت، گفت: 
هیچ کدام از قیمت های اعلام شده در سایت های مجازی را قبول نداریم و اعلام 

می کنیم قیمت ها غیر واقعی است.
به گفته رییس اتحادیه املاک تهران، سوداگران مسکن و مخالفان طرح های 
اقتصادی دولت در بخش مسکن با هدف کسب سود بیشتر و بر هم زدن بازار، 

قیمت های غیر واقعی را در فضای مجازی منتشر می کنند.
وی بیان داشت: بازار ملک در برخی محلات به دست عده ای سودجو است 
که برای اجاره بیشتر آپارتمان های خود اقدام به فضاسازی و برهم زدن جو روانی 
دارند. قلی خسروی با طرح این سوال که چرا باید در فصل خارج از جابه جایی، 
قیمت اجاره بالا اعلام شود، گفت: زنجیره سوداگران بخش مسکن با همراهی 
برخی رسانه ها تصمیم دارند قیمت های جدیدی از نرخ اجاره بها را در اذهان مردم 

نهادینه کنند که با کف و سقف قیمت ها در بازار تفاوت زیادی دارد.
رییس اتحادیه صنف مشاوران املاک تهران افزود: بر اساس گزارش هایی که از 
بنگاه های املاک سراسر کشور به اتحادیه می رسد، خبری از نرخ های اعلام شده 
و افزایش رقم اجاره بها وجود ندارد. آخرین نرخ ها مربوط به تابستان امسال است 

که رشد منطقی سالیانه را در بازار اجاره بها شاهد بودیم.
دادستانی با درج قیمت های غیر واقعی اجاره برخورد کند

به گفته وی، قیمت های پیشنهادی در پلفترم های مجازی از قصد بالا اعلام 
می شود تا سوداگری مسکن در شرایطی که بازار در حال رشد معاملات آن هم 

بدون تورم است، بر هم بخورد.
قلی خسروی ادامه داد: با هیاهو، جنجال و معاندت اقتصادی و اخبار مربوط به 
گرانی اجاره بها باید برخورد شود و دادستانی به آگهی های اجاره پشت بام خوابی 
ورود پیدا کند، زیرا در پاییز و زمستان امسال بازار اجاره شرایط آرامی را پشت سر 

گذاشته است.
وی اظهار داشت: اکنون سه سال می شود که به دلیل درج آگهی های خلاف 
واقع بازار ملک و اجاره متشنج شده است. این درحالی است که اتحادیه املاک در 
چند سال گذشته به دنبال حذف آگهی های فروش و اجاره از پلتفرم های مجازی 
بود. مدتی هم دادستانی به موضوع ورود کرد وجلوی آن گرفته شد اما اکنون 

مجدد شاهد درج آگهی های خلاف واقع هستیم.
این مقام صنفی بیان داشت: سیاست اتحادیه صنف مشاوران املاک حذف 
قیمت ها از فضای مجازی است که می تواند مانع اهداف سودگران نسبت به 

افزایش قیمت ها شود.
  

وزیر صنعت اعلام کرد:

دسترسی به منابع مالی تولیدکنندگان
 ۳۰ درصد تسهیل می شود

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: با امضای تفاهم نامه تامین مالی زنجیره 
تولید، دسترسی به منابع مالی تولیدکنندگان ۳۰ درصد تسهیل می شود.

»سید رضا فاطمی امین« روز شنبه در مراسم امضای تفاهم نامه تامین مالی 
زنجیره تولید بین وزارتخانه های اقتصاد و صمت و هفت بانک در محل بانک 
مرکزی افزود: این کار بسیار موثر در فضای تامین مالی که دسترسی به منابع مالی 
را افزایش می دهد، از انحراف منابع جلوگیری می کند و به عبارتی با اجرای این 

طرح ، بنگاه های تولیدی و بانک ها بهره  می برند. 
وی توضیح داد: تامین مالی زنجیره تولید و موجب بازگشت پذیری منابع می شود 

و تولیدکنندگان به منابع مالی مورد نیاز خود دسترسی خواهند داشت. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: این طرح امسال به صورت آزمایشی و با 
مشارکت هفت بانک انجام می شود و امیدواریم سال آینده بانک های دیگر نیز وارد 

این طرح شوند و بسیاری از مشکلات تولیدکنندگان برطرف شود. 
تفاهم نامه زنجیره ای، نمونه ای از کار مشترک و هماهنگ

وی همچنین تامین مالی زنجیره ای را رویکردی دانست که در ۱۰ سال گذشته 
جهان به سمت آن رفته است و اضافه کرد: بانک های کشورمان و بانک مرکزی نیز 
به سمت این موضوع رفته اند و تفاهم نامه زنجیره ای نمونه ای از کار مشترک و 

هماهنگ است.
استعلام الکترونیکی از سامانه جامع تجارت مبنای پرداخت بانک ها خواهد بود

وزیر صمت این موضوع را کار بسیار بزرگی دانست و گفت: استعلام الکترونیکی 
از سامانه جامع تجارت مبنای پرداخت بانک ها خواهد بود. تامین مالی زنجیره ای 
در ابتدا بر این مبنا عملیاتی خواهد شد و امیدواریم این موضوع افتخاری برای 

همه ما شود و از این کار به عنوان یک کار برجسته تامین مالی یاد کنیم.
فاطمی امین در ادامه بیان داشت: اگر پنج مساله در تولید و تجارت داشته باشیم، 
یکی از آنها تامین مالی است که با تامین مالی زنجیره ای بسیاری از مشکلات در 

سال حمایت از تولید حل خواهد شد.
وی در خاتمه از تلاش های »علی آقامحمدی« عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و رئیس گروه اقتصادی معاونت بررسی دفتر رهبر معظم انقلاب برای پیگیری 

و به سرانجام رسیدن این طرح تشکر کرد.

 وزیر امور اقتصادی و دارایی: 

دغدغه تامین مالی بنگاه های تولیدی 
برطرف می شود

وزیر امور اقتصادی و دارایی تاکید کرد: با  اجرای طرح تامین مالی زنجیره تولید، 
دغدغه تامین مالی بنگاه های تولیدی برطرف می شود.

»سید احسان خاندوزی« روز شنبه در مراسم امضای تامین مالی زنجیره تولید 
در محل بانک مرکزی اظهار داشت: سرفصل و هدف وزارت اقتصاد با کمک شبکه 
بانکی کشور این است که مساله تامین مالی تولید در دوره دولت سیزدهم تبدیل به 

یک کلان پروژه جدی، مستمر، پیش برنده و روبه آینده باشد.
وی افزود: هدف اصلی ما این است تا بتوانیم همه مسیرهای منتج به تسهیل 
و ارزان کردن تامین مالی تولید، ساماندهی تامین مالی تولید و هر آنچه که به 
بنگاه های تولیدی و صادرات کمک می کند را کوتاه کنیم تا فعالان اقتصادی کمتر 

دغدغه تامین مالی داشته باشند.
وزیر اقتصاد گفت: هم افزایی تامین مالی تولید حاصل گزارش فصلی ارزیابی 
موانع کسب و کار است که در این گزارش ها تامین مالی در صدر سه اولویت موانع 

کسب و کار و تولید توسط تولیدکنندگان قرار داشته است.
وی ادامه داد: اقداماتی همچون طرح تامین مالی زنجیره تولید نه تنها کمک 
کننده و تسهیل کننده است، بلکه اساس ارتباط تولیدکنندگان و شبکه بانکی 
را منتظم تر می کند، علاوه بر این صف و تقاضاهای صوری و کاذب را نیز از بین 
می برد. خاندوزی با بیان اینکه انتظار داریم شبکه بانکی دولتی در این زمینه 
پیش گام باشد، اضافه کرد: تکمیل زنجیره تامین مالی تولید، توسعه دامنه فعالیت 
زنجیره در رشته فعالیت های صنعتی و تکمیل شبکه بانکی پشتیبان، سه گامی 
است که در مرحله آزمایشی طرح باید رصد و پیگیری و سال آینده به صورت کامل 

مستقر شود.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم، با اشاره کمبود آب در استان، به تولید 
سالانه 4۰ میلیون مترمکعب پساب در تصفیه خانه های فاضلاب قم اشاره و بر لزوم 

برنامه ریزی برای استفاده از این منبع آبی پایدار در صنعت تاکید کرد.
علی جان  صادق پور در جلسه شورای انسجام بخشی مدیران صنعت آب و برق قم 

که به ریاست احمد حیدری معاون حقوقی، پشتیبانی و مجلس وزارت نیرو در سالن 
جلسات کوثر آبفای قم برگزار شد، به ارایه گزارشی از اقدام ها، فعالیت ها و عملکرد 
این شرکت پرداخت و گفت: در حال حاضر صد درصد جمعیت شهری و حدود 8۷ 

درصد جمعیت روستایی قم از آب سالم و بهداشتی بهره مند هستند.

وی شاخص آب بدون درآمد را در قم ۱8 درصد اعلام و بیان کرد: این میزان 9 
درصد پایین تر از شاخص کشوری است و همچنان تلاش داریم که با اقدامات فنی 

و مهندسی این عدد را کاهش دهیم.
وی سرانه مصرف آب در شهر قم را ۱69 لیتر در شبانه روز دانست و اظهار داشت: 
این میزان گرچه از آمار کشوری پایین تر است، اما میزان سرانه مصرف آب در قم 

بالاتر از استانداردهای کشوری و جهانی است.
صادق پور با اشاره به اینکه درحال حاضر 4۰ درصد شهر قم زیر پوشش شبکه 
فاضلاب قرار دارد، یادآور شد: چهار تصفیه خانه فاضلاب در شهر و یک تصفیه خانه 

در روستاهای قم در مدار بهره برداری قرار دارد.
وی با بیان اینکه این شرکت در بسیاری از شاخه ها جزو شرکت های پیشرو در 
کشور به شمار می رود، گفت: سامانه تلفنی ۱۲۲ قم ؛ از سامانه های پیشرفته و به روز 
کشور است که به صورت شبانه روزی و در تمام روزهای هفته ۲8 خدمت به مردم 

ارایه می دهد که این مهم به افزایش رضایتمندی مردم کمک شایانی کرده است.
وی سامانه تله متری و تله کنترل تاسیسات آب و فاضلاب قم را نیز از جمله مراکز 
با کیفیت در کشور برشمرد و گفت: این سامانه ها به صورت برخط )آنلاین( شبکه ها 
و تاسیسات آب و فاضلاب قم را پایش و راهبری می کند که در مانورها و حوادث 
غیرمترقبه بسیار کارگشاست. صادق پور، وجود آزمایشگاه پیشرفته آب و فاضلاب را 
در قم مورد تاکید قرار داد و تصریح کرد: به منظور سلامت از بهداشت آب به صورت 
لحظه ای شاخص های استانداردهای ملی و جهانی بر روی شبکه و تاسیسات مورد 

سنجش قرار می گیرد.
وی وجود ۲ شبکه توزیع آب را نیز از شاخص های شهر قم دانست و گفت: 
شبکه مستقل »آب شیرین« در کنار شبکه »آب بهداشتی« کار آبرسانی در شهر را 
بر عهده دارد. وی با اشاره به رویکرد این شرکت در حمایت از تحقیقات، نوآوری و 
نظام پیشنهادها تاکید کرد: در همین راستا توانسته ایم به موفقیت های بسیاری در 
زمینه بومی سازی و تولید تجهیزات فاضلابی در کشور دست یابیم که از نقاط ضعف 

صنعت فاضلاب کشور به شمار می رفت.
صادق پور مواد منعقدکننده تصفیه خانه های آب و فاضلاب و آشغالگیرهای ریزدانه 
را از دیگر دستاوردهای این شرکت در حوزه تحقیقات دانست و گفت: شرکت آب و 
فاضلاب قم در حوزه انرژی های تجدیدپذیر توانسته است با ۲ نیروگاه برقابی و پنج 

نیروگاه خورشیدی در این زمینه گام های خوبی بردارد.

در دیدارمدیرعامل شرکت آبفای استان قم با معاون وزیر نیرو تأکید شد؛

لزوم استفاده از پساب در صنعت برای مقابله با کم آبی

مالی  تامین  اینکه  بیان  با  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
زنجیر ه ای، یک نظارت شفاف و تاثیرپذیر است خاطرنشان 
کرد: نتیجه اجرای این روش تامین مالی، مصرف اعتبارات 
و هدایت و نظارت اعتبارات است. شروع این کار به صورت 
آزمایشی با چند بانک که زیرساخت های این روش تامین 
مالی را دارند، انجام می شود و دستورالعمل زنجیره تامین و 

برات الکترونیک به تمام بانک ها ابلاغ شده است.
علی صالح آبادی  روز شنبه در مراسم امضای تفاهم نامه 
وزارت صمت و بانک مرکزی با بانک های عامل برای تامین 
مالی زنجیره ای با بیان اینکه موضوع تامین مالی زنجیره ای 
تولید یکی از موضوعات مهم بخش اقتصاد کشور است، 
برای  اظهار داشت: فرض کنید یک شرکت خودروساز 
قطعه ساز  می دهد،  قطعه ساز  به  خودرو سفارش  تولید 

برای تامین این سفارش باید فولاد تهیه کند و بخش فولاد 
کشور هم برای تامین این مواد باید به سنگ آهن مراجعه 
کند و این زنجیره تولید خودرو است. در جریان تامین مالی 
خودروساز،  به شرکت  پول  جای  به  بانک ها  زنجیره ای، 
برات الکترونیک ارائه می دهند و خودروساز این برات را 
در اختیار قطعه ساز می گذارد و قطعه ساز این اوراق را به 
فولادی ها و بخش فولاد هم این اوراق را به شرکت سنگ 
آهن ارائه می دهد. در نهایت شرکت سنگ آهن می تواند 
این اوراق را در بازار تنزیل کند یا اینکه تا سررسید آن منتظر 

بماند.
وی ادامه داد: این نوع تامین مالی زنجیره ای چند مزیت 

دارد که مهمترین آن، کاهش نیاز به نقدینگی است.
رئیس کل بانک مرکزی افزود: با این روش تامین مالی، 

نیاز به نقدینگی بنگاه ها نسبت به وضع موجود کمتر و در 
واقع نیاز به نقدینگی خواهی مشتریان از بانک ها کاهش 
پیدا می کند و این موجب بهبود ترازنامه بانکی خواهد شد.
مهم  سیاست های  از  یکی  اینکه  بیان  با  صالح آبادی 
تسهیلات  ارائه  مالی،  تامین  از  روش  این  اجرای  در 
به  کار  و  ساز  این  در  گفت:  است،  مولد  بنگاه های  به 
جای اینکه منابع بانکی به سمت بخش های غیرمولد 
و سفته بازانه برود، اعتبار به سمت بخش تولید هدایت 

می شود.
مصرف  بر  نظارت  طریق،  این  از  کرد:  تاکید  وی 
تسهیلات به خوبی انجام می شود و این روش، یک فاکتور 

کاملا واقعی برای نظارت محسوب می شود.
مالی  تامین  اینکه  بیان  با  مرکزی  بانک  کل  رئیس 

زنجیر ه ای، یک نظارت شفاف و تاثیرپذیر است خاطرنشان 
کرد: نتیجه اجرای این روش تامین مالی، مصرف اعتبارات 
و هدایت و نظارت اعتبارات است. شروع این کار به صورت 
آزمایشی با چند بانک که زیرساخت های این روش تامین 
مالی را دارند، انجام می شود و دستورالعمل زنجیره تامین و 

برات الکترونیک به تمام بانک ها ابلاغ شده است.
صالح آبادی ادامه داد: بخش های فلزات، ساختمان، 
خودرو، لوازم خانگی، ماشین آلات و تجهیزات در مرحله 
اول در این روش تامین مالی زنجیره ای حضور دارند اما 
این روش تامین مالی قابل تامین به سایر بخش ها و اخیرا 
مذاکرات با وزارت جهاد کشاورزی برای تامین مالی از این 
طریق را آغاز کرده ایم. البته باید توجه داشته باشیم که این 

اقدام بدون توجیه شرکت ها امکانپذیر نیست.

سخنگوی صنعت برق گفت که طرح افزایش تعرفه برق برای مشترکان پر مصرف از ابتدای بهمن ماه سال جاری اجرا خواهد 
شد و این دسته از مشترکان هزینه نزدیک به قیمت تمام شده پرداخت خواهند کرد.

مصطفی رجبی مشهدی با بیان اینکه  قطعا قبوضی که بعد از بهمن ماه صادر می شوند با تعرفه های جدید خواهد بود، اظهار 
کرد: پیش بینی شده در این طرح برای مشترکانی که میزان مصرف آن ها زیر الگوی کم مصرفی است مشوق هایی لحاظ شود.
وی افزود: الگو کم مصرفی افزایش پیدا کرده یعنی کسانی که زیر ۵۰ درصد الگو منطقه باشند در ماه های غیر گرم ۱۰۰ 
کیلووات ساعت برای مناطق عادی و برای ماه های غیر گرم ۱۵۰ کیلووات ساعت لحاظ می شود اگر مشترکی ماهیانه میزان 
مصرفی زیر این اعداد داشته باشد و علاوه بر آن تحت پوشش کمیته امداد و یا سازمان بهزیستی باشد برابر بند یک تبصره هشت 

قانون بودجه سال ۱4۰۰ از تعرفه رایگان برخوردار می شود.
سخنگوی صنعت برق در پاسخ به این سوال که قبض برق برای کنتورهای تجمیعی چگونه محاسبه می شود نیز گفت: تعداد 
این کنتورها  بسیار اندک است در برخی روستاها چنین کنتورهایی وجود دارد که اعلام شده برای جداسازی  اقلامات لازم انجام 
شود، در شهرها نیز اگر دو خانوار از یک کنتور استفاده می کنند می توانند برای تفکیک کنتور درخواست خود را ثبت کنند و در 
سریع ترین زمان این کار انجام خواهد شد و مشکلی در این خصوص وجود ندارد و مشترکان می توانن انشعاب جداگانه ای را 
دریافت کند. رجبی مشهدی با بیان اینکه ۷۵ درصد مشترکان زیر الگو مصرف منطقه قرار دارند و تنها ۲۵ درصد که حدود هفت 
میلیون مشترک را شامل می شود جز مشترکان پر مصرف هستند، گفت: البته در مناطق مختلف پراکندگی ها متفاوت است، 

در مجموع این دسته از مشترکان که بیش از  حد مصرف منطقه مصرف دارند شامل حال این طرح خواهند شد.
وی با تاکید بر اینکه  قطعا تلاش وزارت نیرو این است که با ایجاد سیاست های تشویقی این دسته از مشترکان را به سمت 
کاهش و مدیریت مصرف سوق دهد، افزود: تعدادی از مشترکان نیز در مرزهای بیش از الگو قرار دارند که می توانند با یکسری 
اقدامات ساده به سرعت میزان مصرف خود را کاهش دهند و به زیر الگوی مصرف منطقه بروند و مشمول این افزایش قیمت 

نشوند.
سخنگوی صنعت برق با بیان اینکه برای مشترکانی که میزان مصرف آن ها بیش  از الگو بوده تعرفه برق به صورت تساعدی و 
پلکانی است و متناسب با مصرف آن ها این تعرفه ها افزایش می یابد، گفت: هدف این است تا توزیع عادلانه یارانه انجام شود، 

علاوه بر این کسانی که مصرف بیشتری دارند هزینه های نزدیک به قیمت واقعی و یا غیر یارانه ای را پرداخت کنند.

از ابتدای سال جاری تا پایان آبان کمتر از ۵9۰ هزار دستگاه خودرو سواری تولید شده؛ این در حالی است که خودروهای 
سواری پرتقاضاترین محصولات خودروسازان هستند و قول وزیر صمت، مسئولان و خودروسازان بر افزایش تولید و عرضه بوده 
اما آمار تولید تاکنون ) با توجه به اینکه زمان زیادی تا پایان سال باقی نمانده است( نشان می دهد که بعید است امسال هم به تولید 

یک میلیون دستگاه خودرو برسیم. این درحالیست که افزایش تولید در خودروهای سنگین قابل توجه است.
به گزارش ایسنا، طبق آمارهای وزارت صمت، در هشت ماهه سال جاری، خودروسازان داخلی ۵89 هزار و 4۰۰ دستگاه 
خودرو سواری تولید کرده اند که در مقایسه با ۵6۵ هزار و 4۰۰ دستگاه خودرو تولیدی در هشت ماه ابتدایی سال ۱۳99، تنها 

۲4 هزار دستگاه بیشتر شده و رشد 4.۲ درصدی را ثبت کرده است.
بیشترین رشد تولید در بین خودروها در این مقایسه آمار متعلق به کامیون، کامیونت و کشنده ها است که رشد ۷۵.۵ درصدی 
داشته است. تولید این خودروهای باری سنگین از ۳۵۲۰ دستگاه تولیدی در مجموع هشت ماه سال گذشته به 6۱۷۷ دستگاه 
در مدت مشابه سال جاری رسیده است. پس از آن، بیشترین رشد تولید را کمباین ها و اتوبوس، مینی بوس و ون ها داشته اند؛ 
به ترتیب تولید کمباین  در هشت ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱۷.۲ درصد و اتوبوس، مینی بوس و ون ۱6.۲ 
درصد افزایش داشته است.   از ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه به ترتیب 499 دستگاه کمباین و ۱۳88 دستگاه اتوبوس، 
مینی بوس و ون تولید شده است؛ این درحالیست که در مدت مشابه سال ۱۳99 آمار تولید این خودروها به ترتیب ۳8۳ دستگاه 

)کمباین( و ۱۱94 دستگاه )اتوبوس، مینی بوس و ون( ثبت شده است.
 کمترین رشد تولید را تراکتورها در مقایسه آماری هشت ماهه سال جاری و مدت مشابه سال گذشته داشته است. تولید این 
خودروها از ۱۳ هزار و ۳9۵ دستگاه تولیدی در هشت ماه ابتدایی سال گذشته به ۱4 هزار و ۲8۰ دستگاه در مدت مذکور سال 

جاری رسیده و رشد 6.6 درصدی را تجربه کرده است.
در مقابل اما تولید وانت در هشت ماهه ۱4۰۰ نسبت به مدت مشابه سال گذشته، ۷.۷ درصد کاهش تولید داشته است. از 
ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه 48 هزار و ۷۷۵ دستگاه وانت تولید شده است در حالیکه در همین بازه زمانی در سال گذشته، 

تعداد وانت های تولیدی ۵4 هزار و 8۲8 دستگاه بوده است.
لازم به ذکر است علاوه بر این ها، میزان تولید لاستیک خودرو نیز در هشت ماهه امسال نسبت به همین مدت در سال گذشته 

که ۱۷8 هزار و ۵۰۰ تن بوده، به ۱۷۳ هزار و 4۰۰ تن رسیده و افت ۲.9 درصدی داشته است.

سخنگوی صنعت برق خبرداد:

افزایش تعرفه برق پر مصرف ها از اول بهمن ماه
آخرین آمار تولید انواع خودروها در 8 ماهه امسال نشان می دهد؛

سواری های پرتقاضا، اما با کمترین میزان رشد تولید
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عزیزی خادم:

 با حضور اینفانتینو جشن صعود می گیریم
 رئیس فدراسیون فوتبال کشورمان گفت: تیم ملی ایران در آستانه سریع ترین 
صعود خود به جام جهانی است و قصد داریم با حضور اینفانتینو در تهران جشن 

بزرگ صعود و غرور ملی را برگزار کنیم.
شهاب الدین عزیزی خادم افزود: تیم ملی فوتبال ایران در آستانه سریع ترین 
صعود خود به جام جهانی فوتبال است، ملت ایران و مردم ورزش دوست ما به این 

غرور و هویت ملی نیاز دارند.
وی ادامه داد: ما شاهد یک صعود زودهنگام، سریع، کم هزینه و  پر منفعت برای 
فوتبال ملی هستیم و همه باید به هم کمک کنیم تا فوتبال ملی ما در این فضا باقی 
بماند. در حال حاضر به دلیل تعطیلات سال نو میلادی منتظر هستیم تا زمان 
حضور اینفانتینو )رئیس فیفا( در تهران مشخص شود تا در یک جشن بزرگ ملی 

صعودمان را جشن بگیریم.
رئیس فدراسیون فوتبال به موفقیت های تیم ملی هم اشاره کرد و گفت: تیم ملی 
ایران امروز رکورد جدیدی را در سطح جهانی به ثبت رسانده است، فراموش نکنیم 
ما در شرایطی بودیم که حتی خوشبین ترین هوادار ما تصور صعود تیم ملی فوتبال 
ایران را نداشت اما دیدیم چگونه و با اقتدار موفق شدیم از آن مسیر سخت عبور 
کنیم و اکنون در چه شرایط مناسبی قرار داریم. این مساله جای شکر دارد و من از 

خداوند بابت این لطف و نگاهی که به ما داشت، سپاسگزارم.
عزیزی خادم افزود: ملت ایران شایسته این افتخار و غرور ملی است، حضور ما در 
جام جهانی جدا از مباحث و عواید مالی که دارد، برای جوانان و ملت ایران غرور و 
هویت ملی را هم به همراه خواهد داشت و انشالله با این صعود در دیدار خانگی و 

در ورزشگاه آزادی تهران، همبستگی و اتحادمان را جشن می گیریم.
وی که در مراسم راهپیمایی گرامیداشت سردار شهید حاج قاسم سلیمانی 
شرکت کرده بود، تاکید کرد: این سردار شهید درس بزرگی به همه ما داد و آن 
درس فداکاری، ایثار و شهادت بود. امیدوارم بتوانیم در این مسیر که مسیر انسان 

سازی است گام برداریم و به خوبی از میراث آن سردار بزرگ اسلام دفاع کنیم.
رئیس فدراسیون فوتبال یادآور شد: باید به جوانان کشورمان این نکته را یادآور 
شویم که سردار سلیمانی با جانفشانی خود درس زندگی، گذشت، دگر خواهی 
و انسانیت را به همه ما آموخت و نباید فراموش کنیم که او تمام زندگی و هستی 

خویش را فدای مردم و انقلاب کرد. 
گفتنی است تیم ملی فوتبال ایران در راه جام جهانی پنجشنبه ۷ بهمن و در 
دیداری خانگی میزبان تیم ملی فوتبال عراق است و در صورت برتری در این بازی 

سریع ترین حضور خود را در جام جهانی جشن می گیرد.

باشگاه استقلال: 

آجورلو نقشی در انتخاب مدیرعامل 
پرسپولیس ندارد

باشگاه استقلال اعلام کرد که مدیرعامل این باشگاه هیچ دخل و تصرفی در 
انتخاب و تعیین مدیرعامل باشگاه پرسپولیس ندارد.

»مهرعلی باران چشمه« رییس فدراسیون ورزش های زورخانه ای که چند وقتی 
است به گزینه مدیرعاملی باشگاه پرسپولیس تبدیل شده، روز گذشته با حضور 
در یک برنامه تلوزیونی گفت که مدیرعامل باشگاه استقلال مصطفی آجورلو از او 
خواسته به پرسپولیس بیاید. موضوعی که واکنش هایی را همراه داشت که البته 

این موضوع با واکنش باشگاه استقلال نیز روبرو شد.
در پی مصاحبه باران چشمه که موجب سوء برداشت و انتساب یک موضوع 

نادرست به مدیرعامل باشگاه استقلال شده ارائه توضیحات زیر لازم است: 
آجورلو نه مداخله ای درباره معرفی گزینه مدیرعاملی باشگاه پرسپولیس داشته و 
نه پیشنهادی به باران چشمه مبنی بر مدیریت این باشگاه مطرح نموده بلکه اساسا 

تمرکز خود را بر مسائل باشگاه استقلال قرار داده اند. 
درباره آنچه از قول آقای باران چشمه گفته شده باید به چند نکته اشاره شود؛

باران چشمه طی تماسی در روز دوشنبه خواستار ملاقات حضوری با مدیرعامل 
باشگاه استقلال شدند که منجر به برگزاری نشست مشترک شامگاه سه شنبه 

گذشته گردید.
وی در این جلسه بیان کردند که پس از پیشنهاد مسئولین مربوطه به ایشان 
جهت پذیرش مسئولیت مدیرعاملی باشگاه پرسپولیس، کلیه مراحل و اقدامات 
لازم حتی دریافت موافقت مسئولین ذیربط جهت دریافت حکم مدیرعاملی را 
طی کردند و از آقای آجورلو خواستند تا پیرامون این موضوع مشورت بدهند به 
این جهت که گویا دوستانی به ایشان توصیه کردند که حتما به واسطه پیچیدگی ها 

و دشواری های مدیریت در استقلال و پرسپولیس با آقای آجورلو مشورت نمایید.
لذا انتساب این که آقای آجورلو، باران چشمه را بعنوان مدیر عاملی پرسپولیس 

معرفی کرده نادرست و خلاف واقعیت است. 
در این گفت وگو، مدیرعامل باشگاه استقلال بدون مداخله در امور غیرمرتبط از 
آنجا که کار مدیریت ایشان را بنا به گفته های خودشان )آقای باران چشمه( قطعی 
دانستند برای وی آرزوی موفقیت کردند و هیچ دخل و تصرفی در این موضوع و 

فرآیند آن نداشته اند.
بنابراین به نظر می رسد که از صحبت های آقای باران چشمه سوء برداشت شده 
و ذکر این نکته لازم است که تمرکز آقای آجورلو بر مسائل باشگاه استقلال است و 

طبیعتا ورودی به مسائل غیرمرتبط نداشته اند.
باشگاه استقلال بدون توجه به جوسازی رقبا با توکل به خداوند کریم و با حمایت 
هواداران عزیز و تلاش کادر فنی و بازیکنان با قدرت به مسیری که در پیش گرفته با 

آرامش و متانت ادامه خواهد داد.
 

غلامرضا محمدی:

 کشتی برای موفقیت نیاز به همدلی دارد
 سرمربی تیم ملی کشتی آزاد ایران در بازی های المپیک توکیو گفت: کشتی 

برای موفقیت نیاز به همدلی و کنار هم بودن بزرگان دارد.
موضوع چرخه انتخابی تیم ملی و البته مهاجرت یکی از ملی پوشان کشتی 
فرنگی به کشور صربستان باعث شده تا برخی از اهالی کشتی نسبت به آن واکنش 
نشان دهند. اما انتقاد برخی از قهرمانان المپیکی همچون قاسم رضایی، امید 
نوروزی و سعید عبدولی نسبت به این موارد که البته نوک تیز این انتقادات بیشتر 
به سمت »محمد بنا« سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی است، وارد فاز جدیدی شده 

است.
در چند روز گذشته این موضوع کشتی فرنگی را علیرغم موفقیت هایی که در 
المپیک توکیو و پیکارهای جهانی ۲۰۲۱ نروژ کسب کرده بود به سمت حاشیه های 
ناخواسته ای سوق داد که برگزاری جلسه ای بین حمید سوریان و امید نوروزی 
همچون آبی بر آتش تا حدودی فضا را رو به آرامی برد. این جلسه و به نوعی گفت و 
گوی دو قهرمان را »غلامرضا محمدی« سرمربی سابق تیم ملی کشتی آزاد ترتیب 
داده بود، کسی که بعد از بازی های المپیک نیز به شکل عجیبی کنار گذاشته شد 

و بعد از آن هیچگونه اظهار نظر و گفت و گویی نیز با رسانه ها نداشت.
»غلامرضا محمدی« روز شنبه در گفت و گوی کوتاهی با ایرنا در خصوص این 
کار خود و برگزاری جلسه بین سوریان و نوروزی گفت: این کار دلی بود. کشتی ما 
برای موفقیت نیاز به همدلی و آرامش دارد و بزرگان کشتی برای پیشرفت این رشته 

باید در کنار هم قرار بگیرند.
محمدی که اتفاقا ارتباط خوبی با »محمد بنا« سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی، 
»حمید سوریان« و »امید نوروزی« دارد گفت: حرمت همه بزرگان کشتی باید 

حفظ شود، چرا که جز این کشتی موفق نخواهد بود.
»امید نوروزی« در مورد جلسه روز هشتم دی ماه با حمید سوریان گفته بود که 
در این نشست من مشکلات و خواسته اهالی کشتی را مطرح کردم. حتی گفتم 
که هرگز دنبال گرفتن پست و سمت نیستم، هیچ چیزی هم از کشتی نمی خواهم 
و هیچ وقت هم سراغ کشتی نخواهم آمد فقط می خواهم مشکلات جمع شود و 

حاشیه ای در کشتی نباشد و حق به حق دار برسد.
وی ادامه داد: خوشبختانه به نتیجه خوبی هم رسیدیم و سوریان تاکید کرد که 
مسابقه انتخابی تمام و کمال برگزار می شود و همه قهرمانان مراحل انتخابی را طی 

خواهند کرد.

  

 ایمان / رضا ملکی
اغلب فوتبالیستها ورشته های مختلف ورزشی خاطرات به یاد ماندنی از تنها 

ورزشگاه پیر شهرشان استادیوم تختی را دارند.
قدمت این ورزشگاه که بیش از 6۰ سال می رسد بعنوان نماد ورزش قم دراذهان 

اهالی ورزش نقشی ماندگار دارد.
روی  بسکتبال،والیبال،شنا،بوکس،تنیس  های  رشته  برومند  قهرمانان 
میز،ژیمناستیک،کشتی،جودو وتیراندازی وچند رشته دیگر در طول سالها حضور 
دراین استادیوم وثبت لحظات غمگین وشادی آور در مسابقات مختلف براین باور 

هستند که می بایستی قدمت وبزرگی این استادیوم همواره بعنوان جایگاه برتر 
ورزش قم حفظ گردد.

درنگاهی کوتاه و در بدو ورود به استادیوم یادوخاطره مرحوم سید جعفرمدرسی 
در ذهنم گرامی داشته میشود.جعفرعزیز برای اعتلای این ورزشگاه از صبحگاهان 
تا شامگاهان از خود مایه گذاشت وبدون هیچ چشم داشت مالی در     درپی رتق و 
فتق امور این ورزشگاه پیر بود که روحش شاد باشد.استخر جدید که با ورود بخش 

خصوصی رنگ و بوئی تازه گرفته جان تازه ای به ورزشگاه تختی میدهد.
چمن ها به سان لاستیک شده و فرسوده مصنوعی ورزشگاه معضل بزرگی است 

که باتوجه به تلاشهای صورت گرفته جهت اختصاص بودجه جهت تعویض آن 
هنوزاقدامی برای آن انجام نپذیرفته است واین درحالی است که کوچولوهای 
دوست داشتنی جوانان ونوجوانان وبزرگسالان فوتبالی ولایت هرروز درتلاش 

وبرگزاری مسابقات استانی دراین ورزشگاه هستند.
ودراین  ندارند  خوبی  وروز  حال  نیز  کشتی،جودو،ژیمناستیک  های  سالن 
رهگذرچندین سال درب استادیوم هم بسته شد تا اکثر پدران ومادران از آوردن 
فرزندان خود خصوصا در رشته ژیمناستیک به این ورزشگاه خود داری نمایند.
دلیل آن نبود پارکینگ وفاصله بین درب اصلی وسالن ژیمناستیک بود که اکثر 

اولیا از آوردن فرزندان خود به سالن ژیمناستیک خودداری کردند.
اما مهمترین چیزیکه درهفته اخیر در صفحات مجازی سروصدا کرد صحبتهای 
حمیدکریمی از مربیان خوب وخوشنام پایه فوتبال قم بودکه با انتشار تصاویری 
از دربهای بسته شده نماز خانه و سرویس های بهداشتی انتقادی اساسی به 
مسئولان ورزش داشت.با درکی درست و  تعمقی درگفته های حمید کریمی 
درخواهیم یافت که یک ورزشکار که می بایستی وارد صحنه مسابقه شود وشرایط 
مسابقه ایجاب می کند که او از سرویسهای  بهداشتی ورزشگاه استفاده نماید چه 
کاری می بایستی انجام دهد آیا تنها سرویس داخل زمین چمن که اختصاص به 
داوران ومسئولان برگزاری این مسابقات دارد  کفایت ۲۲ بازیکن حاضر درزمین 

مسابقه را می کند.
مهمتر ازآن بیشتر مسابقات نوجوانان وجوانان در ساعات ظهر وهم زمانی با 
بانگ اذان ظهر انجام می پذیرد و ورزشکاران ناچار هستند از زمین چمن برای 
به شرایط جدید  اصولی  نگاهی  تا  نوشتیم  را  نمایند.اینها  نمازاستفاده  اقامه 

استادیوم تختی قم انداخته شود.
سختی های کار را می شناسیم، بودجه کم و مشکلات ناشی از کرونا وکمبود 
منابع مالی اداره کل ورزش وجوانان را می دانیم اما با یک تصمیم درست و منطقی 
می توان با کمترین بودجه ممکن حداقل شرایط مطلوبی برای ورزشکاران دراین 
ورزشگاه بوجود آید ودر آخر این راهم بنویسیم که با درست شدن سرویسهای 
بهداشتی رختکن های استادیوم شهید حیدریان نمره قبولی به واحد فنی و 
مهندسی اداره کل ورزش و جوانان می دهیم هرچند که هنوز با وضع ایده آل  
فاصله داریم.به امید نگاه بهتر مسئولان محترم اداره کل ورزش و جوانان به موارد 

فوق که دعای خیر خانواده ورزش رابه دنبال خواهد داشت.

از نبود سرویس های بهداشتی کنار زمین تابسته بودن درب نمازخانه؛

ضرورت توجه ویژه به استادیوم پیرتختی

پیشکسوت استقلال گفت: ما مسیحیان در ایران ۲ تا عید داریم، یکی عید نوروز 
و دیگری کریسمس؛ ما ایرانی هستیم و در عید نوروز بسیاری از مسیحیان نیز 

سفره هفت سین دارند.
»ادموند اختر« برای هواداران استقلال نامی آشناست، مهاجم ارمنی استقلال 
که سال ها پیراهن آبی را پوشید و خاطرات خوبی را از خود در ذهن هواداران بر 

جای گذاشت.
او روز شنبه در گفت و گوبا ایرنا حرف های زیادی را بر زبان آورد،حرف هایی که به 

طور حتم خواندنش جالب است.
باشگاه آرارات بازیکنان بزرگی را به فوتبال ایران معرفی کرد، بازیکنانی که 
هر کدام از آنها برای خود در این فوتبال اسم و رسمی پیدا کردند اما چرا 

دیگر چنین اتفاقی نیفتاد؟
برای اینکه دیگر آراراتی وجود ندارد، برای اینکه دیگر تیمی به نام آرارات در این 
فوتبال نیست، برای اینکه باید تیم داشته باشید تا ستاره های ارامنه به فوتبال 
معرفی شده و چهره شوند اما الان باشگاه آرارات مدتهاست  زیر خروارها خاک 
مدفون شده است. آرارات زمانی ویترین فوتبال ارامنه بود و جوانانی که استعداد 
داشتند به سطح اول فوتبال ایران معرفی می شدند اما الان این ویترین وجود 

ندارد.
چرا این ویترین از بین رفت؟

اگر شما می دانید ما نیز می دانیم؛ ماجرا همان بگردید پرتغال فروش را پیدا کنید 
است، الان افرادی در آرارات بر مسند کار هستند که بهره ای از مدیریت ورزشی 
نبرده اند، وقتی از آنها بپرسید چرا این شرایط به وجود آمده است می گویند بودجه 
نداریم اما من می گوین تنها باشگاهی هستیم که احتیاجی به بودجه نداریم، در 
ایران تنها باشگاهی هستیم که همه چیز داریم جز تیم و این بر عکس تیم های 
دیگر است که به جز تیم هیچی ندارند، همین الان که من با شما صحبت می کنم 

باشگاه آرارات امکانات خود را در اختیار باشگاه استقلال قرار داده است.
نقش شما در این اتفاقات چیست، ادموند اختر،ادموند بزیک، آندرانیک 

تیموریان می توانند شرایط را تغییر دهند؟
بارها و بارها جلسه گذاشتیم، یکبار رفتیم و با مدیران آرارات نشست برگزار کردیم 
و راهکارها را بیان کردیم اما یک هفته نشد که آنها کنار رفتند و افراد تازه وارد بر 
مسند کار قرار گرفتند، شاید برای شما عجیب باشد که بگویم منِ ادموند اختر 
مدیران امروز باشگاه آرارات را نمی شناسم. مشکل ما این است که فوتبال دست 
غیر فوتبالی هاست، من دلم می سوزد. می گویم ما شاید استعداد و نیروی انسانی 
به اندازه کافی نداشته باشیم اما قابل جبران است، این شرایط سخت است، برای 
اینکه یک جوان ارامنه باید خیلی توانایی داشته باشد که به استقلال یا پرسپولیس 
و حتی تیم  های دیگر برسد اما وقتی باشگاهی به اسم آرارات وجود داشته باشد 
خود را در این تیم نشان داده و بعد به سطح اول فوتبال می رسد! ما می توانیم یک 
تیم درست کنیم و حتی از کشور ارمنستان بازیکن بیاوریم و باز مثل گذشته در این 

فوتبال قطب شویم.
الان شما در باشگاه آرارات نقشی ندارید، نمی توانید داشته باشید.

با پیشکسوتان تمرین  و  نباشد هر چند وقت یکبار می رویم  فقط اگر کرونا 
می کنیم البته اگر راهمان بدهند، ما بازیکنانی داشتیم و داریم که می توانستند به 
آرارات و نسل جوان ارامنه کمک کنند اما الان کجا هستند، ادموند بزیک در آرارات 
چه کار می کند، آندرانیک تیموریان چطور؟ آندو صد بازی ملی دارید، این شوخی 
نیست، چند نفر در فوتبال می توانند صد بار پیراهن تیم ملی را بپوشند؟ همه ما 

پراکنده هستیم. می خواهم یک خاطره تعریف کنم.
بفرمایید.

ما زمانی قطب سوم فوتبال تهران بودیم و بعد از استقلال و پرسپولیس سومین 

تیم پر تماشاگر ایران محسوب می شدیم. زمانی دیدارهای سرخآبی  را روزهای 
جمعه برگزار می کردند و بازی های ما را روز یکشنبه می انداختند و ۱۵ هزار نفر به 
ورزشگاه شیرودی می آمدند و تیم را مورد حمایت قرار می دادند. الان از آن روزها 

فقط یک خاطره بزرگ با افسوس باقی مانده است.
آیا برای جامعه ارمنیان حضور یک بازیکن از آنها مهم بود؟

واقعیت را بگویم.
دقیقا.

به عنوان کسی می خواهم به این سوال پاسخ دهم که آن را با تمام وجود لمس 
کرده ام. شاید بازیکنی تبریزی،  اهوازی و مازندرانی به تیم ملی دعوت شود برایشان 
اهمیت داشته باشد و اتفاقات خوب برایشان بیفتد اما در آرارات این چنین نیست.

از آرارات به استقلال و تیم ملی رسیدید.
من سال ۷۳ به استقلال آمدم، در آرارات حضور داشتم و عنوان دومین گل زن 
برتر لیگ را به دست آوردم. اینکه همه بازیکنان از استقلال به تیم ملی می رسند 
اما من بازیکن تیم ملی بودم و به استقلال آمدم، قبل از اینکه پیراهن آبی را بپوشم 
به واسطه نمایش های خوبی که در آرارات داشتم ملی پوش شده بودم. من و علی 
دایی در یک روز به تیم ملی دعوت شدیم، بازی آرارات و بانک تجارت بود که 
بازی با نتیجه دو بر دو مساوی به پایان رسید، علی پروین برای تماشای این بازی 
به ورزشگاه شهید شیرودی آمده بود، من و دایی  هر کدام دو گل زدیم و برای 

مسابقات مقدماتی جام جهانی ۱994 آمریکا به تیم ملی دعوت شدیم.
قراردادت چقدر بود.

۲ میلیون و 4۰۰ هزار تومان. با جرات می توانم بگویم در آن زمان پول بسیار 
خوبی بود، پولی که در آن برهه زمانی از باشگاه استقلال گرفتم از مبلغ قرارداد 
بازیکنان این تیم بیشتر بود، برای این حرف و ادعا دلیل دارم. در حال حاضر 
چند بازیکن داریم که در فوتبال ایران قرارداد ۳ میلیاردی می بندند؟ تعداد آنها به 
اندازه انگشتان ۲ دست هم نیست. آنها نیمی از این مبلغ را می گیرند و نیم دیگر 
را هیچ وقت از باشگاه نمی توانند دریافت کنند. وقتی من قرارداد بستم با پول آن 
می توانستم خانه ای ۱۰۰ متری در محلی که زندگی می کردم بخرم اما آیا در حال 

حاضر چنین بستری فراهم است.
از سال های حضورت در استقلال رضایت داری؟

من سال های خوبی را در استقلال پشت سر گذاشتم، هر وقت پیراهن این تیم را 
پوشیدم، سعی کردم بهترین نمایش ها را از خودم به نمایش بگذارم و فکر می کنم 
تا حد زیادی در این راه موفق بودم. اما برای هواداران استقلال، شهرآورد اهمیت 
زیادی دارد و به طور حتم گل هایی که برای استقلال در بازی با پرسپولیس زدم 

هیچ وقت فراموش نمی کنند.
2 گل به پرسپولیس زدی؟

یکی از گل هایم را در آن شهرآورد جنجالی به پرسپولیس زدم، بازی را ۲ بر صفر 
باخته بودیم اما صادق ورمزیار گل اول را از روی نقطه پنالتی به ثمر رساند و من گل 

تساوی را به احمدرضا عابدزاده زدم.
و سال 74 گل تماشایی به نیما نکیسا زدی؟

۲6 مرداد ۱۳۷4 بود. دقیقه 8 دروازه پرسپولیس را باز کردم.
چطور شد از استقلال رفتی؟

من قراردادم با این تیم به پایان رسیده بود و بازیکن آزاد محسوب می شدم. برای 
ادامه بازیگری به خارج رفتم اما موفق نبودم.

دلیل موفق نبودنت چه بود؟
من فکر می کردم چون بازیکن آزاد هستم راحت تر می توانم به آلمان بروم و بازی 
کنم اما اشتباه بزرگی را مرتکب شدم چرا که بازیکنان آزاد در این کشور کار سختی 
را پیش رو دارند. 6 ماه در دیار ژرمن ها حضور داشتم و وقتی شرایط مهیا نبود به 

ایران برگشتم. من سال ۷8 و در اوج جوانی و بهترین شرایط جسمانی یک فصل 
از فوتبال دور ماندم.

درباره کریسمس حرف بزن، اصلا می دانی کریسمس یعنی چی؟
)با خنده( نه فقط می  دانم ما جشن می گیریم.

همین فقط؟
آره، من تا ۱۵ سالگی فکر می کردم بابانوئل شب بخوابی میاد زیر بالشت کادو 
قایم می کنه و میره! )با خنده( اون موقع ها ما اینجوری فکر می کردیم اما الان 

بچه ها چطور فکر می کنند.
بابانوئل را به شکل مردی با لباس سفید و قرمز، با ریش های سفید و کیسه ای پر 

از اسباب بازی می شناسیم.
حالا از شوخی گذشته این نمادی برای ما است، شخصیتی خیالی است که او 
را با صورت پیرمردی چاق، قرمزپوش می شناسیم که سوار بر سورتمه ای است که 
چند گوزن آن را می کشند. کیسه ای بزرگ با خود حمل می کند که در آن خوراکی 

و هدایایی برای بچه ها دارد.
رسم و رسومات شما چطور است. درست مثل شماست، اگر شما سفره هفت 
سین دارید ما درخت کریسمس داریم و روی آن را تزیین می کنیم، در عید به دیدار 
اقوام خود می روید و ما نیز این کار را انجام می دهیم.بابانوئل ما نیز درست مثل 

عمو نوروز شماست، ضمن اینکه ما دو تا عید داریم.
یکی عید نوروز و یکی کریسمس، ما ایرانی هستیم و عید نوروز نیز عید ما 

مسیحیان هست و بسیاری از مسیحیان در نوروز سفره هفت سین می چینند.
در سال ۲۰۲۱ حسرتی به دلت نماند.

خب این کرونا باعث شد تا خیلی از مردم فوت کنند و همین حسرت بزرگی را 
برای من و همه به همراه داشت.

برای سال 2022 چه آرزویی داری؟
آرزو می کنم کرونا از بین رفته و هیچ فقیری در جامعه نباشد، این آرزوی من از 

صمیم قلب است.

ادمونداختر:

سال های خوبی را در استقلال پشت سر گذاشتم
رفتن به فوتبال آلمان بعنوان بازیکن آزاد اشتباه بود

  

به گفته علی کریمی بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران، باشگاه شباب الاهلی در صورتی که سهمیه آسیایی کسب 
کند باید ۳۰۰ هزار دلار به باشگاه استقلال ایران بپردازد.

علی کریمی بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران که سابقه بازی در تیم الاهلی امارات را هم دارد، توضیحاتی درباره 
قرارداد مهدی قایدی با تیم شباب الاهلی داد.

قایدی در پایان فصل گذشته به تیم شباب الاهلی ترانسفر شد و اخبار مختلفی از رقم قرارداد او و دریافتی استقلال 
منتشر شد.

کریمی در این خصوص در برنامه »۱۱« گفت: در صورتی که الاهلی سهمیه آسیایی بگیرد، مبلغ انتقال قایدی ۱ 
میلیون و ۵۰۰ هزار دلار است.

وی افزود: الاهلی ابتدا ۱ میلیون و ۲۰۰ هزار دلار به استقلال داد و ۳۰۰ هزار دلار هم بعد از کسب سهمیه آسیایی 
می دهند. این چیزی است که بچه های الاهلی به من گفتند و اگر اشتباه است گردن من نباشد.

پیش از این اصغر ملکیان رئیس وقت هیات مدیره استقلال گفته بود که قرارداد قایدی با الاهلی ۱ میلیون و 8۰۰ هزار 
دلار است که با آپشن ها به ۲ میلیون دلار می رسد.

عضو هیات رییسه فدراسیون فوتبال می گوید احکام و تصمیمات ارکان قضایی، بلافاصله بعد از ابلاغ لازم الاجرا 
هستند.

احمدرضا براتی، عضو هیات رییسه فدراسیون فوتبال درباره زمان اجرای احکام صادره از سوی کمیته انضباطی گفت: 
بر اساس بند 4 ماده ۱۱۲ مقررات انضباطی فدراسیون فوتبال، آراء و تصمیمات بلافاصله بعد از ابلاغ، اجرا می شوند و 
مطابق بند 4 ماده ۱۰۳ مقررات انضباطی فدراسیون فوتبال، تجدیدنظرخواهی مانع اجرای حکم یا توقف اجرای آن 

نخواهد شد.)مگر در مورد احکام مالی( 
یک عضو هیات رییسه فدراسیون فوتبال با تاکید بر این که این موضوع در مقررات فیفا نیز تصریح شده است ادامه داد 
: فدراسیون جهانی فوتبال )فیفا( نیز در مواد 4۷ و بند 8 ماده ۵۱ و بند ۱ ماده 6۱ مقررات انضباطی فیفا تاکید کرده 
است که آرای صادره بلافاصله بعد از ابلاغ اجرا می شوند و تجدیدنظرخواهی مانع اجرای حکم نیست.)مگر در مورد 

احکام مالی(
رییس پیشین کمیته تدوین و تطبیق مقررات اضافه کرد: رویه ارکان قضایی فدراسیون فوتبال در گذشته نیز همواره 
همین گونه بوده و اتفاقا اقدامی است که دقیقا منطبق با مقررات ملی و بین المللی فوتبال و رویه قضایی حاکم بر آن است.

علی کریمی خبر داد:

استقلال با آسیایی شدن شباب الاهلی ۳۰۰ هزار دلار می گیرد
عضو هیات رییسه فدراسیون فوتبال :

آرای انضباطی بعد از ابلاغ باید اجرا شوند
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یک کارشناس ارشد مسائل بین الملل با بیان این می توان 
"آنگلا مرکل" صدر اعظم پیشین آلمان را اثرگذارترین چهره بر 
جوامع بشری در سال ۲۰۲۱ دانست، اظهار کرد: فکر می کنم 
در سال ۲۰۲۲ برای ما همچنان بزرگترین سوال این است که آیا 

برجام احیا خواهد شد یا نه؟
کوروش احمدی در گفت وگو با ایسنا در پاسخ به این سوال 
که  به نظرتان مهم ترین اتفاقاتی که در سال ۲۰۲۱ در عرصه 
ی منطقه ای و بین المللی رخ داد چه موضوعاتی بود و چرا این 
تحولات از نظر شما مهم و تاثیر گذار بوده اند؟ تصریح کرد: فکر 
می کنم در سطح بین المللی می توان مهمترین تحولات را به 

شرح زیر  مورد بررسی قرار داد:
۱- کاهش شدت بیماری کرونا بعد از فراهم شدن امکان 
واکسیناسیون در سطح گسترده. این تحول به رغم شیوع سویه 
اومیکرون، اجازه داده که تا حدودی امنیت جانی مردم احیا 
شود، شرایط از نظر فعالیت های اقتصادی به وضع عادی قبل 
از کرونا نزدیک شود و نرخ بیکاری در تقریبا همه کشورها رو به 

کاهش نهد.
۲- برگزاری  کاپ ۲6 در گلاسکو که فرصتی دیگر برای اقدام 
جمعی کشورها جهت کاستن از گاز کربن در جو بود، اگر چه 
این نشست  با توفیقاتی همراه بود، اما این توفیقات در حدی 
از  ناشی  بر مخاطرات عظیم  تاثیر عمده ای  بتواند  نبود که 

گرمایش زمین داشته باشد.
با توجه به قدرت  ۳- اگر چه تغییر روسای جمهور آمریکا 
تحول  همیشه  کشور  این  دیپلماتیک  و  نظامی  و  اقتصادی 
مهمی است، اما این بار تحولات ناشی از خروج ترامپ از کاخ 
سفید بیش از هر بار دیگر در سطح بین المللی احساس شد. 
ترامپ طی 4 سال با سلسله ماجراجویی هایی موجب بی ثباتی 
هایی در سطح بین المللی و شکاف بین آمریکا و متحدان 
سنتی اش شده بود. روی کار آمدن بایدن به معنی بازگشت 
به سیاست خارجی عادی و همیشگی آمریکا طی دهه های 

اخیر بود.
4- معامله مشهور به "اوکاس" بین آمریکا و انگلیس و استرالیا  

تحول دیگری با ابعاد اقتصادی و استراتژیک بود که موجب 
ناخشنودی شدید فرانسه و شکافی جدی و کم سابقه در کمپ 
غرب شد. ۵- اختلال در زنجیره عرضه بین المللی در اثر کرونا 
که موجب توقف یا کاهش ارسال مواد و قطعات بین کشورها و 
عقب گردی برای روند جهانی شدن شد و به تورم بی سابقه ای 
در آمریکا و برخی از کشورهای اروپایی دامن زد، این تحولات  
از کشورها بطور جدی در مورد  تا برخی  موجب شده است 
منطقی بودن وابستگی تولیدکنندگان به کالاها و موادی که از 

دیگر کشورها باید وارد شود، فکر کنند.
سال ۲۰۲۱  در  وی  نظر  به  که  سوال  این  به  پاسخ  در  وی 
بوده  تحولاتی  چه  ای  منطقه  عرصه  در  تحولات  مهمترین 
است؟ اظهار کرد : غلبه طالبان و اعمال کنترل موثر بر قلمرو 
ابعاد  با  مهم  تحولی  توان  می  را  گذشته  اوت  در  افغانستان 
عمدتا منطقه ای دانست که همزمان عاری از تاثیرات جهانی 
نیز نبود. اهمیت این تحول از آن جهت بود که تاثیر عمده 
ای بر ژئوپلیتیک منطقه و دورنمای تحولات جهانی بر جای 
گذاشته است. این تحول بعد از آن حاصل شد که ترامپ به 
نحوی پیگیر خواستار خروج از افغانستان بود و برای این منظور 
مذاکراتی با طالبان انجام شد که در عین حال متضمن نوعی 
از شناسایی  غیر رسمی آن گروه بود. مهمترین خواسته آمریکا 
در آن مذاکرات تعهد طالبان به جلوگیری از فعالیت گروه های 
تروریستی از مبداء افغانستان برای حمله به دیگر کشورها بود. 
مطابق توافقی که حاصل شد، قرار شد که نیروهای آمریکایی 
تا اول مه ۲۰۲۱ افغانستان را ترک کنند، اما بایدن این ضرب 

الاجل را به حداکثر تا ۱۱ سپتامبر تغییر داد.
کوروش احمدی با بیان این که این تحول سه پیا مد مهم 
داشت، افزود : ۱- آمریکا در شرایطی افغانستان را ترک کرد که 
طی ۲۰ سال ۲۵۰۰ نظامی، 4۰۰۰ مغاطعه کار غیر نظامی و 
حدود ۳/ ۲ تریلیون دلار را از دست داده بود. هزینه سنگین 
ثبات در  با  ایجاد نظمی  در  توفیق  و عدم  از یک سو  آمریکا 
افغانستان از سوی دیگر موجب شد تا ایده "ملت سازی" شدیدا 
زیر سوال برود و این احتمال شکل بگیرد که حداقل طی دو 

دهه آینده آمریکا دیگر وارد چنین ماجراجویی هایی در هیچ 
نقطه از جهان نشود. 

وی افزود :نحوه خروج آمریکا از افغانستان که با هرج و مرج 
بسیار آمیخته بود، لطمه شدیدی به اعتبار آمریکا در منطقه و 
جهان وارد کرد و به عنوان یکی از دلایل اصلی کاهش شدید 

مقبولیت عملکرد بایدن در افکار عمومی آمریکا شناخته شد.
 کوروش احمدی با بیان این که غلبه طالبان بر افغانستان 
قرار  خارجی  کشور  هیچ  شناسایی  مورد  هنوز  چه  اگر 
نگرفته، اما دگرگونی مهمی در ژئوپلیتیک منطقه بشمار رفته 
تواند موجب تقویت  این تحول می   : است،خاطرنشان کرد 
جریان های افراطی سلفی و تقویت موقعیت دولت های نزدیک 
ادامه داد :در سطح  این جریان ها در منطقه شود.  وی  به 
منطقه، علاوه بر تحولات افغانستان، می توان از خاتمه تحریم 
سه ساله قطر توسط 4 کشور عربستان، بحرین، امارات و مصر 
روابط رژیم  ادامه عادی سازی  یاد کرد. همچنین،  ژانویه  در 
اسرائیل با برخی از کشورهای خلیج فارس و سفر مسئولان 
رژیم مذکور به برخی از این کشورها را نیز باید در این رابطه به 
حساب آورد. انتخابات عراق و حمله پهپادی به خانه نخست 
وزیر آن کشور در نوامبر با توجه به تاثیراتی که بر منطقه و ایران 
دارند، نیز قابل ذکر هستند. احمدی در پاسخ به این سوال که 
کدام یک از این تحولات بیشترین تاثیر را بر ایران  داشته است و 
چرا ؟ گفت : در سطح منطقه، می توان به ترتیب از غلبه طالبان 
در افغانستان، تحولات عراق شامل انتخابات و حمله به محل 
سکونت نخست وزیر آن کشور، خاتمه تحریم قطر و نیز ادامه 
عادی سازی روابط رژیم اسرائیل با چند کشور خلیج فارس در 
دوره بایدن به عنوان تحولاتی که بر ایران بیشترین اثر را داشته 

اند، یاد کرد.
 وی تصریح کرد: در سطح بین المللی نیز فکر می کنم که 
او  حداکثری  فشار  سیاست  شکست  اعلام  و  ترامپ  حذف 
علیه ایران که مورد اذعان مقامات دولت جدید آمریکا است، و 
نیز آمادگی بایدن برای بازگشت به برجام را می توان مهمترین 

تحول برای ایران به شمار آورد.

 این کارشناس ارشد مسائل بین الملل در واکنش به این سوال 
که اگر شما بخواهید در عرصه منطقه ای و  بین المللی فردی را 
به عنوان چهره تاثیرگذار سال ۲۰۲۱  انتخاب کنید چه کسی 
را  خواهد بود و چرا چنین فردی را انتخاب می کنید؟ افزود 
: در سطح جهانی، فکر می کنم همچنان بتوان آنگلا مرکل 
صدر اعظم پیشین آلمان، را صرف نظر از نظرات شخصی، 

اثرگذارترین چهره بر جوامع بشری در سال ۲۰۲۱ دانست.
برای مردم و سیاستمداران  اعتقاد وی درسی که مرکل  به 
داشت این بود که در سیاست ،تجربه، مصالحه جویی و برخورد 
مبتنی بر واقعیات روی زمین یا فکت و  دوری از لفاظی و حرافی 
های شعاری و عوامفریبانه باید در زمره تعیین کننده ترین 

عوامل باشند.
وی ادامه داد: آلمانی ها به دلایل تاریخی به آنچه که کاریزما 
یا جذبه شخصی نامیده می شود، مظنون هستند. محبوبیت 
تقریبا مستمر مرکل در بین مردم آلمان طی ۱6 سال گذشته 
و تمجید گسترده از او هنگام خروج از قدرت را باید به خاطر 
عملگرایی او، تکیه او بر فکت ها و تجربه های زیسته دانست. 
او بود و در  نیز که چاشنی کار  را  انساندوستی  اینکه  ضمن 
جریان بحران مهاجرتی سال هالی ۲۰۱۵ تا ۲۰۱۷ بیشترین 
نمود را داشت، باید در نظر گرفت. استقبال او از مهاجران در آن 
سالها در شرایطی بود که مرکل به عنوان یک سیاستمدار دست 
راستی قاعدتا می بایست به فکر حفظ پایگاه اجتماعی راست و 

ضد مهاجر خود می بود.
احمدی در پاسخ به این سوال که به نظر وی مهم ترین چالش 
هایی که در سال ۲۰۲۲ در عرصه منطقه ای و بین المللی 
همچنان با آن مواجه خواهیم بود چه مسائلی خواهد بود؟ 
اظهار کرد : فکر می کنم برای ما همچنان بزرگترین سوال این 
است که آیا برجام احیا خواهد شد یا نه و اینکه آیا از این رهگذر 
یک حداقلی از تنش زدایی در رابطه با آمریکا و نیز در سطح 
منطقه را خواهیم داشت یاخیر؟ متاسفانه اکنون وضعیت به 
شکلی در آمده که برای مردم ما در عمل این به بزرگترین سوال 

پیش رو تبدیل شده است.

در گفت و گو با احمدی  کارشناس ارشد مسائل بین الملل بررسی شد؛

آیا سرانجام برجام در سال ۲۰۲۲ احیا خواهد شد؟

از بازی روسیه با کارت ایران تا مواضع نسنجیده آقای مشاور!؛

دور هشتم مذاکرات وین
حاشیه هایی فراتر از متن

دور هشتم مذاکرات وین از ششم تا نهم دیماه برگزار و پس از وقفه ای سه 
روزه از روز دوشنبه سیزدهم دیماه از سر گرفته خواهد شد.

دور هشتم مذاکرات وین روز دوشنبه ششم دیماه آغاز و روز پنج شنبه 
به دلیل تعطیلات آغاز سال نو میلادی با وقفه ای سه روزه مواجه شد و از 
روز دوشنبه از سرگرفته خواهد شد. براساس اعلام تیم های مذاکره کننده 
در این سه روز نیز رایزنی های غیررسمی و تبادل متون در این جلسات 

غیررسمی با هیات های مستقر در وین ادامه خواهد یافت.   
براساس آنچه از سوی تیم مذاکره کننده ایرانی مطرح شده، در چهار 
روز نخست گفت وگوها، طرفین توانستند در هر چهار حوزه لغو تحریم، 
تعهدات هسته ای، تضمین ها و راستی آزمایی وارد بحث های محتوایی 
شوند. همچنین در دو حوزه تضمین و راستی آزمایی هیأت ایرانی ایده ها، 
ابتکارات و پیشنهادات عملی خود را ارائه کرده و در انتظار نظرات و 

ایده های طرف های دیگر است.
این دور از مذاکرات وین نیز مانند دور هفتم حاشیه های فراوانی را به 
همراه داشت که بخش قابل توجهی از آن ها در شبکه های اجتماعی نیز 

واکنش برانگیز شد.
جایگاه نخست حاشیه های دور هشتم مذاکرات به میخائیل اولیانوف، 
نماینده روسیه در مذاکرات احیای برجام تعلق می گیرد که از آغاز دور 
نخست مذاکرات با توئیت هایش به منبعی برای اخبار وین تبدیل شده 
و در دو دور اخیر نیز با توجه به عدم اطلاع رسانی تیم ایرانی و همچنین 
تکثر روایت ها خود را بیش از پیش در رسانه های داخل کشور مطرح کرده 

است. 
این دیپلمات روس روز جمعه سوم دیماه و سه روز پیش از آغاز مذاکرات 
وین در توئیتی نوشت: »..... در دور قبلی گفت وگوها، مذاکره کنندگان به 
دنبال پیشرفت سریع مذاکرات بودند. ما باید تلاش خود در جهت تکمیل 
موفقیت آمیز مذاکرات در اسرع وقت، ترجیحاً تا اوایل فوریه هدایت کنیم. 
از پیش  پیشرفت در مذاکرات به عوامل بسیار زیادی بستگی دارد و 
نمی توان آن را به صورت دقیق اعلام کرد. ابتدای فوریه به نظر می رسد، 
برنامه زمانی واقعی باشد.« این اظهارات در حالی از سوی نماینده روسیه 
مطرح شد که پیش از این طرح هرگونه ضرب الاجل از سوی طرف ایرانی 
به شدت رد شده بود و بیان همین نوع اظهارات از سوی طرف روس این 
سوال را در اذهان به وجود آورد که آیا ضرب الاجل های طرف های غربی 

واقعیتی است که از سوی تمامی طرفین به رسمیت شناخته شده؟ 
اولیانوف بار دیگر روز چهارشنبه با اظهاراتی به تیتر رسانه های ایران و 
موضوع بحث در شبکه های اجتماعی فارسی زبان بدل شد؛ نماینده 
روسیه در این روز در مصاحبه با فارن پالیسی گفت: » چین و روسیه، 
ایران را متقاعد کردند که از برخی مواضع حداکثری خود، از جمله اصرار 
این کشور بر اینکه مذاکرات تنها بر تحریم ها متمرکز باشد، نه موضوع 
هسته ای، عقب نشینی کند.« وی در بخش دیگری از مصاحبه خود نیز 
گفت: »ایرانی ها موافقت کردند که مذاکرات را بر اساس پیش نویسی که 

در بهار گذشته توسط دولت قبلی ایران تنظیم شده بود، آغاز کنند«
سخنان نماینده مسکو در وین این بار نیز نه تنها به این علت که گفته 
برخی  از  عقب نشینی  برای  را  ایران  چین  همراهی  با  کشورش  بود 
برای بخش دوم اظهاراتش  بلکه بیشتر  خواست هایش قانع کرده اند 
که در خصوص پیش نویس مورد مذاکره سخن گفته بود، مورد توجه 

دنبال کنندگان مذاکرات داخل هتل کوبورگ قرار گرفت. 
این دیپلمات ارشد و نماینده روسیه در سازمان های بین المللی مستقر 
در وین در حالی از پیش نویس ژوئن به عنوان پیش نویس مورد توافق 
طرف ایرانی سخن گفت که وزیر امور خارجه ایران پیش تر در روز دوشنبه 
در جمع خبرنگاران از کنار گذاشته شدن پیش نویس ژوئن خبر داده و 
اعلام کرده بود که در دور هشتم پیش نویس های ۱ و ۱۵ دسامبر روی میز 

مذاکرات قرار گرفته است.
با انتشار عکسی در پایان بخش نخست دور هشتم مذاکرات، میخائیل 
اولیانوف و کشور متبوعش برای سومین بار بخش قابل توجهی از اذهان 
ایرانیان در شبکه های اجتماعی را به خود اختصاص دادند. ایرانیانی که 
روزهای گذشته بیش از پیش به تحرکات روسیه در خصوص مذاکرات وین 
حساس شده اند، با دیدن عکس مذاکره دوجانبه نماینده روسیه و رابرت 
مالی، نماینده ایالات متحده در امور ایران بار دیگر نسبت به بازی کردن 
مسکو با کارت ایران در مقابل واشنگتن احساس نگرانی کرده و این دیدار 
را در غیاب مذاکرات مستقیم ایران و آمریکا فروش عزت کشورشان پای 

میز مذاکرات قلمداد کردند. 
حاشیه بعدی دور هشتم مذاکرات وین اما به مشاور خودخوانده تیم 
مذاکره کننده ایران تعلق دارد؛ در حالی که حسین امیرعبداللهیان، 
وزیر امور خارجه در پاسخ به سوال ایلنا در خصوص برخی اظهارات 
شائبه برانگیز محمد مرندی گفته بود تیم مذاکره کننده ایران مشاوری 
نداشته و کلیه مواضع ایران از طریق وی، مذاکره کننده ارشد ایران و 
سخنگوی وزارت امور خارجه مطرح می شود؛ با این حال شاهد هستیم 
که این استاد دانشگاه همچنان با عنوان مشاور تیم مذاکره کننده در حال 
مصاحبه و بیان اظهاراتی است که بعضا با واکنش های فراوانی مواجه 

می شود.
مرندی در تازه ترین اظهارات خود بیان کرده است که: »ضرب الاجل 
طرف مقابل ارزشی برای ما ندارد چراکه حتی اگر به فرض طرف مقابل 
از برجام خارج شده و مکانیسم ماشه اجرا و چند قطعنامه علیه ایران احیا 

شود، چه اتفاقی خواهد افتاد؟«
با وجود آنکه به همه کسانی که سخنان این استاد دانشگاه را به عنوان 
مواضع ایران مطرح می کنند این گونه پاسخ داده می شود که وزیر امور 
خارجه چنین مواضعی را از اعتبار ساقط دانسته است اما تا زمانی که 
ایرانی راهی  تیم مذاکره کننده  با عنوان مشاور همراه  محمد مرندی 
وین شده، مقابل هتل کوبورگ با رسانه های بین المللی مصاحبه کند 
و برخوردی با او از سوی دستگاه دیپلماسی صورت نگیرد؛ سخنان او 
اگر به عنوان اظهاراتی غیرسازنده تلقی نشود، قطعا مواضعی نسنجیده 

است. 
موضوع مشاوره دادن مرندی و مطرح شدن مکرر نام روسیه و مذاکره 
کننده ارشدش در وین به گونه ای افکار عمومی را بار دیگر در خصوص 
نقش همسایه شمالی در مذاکرات وین حساس کرده است که به نظر 
می رسد با بازگشت طرفین پای میز مذاکرات برای از سرگیری دور هشتم، 
افکار  میان  در  روایت هایش  کردن  باورپذیر  برای  دیپلماسی  دستگاه 

عمومی داخل کشور، مسیر سختی را پیش رو خواهد داشت. 

محمدموسی کاظمی
 تندتر شدن ضربان دیپلماسی، ادامه بحران کرونا و مصائب اقتصادهای ملی هر 
چند در خاورمیانه ۲۰۲۱ چشمگیر بود، اما تحولات سیاسی منطقه بیش از همه 

تحت تاثیر انتخابات مختلف قرار گرفت.
آسیا،  از غرب  کیلومتر دورتر  و هزاران  روزهای سال گذشته میلادی  واپسین 
تحولاتی رقم خورد که بر رفتار و رویکرد بازیگران اصلی منطقه تاثیراتی جدی برجای 

گذاشت.
پنجاه و نهمین انتخابات ریاست جمهوری ایالات متحده آمریکا در اوایل نوامبر 
۲۰۲۰ به کار »دونالد ترامپ« و سیاست خاورمیانه ای وی و نیز پرونده هایی مانند 
»معامله قرن« پایان داد و باعث شد شرکای اصلی واشنگتن در شورای همکاری 
خلیج فارس به فکر بازنگری در سیاست هایشان بیافتند. البته دایره پیامدهای 

انتخاباتی تاثیرگذار بر تحولات خاورمیانه ۲۰۲۱، تنها فرامنطقه ای نبود.
ایران و انتخاباتی تحول ساز

مهمترین رویداد انتخاباتی خاورمیانه بدون شک انتخابات ۲8 خرداد )۱8 ژوئن( 
در ایران و ریاست جمهوری دکتر »سیدابراهیم رئیسی« بود که تحولی جدی در 

سمت وسوی تحولات منطقه را رقم زد.
تغییر دولت در تهران که به دنبال انتخابات اواخر بهار اتفاق افتاد پیام روشن و 
رسایی به منطقه بود، تیم مذاکراتی تهران میان ایران و  ۵ کشور باقی مانده در توافق 
هسته ای سال ۲۰۱۵ تغییر کرد، پیشنهاداتی تازه روی میز مذاکرات قرار گرفت 
و برخلاف دوره اجرایی پیشین، توان میدانی جمهوری اسلامی در خاورمیانه به 

عنوان مکمل چانه زنی های دیپلماتیک شکلی آشکار به خود گرفت.
مانند حضور  تهران هر چند مطالباتی  در  آمدن دولت جدید  کار  از روی  س 
دولت های عربی در دور جدید مذاکرات هسته ای ایران و ۱+4 ادامه یافت اما در 
روابط دوجانبه تهران با پایتخت های عربی تحولاتی جدی ایجاد شد که نمود اصلی 
آن شروع رایزنی های دیپلماتیک میان تهران و ریاض بود؛ مذاکراتی که دولت بغداد 

نقش مهمی در میانجی گری آن داشت.
از سوی دیگر، رهبران کشورهایی چون امارات هم کوشیدند به فراخور تحولات 
جدید منطقه ای و فرامنطقه ای، فصلی تازه را در روابط با جمهوری اسلامی ایران 
بگشایند. به دنبال رایزنی های متعدد، سفر شیخ »طحنون بن زاید« مشاور امنیت 
ملی امارات به تهران نگاه بسیاری را به خود دوخت و طیفی از گمانه زنی ها را به 

دنبال داشت.
اندیشکده »مجمع بین المللی خلیج فارس« در این باره نوشت: تغییر فضای روابط 
با ایران از جنبه های مختلف برای اماراتی ها اهمیت دارد. رهبران ابوظبی به روزهای 
رفع تحریم ها علیه جمهوری اسلامی چشم دوخته اند تا تجارت قانونی شان با ایران 
گسترش یابد. اگر مذاکرات وین به نتیجه نرسد منافع اقتصادی امارات آسیب 

خواهد دید.
انتخابات عراق 

دومین انتخاباتی که نگاه بسیاری را به خود دوخت، ۱8 مهر ۱4۰۰ )دهم اکتبر 
۲۰۲۱( در عراق برگزار شد ؛ پنجمین انتخابات پارلمانی که آرایش نیروهای حاضر 
در مجلس قانون گذاری این کشور را به شکل ملموسی تغییر داد و نتایج خود را در 

کابینه بعدی و سرنوشت »المنطقه الخضراء« نشان خواهد داد.

پس از کش وقوس های فراوان و اعتراض برخی ائتلاف ها و چهره های شاخص 
عراقی به نتایج انتخابات، سرانجام کمیسیون مستقل انتخابات عراق حدود یک ماه 
پیش پیروزی جریان صدر و کسب بیشترین کرسی پارلمانی )۷۳ از ۳۲9 کرسی( 

را تایید کرد و ائتلاف سنی ها )التقدم با ۳۷ کرسی( بعد از جریان صدر قرار گرفت.
از دید برخی ناظران، اختلافات جریان صدر با سایر ائتلاف های شیعی مانند 
در  تغییراتی  باعث  الشعبی«(  »الحشد  با  )همسو  »الفتح«  و  قانون«  »دولت 

سمت وسوی دولت آتی بغداد خواهد شد.
رهبر جریان صدر عراق که فهرست تحت حمایت او بیشترین رای را در انتخابات 
پارلمانی اخیر به دست آورد، پس از پایان نشست خود با نمایندگان ائتلاف موسوم 
به »چارچوب هماهنگی« ) شامل جریان های شاکی به نتایج انتخابات ( بر تشکیل 

دولت » اکثریت ملی « با رویکرد » نه شرقی، نه غربی « تاکید کرده است.
»برهم صالح« رئیس جمهوری عراق نیز بتازگی با امضای فرمانی از پارلمان دعوت 
کرد تا در نهم ژانویه ۲۰۲۲ ) ۱9 دیماه ( تشکیل جلسه دهد. صالح در توییتی که 
در حساب کاربری خود منتشر کرد، گفت: فرمان جمهوری را امضا کردم تا مجلس 

جدید را برای تشکیل جلسه در روز یکشنبه 9 ژانویه  فراخوانم.
پایان دوران 12ساله نتانیاهو در اراضی اشغالی

 پس از ۲۳ مارس ۲۰۲۱ )سوم فروردین(، درپی ۲ سال بحران سیاسی که مانع 
از تشکیل کابینه در رژیم صهیونیستی  شده بود، در نهایت، »نفتالی بنت« که 
در فضای سیاسی اسرائیل از او به عنوان کارآموز »بنیامین نتانیاهو« یاد می شود 
توانست به ۱۲ سال نخست وزیری وی خاتمه دهد و دوره ای جدید از  تسلط 

راست های افراطی را در اراضی اشغالی آغاز کند.
نتانیاهو هر چند رقبای خود را به زد و بند با میانه روها و تا حدی چپ های رژیم 
صهیونیستی و در نتیجه مسامحه در برابر دشمنان خارجی به خصوص جمهوری 
اسلامی ایران متهم کرده و می کند اما فعالیت کابینه جدید صهیونیستی نشان از 
ادامه بی تغییر سیاست های تل آویو دارد و از دید برخی ناظران مسائل خاورمیانه 
انواع تهدیدات رژیم صهیونیستی علیه ایران در دوره جدید افزایش یافته است؛ از 
تهدیدهای مکرر به انجام حمله نظامی علیه تاسیسات هسته ای ایران تا گسترش 

تنازع به حوزه های سایبری و ارتباطاتی.
از سوی دیگر و در قیاس رویکردهای دو کابینه نتانیاهو و بنت در قبال مذاکرات 
هسته ای، تفاوت تاکتیک های این دو مورد توجه بسیاری از ناظران است. از نگاه 
آنان هر چند هر دو در موضع سرسخت ترین مخالف احیای برجام قرار دارند اما 
کابینه پیشینی هیچ ابایی از تقابل با دولتمردان دولت وقت آمریکا در دوره مذاکرات 
پیشین ایران با ۵+۱ نداشت و این در حالی است که سیاست بنت در تقابل با تهران 
نه تحت فشار قرار دادن دولت بایدن بلکه نمایش نوعی هماهنگی حداکثری با 

دولت دموکرات و نیز پایتخت های اروپایی است.
رای گیری در حاشیه جنوبی خلیج فارس

تاثیرات کسب میزبانی جام جهانی ۲۰۲۲ به حوزه ورزش و اقتصاد و ... محدود 
نماند و دگرگونی وجهه قطر به عنوان یک پادشاهی خاندانی منجر به این شد تا 

اولین انتخابات پارلمانی این کشور اوایل اکتبر )اواسط مهرماه( برگزار شود.
شبکه خبری »الجزیره« میزان مشارکت در انتخابات مجلس شورای قطر را بیش از 
6۵ درصد اعلام کرد؛ مجلسی که رقابتی پر سر و صدا بر سر ۳۰ کرسی انتخابی آن 

برگزار شد تا تکلیف ۱۵ کرسی انتصابی را شیخ »تمیم بن حمد آل ثانی« مشخص 
کند.

از جمله وظایف مجلس شورای قطر، پیشنهاد قوانین، تصویب بودجه و رای 
اعتماد به وزیران تعیین شده که البته قانون تصریح داشته امیر این کشور می تواند 

بدون مشکلی خاصی رای به انحلال آن بدهد.
در انتخابات قطر تنها کسانی حق رای داشتند که خانواده  آن ها از پیش از ۱9۳۰ 
در این کشور ساکن بوده اند. همچنین با در نظر گرفتن این که تنها حدود ۱۰ درصد 
از ساکنان قطر دارای حق شهروندی به شمار می آیند، حلقه محدود رای دهندگان 
انتقادهای متعددی را به همراه داشت و از دید برخی تحلیلگران، تفاوت های 
سیاسی و مدنی قطر با میزبانان قبلی جام جهانی را به شکلی آشکارتر به تصویر 

کشید.
 سوریه و الجزایر هم شاهد انتخابات 

برگزیدن  برای  سوری ها  کردند،  برگزار  انتخابات  هم  قطری ها  که  سالی  در 
رئیس جمهورشان ۲6 می )پنجم خرداد( پای صندوق های رای رفتند و در رقابتی با 
مشارکت حدود ۷8 درصدی، »بشار اسد« با ۱۳ و نیم میلیون رای معادل حدود 9۵ 

درصد کل آرا در »کاخ الروضه« ماندگار شد.
هر چند آمریکا و دولت های اروپایی انتخابات سوریه را زیر سوال بردند، اما این 
باعث نشد تا کشورهای عربی روند عادی سازی روابط با دمشق را متوقف سازند. 
یکی از نقاط عطفِ فرایند عادی سازی روابط با سوریه، سفر وزیر امور خارجه امارات 
به دمشق در میانه پاییز بود؛ سفری که بعد از شروع جنگ های داخلی سوریه و طی 

یک دهه اخیر بی سابقه بود.
انتخابات سراسری  بود که در سال ۲۰۲۱   الجزایر دیگر کشور خاورمیانه ای 
داشت، انتخابات در این کشور عربی از آن جهت اهمیت داشت که نخستین رقابت 

سیاسی سراسری بعد از سقوط »عبدالعزیز بوتفلیقه« بود.
در انتخابات پارلمانی الجزایر هر چند تشکل حاکم یعنی »جبهه آزادیبخش ملی« 
بیش از ۱۰۰ کرسی مجلس قانون گذاری را به دست آورد، اما با اکثریت مجموع 
4۰۷ کرسی فاصله معناداری داشت. جبهه آزادیبخش در انتخابات محلی هم 

توانست پیشتازی خود را در رقابت با سایر احزاب حفظ کند.
افزایش شتاب دیپلماسی؛ ویژگی دیگر خاورمیانه 2021

علاوه بر انتخاباتی که بر خاورمیانه ۲۰۲۱ اثرگذار بودند، روند دیپلماسی هم 
شتاب بیشتری یافت و سمت وسوی آن هم تغییر کرد.

به موازات راه افتادن دوباره گفت وگوهای هسته ای میان ایران و اعضای برجام 
و نیز مذاکرات تهران و ریاض که اهدافی چون بازگشایی نمایندگی های سیاسی 
دو طرف را هدف گذاری کرده بود ، از دید بسیاری از تحلیلگران، روندهایی مانند 
نشست »همکاری و مشارکت بغداد« در ۲۰۲۱  در کانون تحولات دیپلماتیک عربی 

در منطقه قرار گرفت.
به بیانی دیگر، رایزنی های دیپلماتیک مربوط به عادی سازی روابط دولت های 
عربی با رژیم صهیونیستی با محوریت واشنگتن، با خروج ترامپ از کاخ سفید از 
فرجام مورد نظر وی دور ماند تا این دولت ها هر یک به صورت مجزا وارد فاز مناسبات 
آشکار و پنهان با تل آویو شوند. نمود عینی این وضع هم سفر نخست وزیر رژیم 

صهیونیستی به امارات بود که رخدادی بی سابقه به شمار می آید.
از سوی دیگر، دولت عراق کوشید تا محور رایزنی های دیپلماتیک برای کاهش 
اختلافات و تنش های منطقه ای باشد و در اواخر تابستانی که گذشت نمایندگان 
جمهوری اسلامی ایران، کشورهای عربی و بازیگر فرامنطقه ای مثل فرانسه در 

پایتخت عراق گرد هم جمع شدند.
اقتصاد خاورمیانه و ادامه چالش هایی از جنس کرونا و افت ارزش پول های ملی

هرچند برخی کشورهای خاورمیانه مانند بحرین و امارات و نیز رژیم صهیونیستی 
کوشیدند در حوزه واکسیناسیون خود را پیشتاز نشان دهند و در فاصله کوتاهی با 
توجه به جمعیت های کم آنها رقم بالای ۱۰۰درصد شهروندان واکسینه را به ثبت 
رساندند و با اینکه سعودی ها خواستند با بازگشایی ورزشگاه ها، در مهار بحران کرونا 
به نوعی قدرتنمایی کنند اما اقتصادهای منطقه به طور کلی شرایط مطلوبی در 

۲۰۲۱ نداشتند.
مردم در عراق، ترکیه ، لبنان و ایران درمقاطعی شاهد افت ریزش ارزش پول و 
چالش هایی مانند کسری بودجه بودند و این موضوع صرفا به این کشورها محدود 

نشد بلکه اقتصادهای بزرگ هم در خاورمیانه با چالش های مهمی روبه رو شدند.
عربستان سعودی اعلام کرد که در سال ۲۰۲۱، بیش از ۳۳ میلیارد دلار اوراق 
بدهی منتشر کرده است. به گفته وزیر دارایی عربستان، تامین مالی حدود ۱۲۵ 
میلیارد ریالی )۳۳٫۲8۷ میلیارد دلار( از طریق اوراق بدهی صورت گرفته تا دولت 

بر خطرات نوسانات نرخ بهره غلبه کند.
کانون های تحول ساز 2022

در ادامه تحولاتی که به آن اشاره شد، بسیاری از تحلیلگران در مورد موضوعاتی 
مانند سرنوشت مذاکرات هسته ای، فرجام گفت وگوهای منطقه ای تهران- ریاض، 
امکان بازنگری سعودی ها در سیاست هایشان در جنگ یمن )با توجه به خروج 
حمایت  پایان  اعلام  و  آمریکا  دولت  تروریستی  گروه های  فهرست  از  انصارالله 
واشنگتن از جنگ طلبی سعودی در یمن(، ادامه فشارها و تنش سازی های رژیم 
صهیونیستی علیه ایران و سرنوشت نیروهای نظامی غربی بویژه آمریکایی در 

پایگاه های منطقه به عنوان کانون های تحول ساز در ۲۰۲۲ انگشت نهاده اند.

نگاهی به تحولات سیاسی خاورمیانه در سال 2021؛

سالی که انتخابات چهره خاورمیانه را عوض کرد
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آن که سودش در زیان تو باشد، هیچ 
گاه از دشمنی با تو بیرون نباشد.
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غرر الحکم : ح 9150

آخرین وضعیت کرونا دراستان قم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در این استان گفت: در حال حاضر 99 بیمار 
مبتلا به کرونا در مراکز درمانی قم بستری هستند، که ۱۱ تَن آنها به دلیل وخیم بودن وضعیت جسمی در بخش 
مراقبت های ویژه نگهداری می شوند. به گزارش عصر شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا 
قدیر در گفت وگویی اظهار داشت: در شبانه روز منتهی به یازدهم دی ماه، ۳۵ تَن مشکوک و یا با علائم قطعی 
ابتلا به کرونا توسط اورژانس مراکز درمانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند.وی بستری شدن ۲6 تَن از این افراد را 
مورد توجه قرار داد و گفت: ۱۱ تَن که طی روزهای گذشته بستری شده بودند، نیز به تشخیص پزشکان معالج 
برای انجام درمان در منزل از بیمارستان مرخص شدند.وی افزود: خوشبختانه امروز هم از میان افرادی که نتیجه 
آزمایش کرونای آنها مثبت شده بود، هیچ مورد فوتی نداشتیم.قدیر اضافه کرد: از ۱66 آزمایش کرونای انجام 
شده نتیجه ۱۲ مورد مثبت شد.رئیس علوم پزشکی قم بیان کرد: از ابتدای اجرای طرح واکسیناسیون کرونا در قم 
یک میلیون و ۵۳6 هزار و 4۱۲ دُز واکسن به جامعه هدف تزریق شده است.وضعیت کرونایی قم که از ۲۳ تیرماه 
امسال به رنگ قرمز، از ۲۰ شهریورماه به رنگ نارنجی و از ۳۰ مهرماه به رنگ زرد درآمده بود، از روز ۵ آذرماه جاری 

به رنگ آبی درآمد.

 تکلیف سربازی دانشجویان دکتری روشن شد 
وزیر علوم با تاکید بر اینکه سربازی دانشجویان دکتری حذف نمی شود، گفت: دانش آموختگان دکتری از سال 
آینده می توانند به جای سربازی روی طرحی کار کنند که مشکلی از مشکلات جامعه را حل کند. دکتر محمدعلی 
زلفی گل ضمن بیان این مطلب اظهار کرد: بر اساس رایزنی هایی که با ستاد نیروهای مسلح داشتیم و به منظور 
استفاده بهینه تر از توانمندی های فارغ التحصیلان یا دانش آموختگان دکتری، این افراد به جای اعزام به خدمت 
سربازی می توانند طرح پسا دکتری را بگذرانند. وی ادامه داد: توافقات ابتدایی این طرح انجام شده است، قرار شد 

تا شیوه نامه های خاصی را طراحی کنیم که طرح شیوه نامه در آینده نزدیک نوشته خواهد شد.

پورعباس به سازمان سنجش بازگشت
ریاست سازمان سنجش  از  ای  نامه  انتشار  با  آموزش کشور  رئیس سازمان سنجش  ابراهیم خدایی  دکتر 
خداحافظی کرد. وی در این نامه علت خداحافظی خود را پایان ماموریت خود اعلام کرده است.دکتر عبدالرسول 
پورعباس با حکم وزیر علوم، تحقیقات و فناوری ریاست سازمان سنجش آموزش کشور را برعهده گرفته است. وی 
پیش از این و در سالهای 84 تا 88 ریاست این سازمان را برعهده داشت. وی که استاد دانشگاه صنعتی امیرکبیر 

است، ریاست دانشگاه علمی کاربردی را نیز در کارنامه خود دارد.

دستنویس منتشر نشده سردار شهید سلیمانی
روز شنبه در دیدار خانواده شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی با رهبر انقلاب از این دستنویس رونمایی شد. 
دست نوشته شهید حاج قاسم سلیمانی درباره اشتیاق به شهادت، که در دیدار روزشنبه از سوی خانواده شهید 
سلیمانی به رهبر انقلاب اهدا شد:من به دنبال قاتلم می گردم و چقدر مشتاق دیدارشم، او مرا به قله سعادت خواهد 
رساند. بیا! خواهش می کنم بیا! تحملم تمام شد بیا! بیا با تیغ برهته برنده گلوی من آماده  بریدن و خون من آماده 

جهیدن از جسم...

 پیشنهاد همتی به تیم اقتصادی دولت رئیسی 
 عبدالناصر همتی رئیس کل سابق بانک مرکزی با انتشار توئیتی در حساب کاربری اش نوشت:  تورم، افزایش 
سطح عمومی قیمت هاست و نرخ تورم، درصد رشد قیمت ها. آنچه در دوماه گذشته اتفاق افتاده، کاهش شتاب 
رشد قیمت ها بوده لیکن، سطح عمومی قیمت ها همچنان فزاینده است. تداوم تحریمها، کسری بودجه و ناترازی 

بانک ها مانع توقف رشد پایه پولی و نقدینگی و مهارجدی تورم است؛ بر رفع موانع تمرکز کنیم.

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم خبرداد:

اجرای ویژه برنامه های فرهنگی برای 
سالگرد شهادت سردار سلیمانی

به  اشاره  با  قم  شهرداری  ورزشی  و  اجتماعی  فرهنگی،  سازمان  سرپرست 
دهه  در  قم  شهرداری  توسط  فرهنگی  ویژه برنامه های  برگزاری  برنامه ریزی 
فرهنگی  برنامه های  سلیمانی  سردار  شهادت  سالگرد  برای  گفت:  بصیرت 
ویژه ای در مناطق مختلف شهر قم اجرا خواهد شد. حجت الاسلام سید احمد 
طباطبایی نژاد ضمن گرامی داشت ایام فاطمیه، دهه بصیرت و دومین سالگرد 
شهادت حاج قاسم سلیمانی اظهار داشت: برای این ایام شهرداری از ماه های 
گذشته جلساتی را باهدف برنامه ریزی و هماهنگی اجرای ویژه برنامه ها برگزار 
اداره  ورزشی،  و  اجتماعی  فرهنگی  سازمان  میان  همکاری  با  و  است  کرده 
کل ارتباطات و امور بین الملل، مناطق هشتگانه، سازمان زیباسازی و دیگر 
مجموعه های شهرداری قم این برنامه ها اجرا خواهد شد. وی با اشاره به طراحی 
ایام فاطمیه تقریباً  و اجرای فضاسازی شهری متناسب این ایام گفت: برای 
همه خیابان های اصلی شهر سیاه پوش شده است و تبلیغات شهری مرتبط با 
دهه بصیرت نیز در سطح شهر اکران شده است. سرپرست سازمان فرهنگی، 
موضوع  با  شهری  فضاسازی  از  همچنین  قم  شهرداری  ورزشی  و  اجتماعی 
باهمت  و گفت:  داد  قم خبر  در شهر  قاسم سلیمانی  سالگرد شهادت حاج 
سازمان زیباسازی دیوارنگاره هایی در سطح شهر قم با تصاویر شهدای شاخص از 
جمله شهدای مقاومت اجراشده و در این ایام به بهره برداری رسیده و در معرض 
دید شهروندان قرارگرفته است. طباطبایی نژاد همچنین از اجرای یک نمایشگاه 
عکس در نگارگذر خیابان شهدا با ترکیبی از موضوعات ایام فاطمیه، دهه بصیرت 
و سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی خبر داد. وی خاطرنشان کرد: شهرداری 
قم همکاری هایی را نیز در اجرای برنامه های مردمی و یادواره های شهدا دارد که 
ازجمله آن ها همایش ملی مکتب فاطمی حاج قاسم سلیمانی در حال برگزاری 
است و تا ۲9 دی نیز این برنامه ادامه خواهد داشت. طباطبایی نژاد بیان داشت: 
شب شعر نیز با موضوع سردار سلیمانی در دهه بصرت برگزار خواهد شد و بازدید 
از مراکز فرهنگی مانند خانه موزه شهیدان زین الدین و بیت حضرت امام و گلزار 
دهه  در  قم  شهرداری  برنامه های  دیگر  از  شهروندی  تورهای  به صورت  شهدا 
بصیرت خواهد بود. سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری 
قم اجرای سرودهای خیابانی با موضوعات مرتبط با این ایام در سطح شهر را 
نیز یادآور شد و افزود: برنامه های مشترکی نیز با همکاری بسیج در برگزاری 

مسابقات ورزشی در این ایام به انجام خواهیم رساند.
  

معاون وزیر کشور خبرداد:

تصویب تعیین تکلیف وتکمیل مونوریل قم 
معاون وزیر کشور و رئیس سازمان شهرداری ها و دهیاری ها گفت: در جلسه 
شهرسازی  و  راه  و  کشور  وزیران  حضور  با  قم  قطارشهری  پروژه های  بررسی 
تدابیری برای تکمیل مونوریل اندیشیده شده تا این پروژه مهم که بیش از ۲۵۰ 

میلیارد تومان برای شهر هزینه داشته به چرخه حمل ونقلی وارد شود.
از  بازدید  در  و  قم  در  رئیس جمهور  حضور  با  هم زمان  نژاد  جمالی  مهدی 
و  پروژه های شاخص  پروژه های شهری اظهار داشت: در چند سال گذشته 

زیربنایی زیادی در شهر قم اجراشده که آینده خوبی برای شهر رقم خواهد زد.
وی به پروژه های قطار شهری قم اشاره کرد و افزود: تست گرم فاز یک قطار 
شهری قم در آینده نزدیک انجام می شود و قرار است برای تکمیل فاز یک و فاز 
دو برنامه ریزی جامعی انجام شود و خوشبختانه برای مونوریل نیز بعد از سال ها 
تعیین تکلیف شد. معاون وزیر کشور و رئیس سازمان شهرداری ها و دهیاری ها 
ادامه داد: در جلسه بررسی پروژه های قطارشهری قم با حضور وزیران کشور و 
راه و شهرسازی تدابیری برای تکمیل مونوریل اندیشیده شده تا این پروژه مهم 
که بیش از ۲۵۰ میلیارد تومان برای شهر هزینه داشته به چرخه حمل ونقلی 
وارد شود. وی تصریح کرد: در مجتمع پردازش پسماند قم نیز کارهای زیاد و با 
ارزشی انجام شده و با توجه به پروژه هایی که وزیر کشور بازدید کردند اتفاقات 

خوبی در مدیریت شهری قم رقم خورده است.
  

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:

پیشرفت ۸۶ درصدی پیاده راه
 آیت الله مرعشی نجفی)ره(

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: پروژه پیاده راه آیت الله مرعشی 
نجفی)ره( هم اکنون بیش از 86 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و ۱4 میلیارد 
و 8۰۰ میلیون برای بهره برداری از آن هزینه می شود و طبق پیش بینی های 
انجام شده تا یک ماه دیگر آماده بهره برداری قرار خواهد گرفت. عباس حلوایی 
نجفی)ره(  آیت الله مرعشی  راه  پیاده  پروژه  آخرین وضعیت  به  اشاره  با  زاده 
اظهار داشت: طول این پروژه حدود ۳۳۰ متر و عرض آن نیز ۲۰ متر است که 
هم اکنون از زمان بندی پیش بینی شده جلوتر است. وی با بیان اینکه در این 
پروژه 6 متر برای تردد خودروهای امداد و نجات، آتش نشانی، اورژانس و غیره 
پیش بینی شده است، تصریح کرد: تمام سیستم برق رسانی و فاضلاب به صورت 
زیرسطحی در این پروژه انجام شده است. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم 
راه های  پیاده  در  دفعی  نهرهای  در  رفته  بکار  مهندسی  با  کرد:  خاطرنشان 
اطراف حر،م هیچ موردی از آب گرفتگی در آن ها ایجاد نشده است و مشکلات 
سابق به صورت کامل برطرف شده است. حلوایی زاده ادامه داد: پروژه پیاده 
راه آیت الله مرعشی نجفی)ره( هم اکنون بیش از 86 درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد و ۱4 میلیارد و 8۰۰ میلیون برای بهره برداری از آن هزینه می شود و طبق 
پیش بینی های انجام شده تا یک ماه دیگر آماده بهره برداری قرار خواهد گرفت.

  
عضو شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد:

توزیع عادلانه سرانه ها با تشکیل کمیته 
محلات کم برخوردار 

عضو شورای اسلامی شهر قم گفت: شورای اسلامی شهر در قالب کمیته 
به  ویژه ای  نگاه  قم،  شهر  اسلامی  شورای  امکانات  و  خدمات  عادلانه  توزیع 
محلات محروم و اقشار آسیب پذیر دارد. معصومه آمره در دیدار چهره به چهره 
مسئولان مدیریت شهری با مردم در مسجد امام رضا)ع( منطقه نیروگاه، با اشاره 
به اهداف شکل گیری کمیته محلات کم برخوردار در شورای اسلامی شهر 
قم، اظهار داشت: نگاه شورای شهر و شهرداری قم بر توزیع عادلانه سرانه ها 
و امکانات عمومی در محلات و مناطق مختلف شهری ویژه است. وی با بیان 
اینکه کمیته توزیع عادلانه خدمات و امکانات با سه ضلع شورای اسلامی شهر 
و استانداری قم و قرارگاه فرهنگی و اجتماعی ۱9 دی شکل گرفته است، ابراز 
کرد: از دو ماه گذشته، بازدیدهای میدانی از محلات مختلف در حال انجام 
است. عضو شورای اسلامی شهر قم، پیگیری مشکلات و دغدغه های مردم را 
از مهم ترین اهداف کمیته توزیع عادلانه خدمات دانست و یادآور شد: شورای 
اقشار  و  محروم  محلات  به  ویژه ای  نگاه  کمیته  این  قالب  در  شهر  اسلامی 
آسیب پذیر دارد. وی خاطرنشان کرد: مردم و شهروندان قمی نسبت به پیگیری 
تا زمانی که خروجی جلسات کنونی در  مشکلات اطمینان داشته باشند و 
میدان به صورت ملموس برای شهروندان مشخص نگردد، جلسه دیگری در 
محلات برگزار نخواهد شد، مگر برای ارائه گزارش اقداماتی که انجام گرفته است

 
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

تأمین منابع مالی لازم برای جلوگیری از 
تعدیل کارگران فصلی 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از تأمین منابع مالی لازم 
برای جلوگیری از اخراج کارگران فصلی فضای سبز خبر داد.

پیام جوادیان با اشاره به مدیریت پیمان های نگهداری فضای سبز شهر قم 
و  به مدیریتی که در صحنه رخ داد  با توجه  این سازمان اظهار کرد:  توسط 
موافقت شورای اسلامی شهر برای افزایش بودجه نگهداری، در اصلاح بودجه 

موفق شدیم از تعدیل کارگران فصلی جلوگیری کنیم.

رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت مردمی شهرداری قم خبرداد:

تشکیل دفاتر سرمایه گذاری و جذب مشارکت های 
مردمی در مناطق ۸ گانه

رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت مردمی شهرداری قم گفت: با توجه به مصوبه هیئت عالی 
مردمی  مشارکت های  جذب  و  سرمایه گذاری  دفتر  هشتگانه  مناطق  در  شهرداری،  سرمایه گذاری 

بازگشایی شده و باید مناطق به سمت جذب سرمایه گذار حرکت کنند.
علی رمضانی با اشاره به اهمیت آماده سازی زیرساخت های جذب سرمایه گذاری برای توسعه شهری 
اظهار داشت: شهر موجودی زنده و پویاست که نقش دستگاه های مختلف و بخش خصوصی می تواند 
محرک توسعه طرح های شهری باشد. وی با بیان اینکه شهرداری قم در سال های گذشته توجه ویژه ای 
به جذب و همکاری با بخش خصوصی داشته است، تصریح کرد: عوامل مهمی ازجمله تورم، گرانی، 
تحریم و… سبب شده که آنچنان که بایدوشاید برخی از این پروژه ها به سرانجام نرسد. رئیس سازمان 
سرمایه گذاری و مشارکت مردمی شهرداری قم تغییر نگاه مناطق شهرداری را از مدیریت خدمات به جذب 
سرمایه گذار موردتوجه قرارداد و اذعان کرد: با توجه به مصوبه هیئت عالی سرمایه گذاری شهرداری، 
در مناطق هشتگانه دفتر سرمایه گذاری و جذب مشارکت های مردمی بازگشایی شده و باید مناطق به 
سمت جذب سرمایه گذار حرکت کنند. وی یادآور شد: برای تشویق برای ورود به حوزه سرمایه گذاری، 
مشوق هایی برای مناطق تعریف شده که در صورت جذب سرمایه گذار از ۵۰ تا ۱۰۰ درصد درآمد پروژه 
به آن منطقه اختصاص داده می شود. رمضانی با ابراز امیدواری از تغییر نگاه شهرداری از مشارکت مدنی 
به سایر حوزه های سرمایه گذاری گفت: با این اقدام جدید، امیدواریم سرمایه گذاری در شهرداری از 
مشارکت مدنی به سایر حوزه ها تغییر جهت داده و مناطق نیز در این حوزه فعالانه مشارکت داشته باشند.

مدیر منطقه دو شهرداری قم :

سرانه فضای سبزمنطقه دوم ۳7 مترمربع است 
مدیر منطقه دو شهرداری قم با بیان اینکه در 4 سال گذشته ۷ بوستان جدید در منطقه احداث شده 
است اذعان کرد: هم اکنون سرانه فضای سبز منطقه قم با احتساب سرانه فضای سبز جنگلی و 
پیرامونی به حدود ۳۷ مترمربع می رسد. رضا رحیمی در دیدار چهره به چهره با مردم نیروگاه در مسجد 
امام رضا)ع(، اظهار داشت: بسیاری از مشکلات که شهروندان از آن رنج می برند در حوزه وظایف و 
مسئولیت های شهرداری نبوده و باید دستگاه های دیگر به وظایف خود در حیطه مردم به صورت کامل 
عمل کنند. وی با بیان اینکه با توجه به محدودیت منابع در سطح کشور، باید به گونه ای برنامه ریزی کنیم 
تا با بازدیدهای میدانی مدیران شهرداری، مشکلات شهروندان به صورت دقیق احصا و پیگیری شود، 
گفت: بخش زیادی از مشکلات امروز شهروندان منطقه ۲ شهری قم در حیطه وظایف دستگاه هایی 
مانند بهزیستی، آب و فاضلاب و محیط زیست است. مدیر منطقه دو شهرداری قم با تأکید بر اینکه در 
محدوده این منطقه ۳۵ سالن ورزشی وجود دارد که تنها ۳ سوله از این تعداد در اختیار شهرداری است، 
افزود: در دیدار چهره به چهره مردم با مدیران شهری باید دستگاه و مدیرانی که در مسائل اجتماعی 
مسئولیت ذاتی دارند حضور داشته باشند. وی با اشاره به ویژگی های منطقه ۲ شهرداری قم، ابراز کرد: 
یکی از خصوصیات مثبت این منطقه آن است که تمام معابر شهری آن شکل گرفته است، درحالی که 
بافت قدیمی قم فاقد این خصوصیت است. رحیمی خاطرنشان کرد: به دلیل قرارگیری بخشی 
از خانه های این منطقه در حریم دکل های برق، سالانه  میلیاردها تومان خسارت به شهروندان بر اثر 

شکایت های مردمی پرداخت می شود.

طرح:محمدعلی رجبی

احتمال ترکیب دو نوع خطرناک ویروس کرونا!

سخنگوی سازمان آتش نشانی قم هشدار داد؛

خطر درکمین مجتمع های مسکونی فاقد اطفاء حریق 

استاندار قم در پیامی با اشاره به سفر استانی آیت الله سید ابراهیم رییسی، رییس 
جمهور و شماری از اعضای هیات دولت به قم آورده است: در پرتو این حضور، فضایی 

امیدبخش برای توسعه و پیشرفت استان و گره گشایی از مشکلات شکل گرفت. 
در پیام سید محمدتقی شاهچراغی که نسخه ای از آن روز شنبه در اختیار ایمان قرار 
گرفت آمده است: حمد و سپاس ایزد منان را که سیزدهمین سفر استانی دولت مردمی 
و انقلابی به قم مقدس "خاستگاه انقلاب اسلامی و دیار حماسه و بصیرت و اجتهاد"، با 

موفقیت وشکوه و شایستگی هر چه تمام برگزار گردید.
پیام ادامه یافته است:  در پرتو حضور پرشور و شوق رئیس جمهور محترم و شماری 
از یاران جهادی و پرتلاش ایشان، فضایی امید بخش توأم با انگیزه مضاعف در مسیر 
نیل به توسعه و پیشرفت استان و گره گشایی از موانع و مشکلات دیرینه این دیار شکل 

گرفت.
پیام حاکی است: هر چند به دلیل شرایط کرونایی امکان دیدار عمومی آیت الله 
رئیسی با هم استانی های عزیز فراهم نگردید اما ابراز احساسات و شوق وصف ناپذیر 
مردم در ملاقات ها، برنامه ها و بازدیدهای سرزده از محلات و مناطق مختلف، جلوه 
های زیبایی از همدلی و پیوند بین مردم و دولت را به منصه ظهور رساند. در این پیام 
اضافه شده است: بدون شک این سفر در کنار دستاوردهای مهم خود در شتاب بخشی 
به روند رو به رشد و شکوفایی استان، در زمینه تقویت تعامل و ارتباط عمیق دولت با 
مراجع و حوزه های علمیه و افزایش همدلی و همفکری و هماهنگی هر چه بیشتر 
قوه مجریه و نهاد بالنده حوزه برای پیشبرد بهتر امور اجرایی کشور را نیز حائز برکات 
ارزشمندی بود. پیام می افزاید: در پایان اینجانب لازم می دانم مراتب تقدیر و تشکر 
خود را از همراهی آحاد مردم شریف قم به ویژه مراجع عالیقدر، نماینده معزز ولی فقیه 
در استان و علما ، ائمه محترم جمعه و جماعات، نمایندگان محترم قم در مجلس شورای 
اسلامی، خانواده های معظم شهداء و ایثارگران، طلاب، فضلا و فرهیختگان حوزه و 

دانشگاه، مدیران و کارکنان محترم ادارات ، سازمان ها و نهادها اعلام نمایم .
پیام ادامه یافته است: همچنین از اصحاب پرتلاش رسانه، مدیران و خبرنگاران 
مطبوعات، خبرگزاری ها و مدیریت و کارکنان صدا و سیمای مرکز قم که با تلاش 
چشمگیر خود زوایای مختلف این سفر را اطلاع رسانی و به تصویر کشیدند صمیمانه 
سپاسگزارم و امیدوارم با همت و تلاش مسؤلانه و جهادی دستگاه های ملی و استانی 

هر چه زودتر شاهد اجرایی شدن تصمیمات و مصوبات این سفر پر خیر و برکت باشیم.

استاندار قم :

سفررییس جمهور به فضایی امیدبخش برای توسعه و پیشرفت قم تبدیل شد

 رئیس اداره نگهداری ابنیه راه های اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
قم گفت: طرح احداث پل باکسی زیرگذر راهجرد - سلفچگان، به طول ۱۲ و ارتفاع 

۵.4 متر و با اعتباری بالغ بر ۲۰ میلیارد ریال به بهره برداری رسید. 
جعفر اویسی در گفت و گویی افزود: در راستای ارتقای سطح خدمات و تامین 
ایمنی حداکثری در یکی از مهمترین کریدورهای جاده ای کشور، طرح احداث پل 

زیرگذر راهجرد، اجرا شد و مورد بهره برداری قرار گرفت.
راهجرد  بزرگراه  چشمگیر  ترافیک  داشت:  اظهار  قم  راه های  ابنیه  اداره  رئیس 
- سلفچگان، از سویی و نزدیکی روستای پرجمعیت راهجرد با این محور از سویی 
دیگر، موجب اجرای طرح هایی در قالب طرح های امانی – پیمانی را در این قطعه 
از بزرگراه فراهم آورده است. اویسی طرح استقرار نیوجرسی های مفصلی به موازات 
روستا و جاده را در زمره این طرح ها دانست و افزود: پس از مطالعه های صورت گرفته 
و پی گیری های مستمر، طرح احداث یک دستگاه پل زیرگذر در مجاورت روستای 

راهجرد از سال 99 در دستورکار قرار گرفت.
وی به مشخصه های فنی طرح اشاره کرد و افزود: عرض دهانه پل هشت متر، 

ارتفاع ۵.4 متر و طول آن نیز قریب ۱۲ متر می باشد.

اویسی به اقدام های صورت گرفته در راستای احداث پل زیرگذر راهجرد پرداخت 
و یادآور شد: سازه پل از نوع باکس بتنی و پیش ساخته بوده که به طور همزمان با 

دیواره های برگشتی )دستک های طرفین پل( اجرا شد.
رئیس اداره نگهداری ابنیه راه های قم بیان داشت: اجرای قرنیز تک شیب بتنی 
مسلح، استقرار نیوجرسی های مفصلی، اجرای خاکریز و روکش آسفالت از دیگر 

اقدام هایی است که در راستای احداث این پل صورت گرفته است.
اویسی هزینه اجرای طرح را حدود ۲۰ میلیارد ریال ذکر کرد و گفت: در ابتدا، میزان 
اعتبار تخصیصی ۱4 میلیارد ریال بوده که در طول مدت اجرای طرح به دلیل اضافه 

شدن برخی موارد این مبلغ افزایش پیدا کرده است.
وی از کاربران جاده ای و اهالی روستای راهجرد که در تمام مدت اجرای این طرح، 
همکاری مناسبی با عوامل دست اندرکار داشته اند قدردانی و بیان کرد: احداث این 
پل زیرگذر ضمن رفع یکی از نقاط حادثه خیز در سطح راه های استان، زمینه آمد و 

شد ایمن اهالی، وسایل نقلیه و  احشام روستا را فراهم آورده است.
راهجرد، روستایی از توابع بخش سلفچگان استان قم است که تا مرکز شهر قم 

حدود ۵۰ کیلومتر فاصله دارد.

یک مقم مسئول در اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای  استان قم خبرداد:

بهره برداری از پل زیرگذر راهجرد - سلفچگان 

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
به خطری که در  با هشدار نسبت  شهرداری قم 
کمین مجتمع های مسکونی است از شهروندان 
کنند  وادار  را  ساختمان  مدیره  هیات  خواست 
سیستم های اعلام حریق و امکانات اطفاء حریق را 

در مجتمع های مسکونی قرار دهند.
حمید کریمی با تاکید بر ضرورت مجهز شدن 
مجتمع های مسکونی به سیستم اطفاء حریق، 
به یک مورد از این نوع آتش سوزی ها اشاره کرد 
اعلام  با  روزشنبه   ۷:۰۷ ساعت  رأس  گفت:  و 
میدان  در  مسکونی  مجتمع  یک  در  آتش سوزی 
مرکز  قم  پردیسان  منطقه  در  واقع  فردو  شهدای 
قم،  شهرداری  آتش نشانی  سازمان  فرماندهی 
اعزام  به محل حادثه  ۷دستگاه خودرو عملیاتی 

خودرو  دستگاه   ۷ بر  علاوه  افزود:  وی  کرد.  
عملیاتی، خودروهای نردبان بالابر نیز به همراه ۳۰ 

آتش نشان به محل اعزام شدند.
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری قم ادامه داد: با توجه به این که طبقه 
پنجم دچار حریق شده بود، نیروی های آتش نشان 
هم از طریق نردبان و هم از طریق راه پله اقدام به 

لوله کشی کرده و وارد فاز عملیاتی شدند.
لزوم تجهیز مجتمع های مسکونی به 

تجهیزات اطفاء حریق 
وی تصریح کرد: تیم های جستجو ساکنین 48 
واحد مسکونی در این بلوک را به صورت تک واحد 
از محل حادثه خارج کرده و به محل ایمن منتقل 
فوتی  و  مصدوم  حریق  این  خوشبختانه  کردند، 

نداشت و به واحدهای مجاور سرایت نکرد.
اطفاء  امکانات  عدم  از  تأسف  ابراز  با  کریمی 
متأسفانه  کرد:  خاطرنشان  ساختمان  در  حریق 
این ساختمان فاقد سیستم های لوله کشی جعبه 
تنها امکانات  و  F و کپسول های آتش نشانی بود 
این ساحتمان سیستم کشف حریق بود که در آغاز 
آتش سوزی به صدا درآمده و ساکنین را در لحظات 

ابتدایی آتش سوزی مطلع کرده بود.
و  اطفاء  کامل  به طور  حریق  کرد:  اضافه  وی 

کارشناسان  اقدام به علت یابی این حادثه نمودند.
کریمی بار دیگر بر ضرورت تجهیز ساختمان های 
بلند و مجتمع های مسکونی قم به سیستم اطفاء 
حریق برای جلوگیری از بروز خطرات و خسارت 

های آتی تاکید کرد.

از  قم  در  دلها  سردار  بزرگداشت  مردمی  کمیته  دبیر 
هماهنگی و همکاری 125 مسجد، هیئت و پایگاه بسیج 
با هدف اجرای برنامه های شهادت سردار سلیمانی خبر 

داد .
حجت الاسلام احدی  در گردهمایی یاران سردار دلها 
گفت : در این روز ها برنامه های مختلفی مانند استقرار2 
شناساندن  هدف  با  مختلف  محلات  در  سیار  ایستگاه 
بیشتر حاج قاسم به مردم ، اجرای برنامه های فرهنگی در 

50 نقطه شهر و مراسم شب شعر به یاد شهید حاج قاسم 
سلیمانی برگزار می شود. وی افزود : این گرد همایی ها با 
هدف افزایش هماهنگی میان گروه های مردمی، هیئت 
های مذهبی و پایگاههای بسیج و مساجد  قم برگزار می 

شود. 
حجت الاسلام احدی از تجهیز 60 مسجد برای برگزاری 
نمایشگاه های مرتبط با حاج قاسم سلیمانی ، استقرار 
ایستگاه های صلواتی در میدان های شهر با هدف ایجاد 

شعور و معرفی فرهنگ و مکتب حاج قاسم سلیمانی به 
مردم خبر داد. 

وی برنامه »خیر خدمت« را از دیگر برنامه های پیش بینی 
شده برای این روز ها عنوان کرد و افزود : حاج قاسم در 
زمان حیات خود منشا اثر و خدمات بسیاری در جامعه بود 
و در  این طرح  نیز همه کسانی که توانی و تخصصی دارند 
می توانند خدمتی را خیرانه با نیت حاج قاسم سلیمانی در 

جامعه انجام دهند.

دبیر کمیته مردمی بزرگداشت سردار دلها در قم خبرداد:
بزرگداشت سردار دلها در 1۲5 نقطه استان قم 

نخستین بسته جامع محتوایی مکتب حاج قاسم با هدف ترویج و تبیین آموزه های مکتب 
حاج قاسم سلیمانی و تسهیل گری در روش های ارائه محتوا به گروه های مختلف مخاطب 
در مؤسسه روایت سیره شهدا در قم رونمایی شد.  صبح روزشنبه نشستی ویژه رونمایی 
از » نخستین بسته جامع محتوایی مکتب حاج قاسم سلیمانی « با حضور اصحاب رسانه 
استان قم برگزار شد. حجت الاسلام والمسلمین حسین جوشقانیان مدیر مؤسسه روایت 
سیره شهدا طی سخنانی اظهار کرد: قرارگاه تبلیغی حاج قاسم سلیمانی به مدت دوماه در 
محل  موسسه سیره شهدا دائر شد و فعالیت های علمی و محتوایی خود را به همت  معاونت 
پژوهش و مطالعات راهبردی این مؤسسه و با حمایت سازمان تبلیغات اسلامی به انجام 

رساند. وی افزود: بیش از هفتاد اثر علمی و ادبی و روایت گری که در عرصه ملی خوش 
درخشیده است جمع آوری شده است؛ ما سال 89 خدمت رهبر انقلاب رسیدیم که ایشان 
فرمودند که بنده کار شما را تایید می کنم و بدون تبیین بلیغ، هیچ فکر و اندیشه متقنی، رواج 
و اعتقاد عمومی پیدا نخواهد کرد. مدیر مؤسسه روایت سیره شهدا گفت: در آستانه دومین 
سالگرد شهادت قاسم سلیمانی در استان کرمان یک دوره روایتگری با موضوع آشنایی با 
روایتگری و تبلیغ مکتب حاج قاسم با حضور هزار نفر طی ۱۲ روز برگزار شد که از هر استان 
بین ۲۰ تا 4۰ نفر از مبلغان، راویان و عناصر فرهنگی با سیره حاج قاسم آشنا شدند. در 

حاشیه این نشست از تولیدات قرارگاه تبلیغی شهید حاج قاسم سلیمانی  رونمایی شد.

 مدیر مؤسسه روایت سیره شهدا خبرداد:
رونمایی از نخستین بسته جامع محتوایی مکتب حاج قاسم در قم 


